
 
H A F T - E - S O B H D A I L Y

 پرسپولیس شانس اصلی 
قهرمانی نیست!  صفحه 11 را بخوانید

باید با واقعیت کنار بیاییم. تبریز و اصفهان
تیم های سرحال تری در اختیار دارند

راز موفقیت بازی سازان 
بررسی کارنامه بهترین توسعه دهندگان 
بازی های ویدئویی  در ایران  صفحه 12 را بخوانید

با مقدمه چینی هایی از کند بودن روند امور اداری در آلمان که در مقالات 
قبلی برایتان گفته بودم، می خواهم سختی های راه اندازی یک کسب و 

کار جدید در آلمان را برایتان شرح دهم.
ژرمن ها، مردمانی بسیار قانونمند و پایبند به اصول هستند. اگر قانونی در 
این کشور تصویب شود، همه به آن احترام می گذارند و بدون چون و چرا 
آن را رعایت می کنند. این قانون می تواند شامل مهم ترین قوانین تصویب 
شده در مجلس آلمان در مورد ممنوعیت تردد خودروهای فرسوده باشد، 
یا می تواند شامل قوانینی نه چندان کاربردی برای زندگی مسالمت آمیز 
همسایگان در یک آپارتمان باشد. هر چه  باشد، مردم در آلمان آموخته اند 
که قانون بد، از بی قانونی بهتر است. مســلما عملکرد دولت هم در این 
میزان اعتماد مردم به قوانین تاثیر مهمی داشته، که اکثریت جمعیت 80 
میلیونی آلمان، با اعتماد کامل به دولتمردانشان به انتظار تصویب قوانین 
جدید یا تغییر قوانین قبلی می نشینند و به محض اعلام رسمی، شروع 
به اجرای آن می کنند. این قانون مداری هزاران حسن دارد. هر چقدر از 
محاسن احترام به قانون در آلمان برایتان بگویم کم گفته ام. دقیقا همین 
قانون مندی آلمانی هاست که باعث شــده کشورشان در جایگاه به این 
خوبی در تمامی عرصه ها قرار بگیرد. ممکن است برخی از قوانین، به نظر 
سخت گیرانه باشند و دست و پا گیر تلقی شوند، اما نکته مهم این است 
که می توان مطمئن بود که همان قانون هم، برای همه به صورت یکسان 
اجرا می شود و شرایط دریافت وام برای تمامی اقشار جامعه یکسان است! 
این اطمینان به عدم پارتی بازی، خودش به حدی آرامش بخش است که 
سختی تحمل بســیاری از این قوانین را قابل تحمل می کند. این یعنی 
قانون، همه شرکت ها را ملزم به رعایت یک سری قوانین می کند که راه 
فراری هم ندارند. اما سختی برای کسب و کارهای جدید، دقیقا همین جا 
از راه می رسد. یعنی شمایی که قصد شــروع یک کسب و کار جدید را 
دارید، قوانین دقیقا برای شما همانقدر دقیق و لازم الاجراست که برای 

کمپانی مرسدس است! 
بسیاری از کســب و کارها در ایران را می شناسم که تا یک سال پس از 
شروع فعالیت، هنوز اقدام به ثبت شرکت نکرده بودند و بدون طی کردن 
مراحل قانونی، در حال پیشــبرد کار جدیدشان و محک زدن ایده شان 
بودند. تقریبا همه آن ها هم پس از سپری کردن روزهای سخت اول، و 
رسیدن به یک ثبات نسبی در کارشان، با ثبت شرکت، به صورت قانونی 
فعالیتشــان را دنبال کردند. در واقع این یک سال یا چند ماه اول، برای 
آن ها حکم یک محک اولیه برای ایده تجاری شان بود که ببینند آیا ایده 
درست بوده یا نه؟ آیا به شکل درست و در جای درست اجرا شده یا نه؟ و 
پس از اطمینان از موفقیت نسبی ایده تجاری شان، همه چیز را به صورت 
رسمی دنبال کنند. از نظر اصولی اما این روش، روش صحیحی نیست. 
وقتی قرار باشد ملزم به رعایت قوانین باشیم، دیگر فرقی نمی کند شما 
یک مغازه کوچک در پس کوچه های شهرتان داشته باشید یا یک مرکز 
تجاری! قوانین باید توسط همه اجرا شود. در آلمان هم، فرقی نمی کند 
که بیزینس شما در چه مقیاسی اســت، از روز اول باید همه چیز طبق 
قوانین برنامه ریزی و اجرا شــوند تا بتوانید روز افتتاحیه کســب و کار 
جدیدتان را ببینید. بدون طی کردن همه مراحل اداری، کسب تمامی 
مجوزها و انجام دادن کل هزینه هایی که در قانون شــما ملزم به انجام 
آن ها شده اید، چراغ محل کار جدیدتان روشن نخواهد شد! رستورانی 
بدون داشتن راه خروج اضطراری افتتاح نمی شود، حتی شده به قیمت 
تعمیرات اساسی در کلیه ساختمان برای ایجاد راه خروج و سربار شدن 
هزینه ای بزرگ به صاحب رستوران. پس فکر اینکه بتوان برخی از اصول 
یا قوانین آلمان را به روشــی دور زد را هم نکنید. آنقدر نظارت در این 
زمینه جدی انجــام می پذیرد که هیچ راهی برای فــرار از قانون، حتی 
قوانین سخت و دست و پاگیر وجود ندارد و باید همه پیش نیازهای ایجاد 
یک شغل جدید، بدون کم و کاستی رعایت شوند تا شما بتوانید اولین 
مشتری را ببینید! همین پایبندی به اصول باعث شده که همه چیز در 
جای خود به درســتی قرار گرفته و اتفاق هایی مثل سوختن ساختمان 
پلاسکو را در آلمان نمی بینیم. اما به این قانونمندی، تنها یک ایراد وارد 

است و آن هم، کشته شدن خلاقیت در مردم آلمان است!
در مقالات بعدی، در مورد چرایی این موضوع برایتان خواهم نوشت.

آلمان؛ قتلگاه استارتاپ ها!

ستون    یکشنبه
شهروز چُرکچی

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران
یکشنبه |10 شهریور  1398 
16 صفحه
شماره 2460
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

یک اشتباه استراتژیک  اصرار بر 
جشن سینما  همچنان در بدترین و بی ربط ترین

زمان ممکن برگزار می شود
جشن خانه سینما مثل هرسال در میانه تابستان برگزار شد. در 

وسط فصل سینمایی با رقابت فیلم هایی  ساخته شده در سال های 
96 و 97 و شاید هم  98. زمان اشتباه این جشن ، تاثیرگذاری آن 

بر بازار فیلم ایران را صفر کرده است . جزئیات جوایز این جشن 
عجیب و بد موقع را در صفحه 8 بخوانید ...

مسئله مرموز 
عالیس

 آیا صداو سیما در 
سود این شرکت سهیم 

شده است؟
گفت و گو با  کارگردان 

تیزر »هلوشو بدم 
لیموشو بدم«

1.هفته پیش حســام الدین آشنا، عضو 
شــورای نظارت بر صدا و سیما نامه ای 
خطاب به حجت الاسلام محسنی اژه ای 
رئیس این شورا نوشت و در آن نسبت به 
شیوه جدید کسب درآمد در آگهی های 
بازرگانی انتقاد کرد. او توضیح داده بود 
که در این شیوه ســازمان صدا و سیما 
در افزایش درآمد شرکت آگهی دهنده 
شریک است و تبلیغات شرکت عالیس را 
نمونه این مدل جدید کسب درآمد معرفی 
کرده بود. حتما بــا آگهی جدید عالیس 
و ماجرای »هلوشــو بدم لیموشو بدم« 
آشنایی دارید. حالا ایراد این شیوه جدید 
مشارکت صدا و ســیما با آگهی دهنده 
چیست؟ یک اشکال که حسام الدین آشنا 
مطرح کرده این است که باید مجوزهای 
لازم از نهادهای نظارتی از جمله شورای 
نظارت اخذ می شــده که نشده. اشکال 
دوم هم این اســت که با این شیوه یک 
فضای شــبه انحصاری شکل می گیرد. 
یعنی چون صدا و سیما در سود شرکت 
آگهی دهنده شریک است خود به خود 
فضای بیشتری به شــریکش می دهد و 
سایر رقبا به حاشــیه می روند. الان هم 
اگر دقت کنید همینطور شــده و به طرز 
محسوسی تبلیغات تلویزیونی عالیس 
از سایر برندهای نوشیدنی بیشتر شده. 
یک نکته هم که کمتر به آن توجه می شود 
ملاحظه آرامش روانی مخاطب اســت. 
قبلا در ماجرای اسپانســرینگ ستاره 
مربع ها هم افکار عمومی به شدت از این 
موضوع گلایه داشتند که تکرار بی حد و 
حساب یک آگهی در رادیو و تلویزیون 
آزار دهنده است و حتی مخاطب را نسبت 

به محتوای اصلی هم بی میل می کند.
2.قبل از اینکه حسام الدین آشنا فاش 
کند که صدا و سیما در سود فروش شرکت 
عالیس شریک شده، این تصور اشتباه 
وجود داشــت که حتما شرکت عالیس 
هزینه این تبلیغات گسترده را مستقیما 
به حساب صدا و ســیما واریز می کند. 
چندی پیش روزنامه فرهیختگان با همین 
ایده آمد بر اساس تعرفه های آگهی های 
بازرگانی در صدا و سیما محاسبه ای انجام 
داد و به اینجا رسید که عالیس ظرف یک 
ماه هزار و 863 میلیــارد تومان به صدا 
و ســیما پول پرداخت می کند. خب این 
خیلی رقم هنگفتی بود و می شد حدس 
زد که این نمی تواند صحت داشته باشد 
و حتما نوع دیگری از قرارداد بین صدا و 
سیمابا این شرکت منعقد شده. از آنجا که 
قراردادهای صدا و سیما هم شفاف نیست 
طبعا بازار شایعات داغ می شود. یک عده 
مدعی شدند صدا و سیما سهام شرکت 
عالیس را خریداری کرده. یا فرضیه هایی 
در مورد انتســاب این شرکت به بعضی 

مسئولان در فضای مجازی مطرح شد. 
3.به رغم همه ایــن انتقادها از تبلیغات 
شرکت عالیس هنوز صدا و سیما واکنشی 
به این موضوع نداشته. در حالی که ابتدای 
همین امسال مدیر روابط عمومی سازمان 
صدا و ســیما از کاهش پخش تبلیغات 
تلویزیونی اهدای عضو در تلویزیون در 

پی اعتراض مردم خبر داده بود.
ادامه در صفحه 03

سلام ناهید
ملاقات با ماهواره مخابراتی ایران

محمد جواد ترابی|یک پرتاب فضایی ناموفق ؟  این تمام آن 
چیزی است که از ماجرای ادعایی وقوع حادثه در سکوی 
پرتاب ســمنان می دانیم. پنجشنبه گذشــته، نخستین 
واکنش را آذری جهرمی،  وزیر ارتباطات نشــان داد و در 
بخشی از توئیتی نوشت: »...راستش ناهید۱ حالش خوبه، 
الان هم در آزمایشــگاه مســتقره. خبرنگاران هم میتونن 
بیان بازدیدش« صبح دیروز هم این اتفاق افتاد. به همراه 
جمعی از خبرنگاران که عمدتا از رسانه های تصویری بودند 
دعوت شدیم برای بازدید از ماهواره ناهید۱ در پژوهشگاه 
فضایی ایران. این دیدار را که از ساعت 7 و نیم بامداد آغاز 
و 36 دقیقه بعد تمام شد، می شــود در سه گزاره خلاصه 
کرد: »ماهواره ناهید۱ سالم است و هر زمان که وزارت دفاع 
آماده پرتاب ماهواره ناهید۱ اســت، به ما اعلام کند«، »از 
زمان تحویل ماهواره تا پرتاب آن، دســتکم 3 هفته زمان 
نیاز است« و »مســئول اظهارنظر در مورد آنچه در سکوی 
پرتاب ســمنان رخ داده، وزارت دفاع است«. بدین ترتیب 
از گفته های وزیــر ارتباطات برمی آید کــه هیچ محموله 
ماهواره ای از وزارت ارتباطات، درون ماهواره بر سفیر قرار 
نداشته اســت و این پرتاب اگر که آزمون ماهواره بر یا هر 
ماموریت دیگری بوده، ذیــل مجموعه وزارت دفاع تعریف 
شده است. وزارت دفاع هم طبق معمول سکوت پیشه کرده 
است. با تمام این ها توئیت جمعه شب دونالد ترامپ در این 
باره، باعث شگفتی شــد. او توئیتی نوشت که در رسانه ها 
اینگونه ترجمه شده است: »ایالات متحده آمریکا در حادثه 
فاجعه باری که طی آماده سازی های نهایی در سکوی پرتاب 
موشک ماهواره بر ســفیر در جایگاه یک در سمنان رخ داد 
نقشی نداشته اســت. برای ایران بهترین آرزوها را دارم و 
امیدوارم در مشخص کردن اینکه در جایگاه یک چه اتفاقی 

افتاده موفق باشند.« 
انتشــار تصویر ضمیمه توئیت ، نقد بسیاری از کارشناسان 
امنیت آمریکا را برانگیخت. رفله یا همان بازتاب فلاش روی 
عکس نشــان می دهد که دونالد ترامپ احتمالا شخصا با 
گوشی و فلاش روشن از این تصویر طبقه بندی شده و سری 
عکس گرفته و منتشر کرده اســت. در این عکس،  جزئیات 
5 نقطه در دل و حوالی محل حادثه به تفکیک شــرح داده 
شده است. از همان ساعات ابتدایی پس از انتشار این توئیت 
حساسیت ها بالا گرفت. برخی به دونالد ترامپ این خرده را 

می گرفتند که چرا یک تصویر طبقه بندی شده را )با این که 
اختیار آن را دارد( به این آسانی از طبقه بندی خارج و منتشر 
کرده است. بی بی سی در شرح آن نوشــت:  »تصویری که 
رسانه های آمریکا هنگام اعلام خبر این انفجار برای اولین بار 
منتشر کردند تصویری متعلق به ماهواره تجاری مکسار بود 
که وضوح تصویری آن حدود ۴6 سانتیمتر عنوان شده است. 
این تصاویر دود غلیظی را نشان می داد و جزئیات چندانی در 
آن مشخص نبود. با این همه تصویری که در حساب توئیتری 
آقای ترامپ منتشر شده وضوح تصویری بسیار زیادی دارد، 
چیزی حدود ۲0 ســانتیمتر. برخلاف تصویــر ماهواره  ای 
شرکت ماکســار، در این تصویر شعار نوشــته  دور سکوی 
پرتاب به وضوح دیده می شــود. جزئیاتــی که بحث های 
زیادی در میان کارشناســان آمریکایی ایجاد کرده است. 
آنها می گویند این تصویر را احتمالا یک ماهواره  جاسوسی و 
فوق سری گرفته باشد که پیش از این کسی از توانایی های 
آن خبر نداشته است. نوار سیاهی که در گوشه چپ و بالایی 
تصویر منتشر شــده در حســاب توئیتری آقای ترامپ به 
چشم می خورد ردپای معمول نهادهای اطلاعاتی امنیتی 
آمریکاست که پیش از علنی کردن اسناد خود، بخش های 
مهم آن را با نواری ســیاه سانســور می کنند... خود رئیس 
جمهوری آمریکا در پاسخ به این پرسش ها گفته: من فقط 
برایشان آرزوی موفقیت کردم. مشکل بزرگی داشتند. من 
هم عکسی داشتم و منتشرش کردم. حق هم داشتم منتشر 
کنم. حالا این را که عکس از کجاست خودتان باید بفهمید!« 
آنچه در گزارش بی بی سی نیامده، تحلیل هایی است که روز 
گذشته چندین منجم انجام داده اند. با تفصیل یکی از آنها 
را مرور می کنیم که چگونه رئیس جمهور آمریکا خواسته 

و ناخواسته اطلاعات یک ماهواره جاسوسی خود را لو داد. 
کیز باســا )Cees Bassa(،  شناســه توئیتری که خود را 
منجم مشــغول به کار در موسســه نجوم رادیویی هلند 
معرفی کرده است، روز گذشته در رشــته توئیتی مفصل 
هویت ثبت کننده این تصویر را افشا کرد. او نوشت: »رئیس 
جمهور آمریکا تصویری از عــدم موفقیت پرتاب را توئیت 
کرد. این تصویری بســیار جذاب اســت چنان که شواهد 
نشان می دهد توســط یک ماهواره جاسوسی گرفته شده 
است..... از جزئیات سکوی پرتاب، من مسیرهای مشاهده 
دوربین USA ۲۲۴ یک ماهواره جاسوسی طبقه بندی شده 

را یافتم. چهار برج در اطراف ســکوی پرتــاب وجود دارد. 
گوگل ارث نشــان می دهد که برج های شــمالی و جنوبی 
در امتداد ســمت )مختصات نجومی در امتداد افق( ۱9۲ 
درجه ای قرار گرفته ، ســمت دوربین ۴ درجه بیشــتر به 
غرب )متمایل( است. از شــکل بیضوی سکوی پرتابی که 
مدور است، )می شود متوجه شد که( زاویه دوربین حدود 
۴6 درجه اســت. این مســیر گذر ماهواره   USA ۲۲۴در 
پهنه آســمان پایگاه فضایی در ۲9 آگوست ۲0۱9 )هفتم 
شهریور( است. در ســاعت 9:۴۴:۲0 )این ماهواره( بسیار 
نزدیک به )مختصات( سمت ۱96 درجه و زاویه ارتفاع ۴6 
درجه می گذرد که با موقعیت دوربین مطابقت دارد. در این 
زمان فاصله )ماهواره از پایگاه فضایی( 38۲ کیلومتر بوده 
است. از آنجا که USA ۲۲۴ یک ماهواره طبقه بندی شده 
است، مولفه های مداری آن منتشر نمی شود. خوشبختانه، 
رصدگران آماتــور )منجمان آماتــور( ماهواره ها مرتباً آن 
را )مانند هر ماهواره قابل رویت دیگری( در پهنه آســمان 
دنبال می کنند که موجب تعیین مدار آن شد. دو  روز و نیم  
 پیش از لحظه ثبت این تصویــر،  آخرین باری بود که مدار

 USS ۲۲۴ در آسمان تعیین شــد. این معمول نیست که 
تصویری از ماهواره های جاسوســی کلیدی ایالات متحده 
منتشر شود. این ماهواره ها،  آینه های ۲/۴ متری، به بزرگی 
آینه تلسکوپ فضایی هابل، دارند و اعتقاد بر این است که 
واضح ترین تصاویر از سطح زمین را تولید می کنند. وضوح 
واقعی این تصاویر مخفی نگه داشته شده است. حال که این 
تصویر منتشر شده است با مداری که از آن شناخته شده، 
برخی تخمین هــا در مورد وضوح )تصاویــر( ماهواره های 
کلیدی را ممکــن می کند. چهار نمونــه از این ماهواره ها، 
USA ۱86، USA ۲۲۴، USA ۲۴5 و USA ۲90 در مدار 
قرار دارند.«  او در ادامه به تحقیقات مستقل دیگری که به 
افشای ماهیت ماهواره  جاسوســی آمریکا انجامید، اشاره 
کرده و وضوح تصویر این ماهواره ها را دستکم ۱0 سانتی متر 
بر پیکسل معرفی کرده اســت. حال با رو شدن دست این 
ماهواره های جاسوسی و تعیین مدار آنها به آسانی می شود، 
پروژه های بااهمیت و راهبردی را از چشم آنها پنهان ساخت. 
اتفاقی کــه فقط با یک توئیت غیرمعمــول رئیس جمهور 
آمریکا ممکن شد؛ شکستی سنگین تر از آزمایش احتمالی 

در سکوی پرتاب سمنان برای آمریکایی ها. 

گزارشگری با 
آدرنالین بالا

گفت و گو با خبرنگاری که
در گزارش هایش خطرات
را به بازی می گیرد   صفحه 15

جوان ،خوش قیافه ، نرمال
درباره کوچک ترین ب.ام. و روباز بازار ایران که فقط)!( 

یک میلیارد و سیصد میلیون تومان قیمت دارد صفحه 06 را بخوانید

علی رستگار  
هفتصبح

عملیاتترامپعلیهسیا!
چگونه  رئیس جمهور آمریکا ، مشخصات یک ماهواره جاسوسی کلیدی را لو داد

خداحافظ 
آقا مهدی

مهدی شادمانی 
خبرنگار صبور و 
دوست داشتنی  

ورزشی ، بعد از 4 سال 
 مبارزه با غول سرطان ، 
با این دنیا وداع گفت  

صفحه 09 را بخوانید

این ناهید۱ است. شاید شمایلش با هر آنچه از یک ماهواره در ذهن داشتید متفاوت باشد 
اما این مکعب مستطیل 50 کیلوگرمی که لباسی از صفحات خورشیدی به تن کرده، قرار 

است نخستین ماهواره مخابراتی باشد که از ایران راهی مدار می شود
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مضجع شريف حضرت امام رضا )ع(
غبارروبي شد

در آســتانه ماه محرم الحرام و فرا رسيدن ایام ســوگواري سيد و 
سالار شهيدان، صبح روز شنبه مضجع شریف ثامن الحجج حضرت 
علي بن موســي الرضا عليه الســلام با حضور رهبــر معظم انقلاب 

اسلامي  غبارروبي شد. 

  ويژه

چرا در مورد متهمان امنیتی 
اطلاع رسانی نمی شود؟

قوه قضائيه این روزها، روزهای شــلوغی را می گذراند. بخشــی از 
حواشی مربوط به مسائل رســانه ای پيرامون برخوردهای صورت 
گرفته با مفاسد اقتصادی است اما برخی دیگر مربوط به برخی احکام 
است که برای مجرمان امنيتی صادر شده است. البته این مجرمان 
امنيتی در ادبيات بخشی از فضای مجازی داخلی و نيز رسانه های 
خارجی معمولا با عناوین دیگری مثــل فعال مدنی، روزنامه نگار و 
... خطاب می شوند. با این حال رسانه های داخلی، به دليل سکوت 
مسئولان رسمی، در این زمينه به شدت از فضای غيررسمی و نيز 
فضای خارج کشور جا می مانند.  آخرین نمونه از این دست مربوط 
به متهمی به نام »صبا .ک« که به نوشته سایت خبری بهارنيوز، به 
زندان طولانی مدت محکوم شده است. این سایت نوشته:»اشاعه 
فساد و فحشا از طریق کشــف حجاب« اتهام این خانم بوده است. 
به نوشته بهار نيوز پيش از این برای ســه متهم دیگر، در مجموع 
۵۵ سال زندان حکم داده شــده که برای هریک از آنان »مجازات 
اشد« یعنی 10سال حبس قابل اجرا خواهد بود.  یک نمونه دیگر، 
مربوط به خانمی به نام مرضيه اميری اســت که روزنامه نگاری در 
روزنامه شــرق بود ولی دو روز پيش و پس از آنکه حکم حبس 10 
ساله او اعلام شــد، خبرگزاری فارس در موردش گزارشی منتشر 
کرد و مدعی شد که او در پوشش خبرنگاری اقدام به فعاليت های 
ضدامنيتی می کرده است. در هر دوی این موارد، نوعی گزارشگری 
غيررسمی صورت گرفته است. منبع سایت بهارنيوز، فضای مجازی 
است و گزارش خبرگزاری فارس، مستند به هيچ سند قضایی نيست. 
در این شرایط، رسانه های رسمی مثل مطبوعات و خبرگزاری ها و 
نيز افکار عمومی می توانند به حق این مطالبه را داشــته باشند که 
قوه قضائيه، با سخنگوی جدید خود، در مورد پرونده های اینچنينی 
با سرعت بيشتری و البته به طور رسمی اقدام به روایتگری کند تا 

روایت رسانه های داخلی، روایت مورد مراجعه مردم باشد. 

  يک روز با سیاستمداران 

ابراز نگرانی موگرینی از مانور نظامی مشترک 
ایران و روسیه

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا از مانور 
احتمالی ایران و روسیه ابراز نگرانی کرد. فدریکا 

موگرینی در این باره گفت:»این مسئله آشکارا 
موجب نگرانی است چراکه خاورمیانه به تنها 
چیزی که نیاز ندارد، اضافه شدن تهدیدگران 

جدید به بازی شطرنج گروه های نیابتی است. ما 
قطعا نمی خواهیم که بر تعداد این بازیکنان افزوده 

شود.« او به جمعی از خبرنگاران در هلسینکی 
اعلام کرد که اتحادیه اروپا به دقت اوضاع خلیج 
فارس را در نظر دارد اما روسیه اصلی ترین عامل 
نگرانی نیست. مسئول سیاست خارجی اتحادیه 

اروپا در پایان بار دیگر تاکید کرد که اتحادیه اروپا 
همچنان به توافق هسته ای ایران پایبند است. 

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش ماه گذشته در 
خصوص برگزاری رزمایشی میان ایران و روسیه 
در اطلاعیه ای اعلام کرد که در تدارک برگزاری 

رزمایش دریایی مشترک ایران و روسیه در شمال 
اقیانوس هند و دریای عمان است. همزمان با حضور 
امیر دریادار حسین خانزادی در مراسم روز نیروی 

دریایی ارتش روسیه در شهر سن پترزبورگ، برخی 
از رسانه های داخلی با درک اشتباه و غلط از سخنان 

فرمانده نیروی دریایی ارتش در خصوص رزمایش 
دریایی مشترک بین دو کشور ایران و روسیه، اخبار 
غیر واقع و نادرستی مبنی بر برگزاری این رزمایش 
در خلیج فارس را در فضای رسانه ای منتشر کردند. 

در همین راستا و با توجه به ملاقات و گفت وگوی 
صورت گرفته توسط امیر دریادار حسین خانزادی 
با فرمانده نیروی دریایی روسیه، ایران در تدارک 

برگزاری رزمایش بین دو نیروی دریایی ایران و 
روسیه در شمال اقیانوس هند و دریای عمان است 

که برنامه ریزی درباره آن جریان دارد.

فرمانده حشد الشعبی: در انبارهایی که 
هدف حمله رژیم صهیونیستی قرار گرفت 

موشک های ایرانی نبود
یکی از فرماندهان حشد الشعبی بااشاره به اینکه 

بعد از خروج آمریکا از برجام این سازمان انتظار 
داشت مورد هدف قرار بگیرد، افزود:»هیچ موشک 
دور برد ایرانی در انبارهایی که رژیم صهیونیستی 

آنها را هدف قرار داد وجود نداشت.« احمد الاسدی، 
یکی از فرماندهان حشدالشعبی عراق و سخنگوی 

فراکسیون فتح در پارلمان این کشور در نشست 
خبری با خبرنگاران که در دفتر وی در بغداد برگزار 

شد، گفت که این سازمان هیچ موشک دور برد 
ایرانی در انبارهایی که رژیم صهیونیستی آنها 
را مورد هدف قرار داد نگهداری نمی کرد. وی با 

اشاره به حملات اخیر رژیم صهیونیستی به برخی 
پایگاه های عراقی و احتمال دست داشتن آمریکا در 

این حملات گفت:»بعد از خروج آمریکا از برجام و 
افزایش تنش میان ایران و آمریکا -حشد الشعبی 

انتظار داشت که مورد هدف قرار گیرد.«

سی
لما

دیپ

»رضایــت ضمنی دونالد ترامــپ از پادرميانی 
فرانســه در اختلافات ایران و آمریــکا، بدین 
معناست که فشار حداکثری آمریکا نتوانسته به 
اهداف خودش برسد.« عراقچی، معاون سياسی 
وزارت امور خارجه در ادامه گفت:»خواست ما 
کاملا روشن است؛ اگر اروپایی ها و بقيه اعضای 
برجــام می خواهند که ایران بــه اجرای کامل 
برجام بازگردد، باید خواسته های ما را در زمينه 

فروش نفت تامين کنند.«
روز شــنبه ٩ شــهریور/٣١ آگوســت، عباس 
عراقچی در پاسخ به پرســش های خبرنگاران 
گفت کــه طی یک ســال گذشــته، در مقابل 

سياســت فشــار حداکثری آمریکا، جمهوری 
اسلامی ایران نيز »سياســت مقاومت و بسيج 
حداکثری« را پيــش گرفته و »تمامی امکانات 
سفارتخانه و نمایندگی های خود را در خارج از 

کشور«  بسيج کرده است.
عراقچی توضيح داد که مقاومت ایران در چند 
بعد صــورت گرفته:»اول اینکــه اجازه ندهيم 
آمریکایی ها بار دیگر عليه جمهوری اســلامی 
ایران اجماع بين المللی ایجاد کنند: همان کاری 
که در قضيه هســته ای انجام داده بودند، اما با 

برجام این اجماع شکسته شد.«
او ادامه داد:»در یک ســال گذشته آمریکایی ها 

چند بار خيز برداشــتند که پرونده ایران را به 
بهانه های موشکی، یمن و مســائل داخلی و ... 
به شــورای امنيت ببرند اما موفق نشدند. آنها 
همچنين ســعی کردند این اجمــاع یا ائتلاف 
بين المللی را در خارج از ســازمان ملل تشکيل 
دهند که نمونه آن کنفرانس ورشو در لهستان 
بود که با عدم استقبال کشورها، موجب شکست 

آمریکا شد.«
عراقچی گفت:»ماهمچنين تــلاش کردیم تا 
اجازه ندهيم که دوباره در مواجهه با ایران، یک 
پروژه امنيتی برای دنيا تعریف شــود. آمریکا، 
اســرائيل و برخی کشــورهای عرب به دنبال 

چنين پروژه ای هستند.«
عراقچی سپس با اشاره به وجود »افتراق ميان 
اروپایيان و آمریکایی ها« در مورد ایران، گفت: 
»وقتی که اروپایی ها از جمله فرانســه با ابتکار 
خود، ترامپ را راضی می کنند، به این معنا است 
که فشار حداکثری نتوانسته به اهداف خودش 
برسد و شکاف در آن ایجاد شــده و در نتيجه 
باید بيایند خواسته های ایران را تامين کنند.« 
عراقچی گفت »خواسته ایران به طور مشخص 

فروش نفت و تأمين مســائل بانکی مربوط به 
آن است.«

او توضيح داد: »راهی که ما جلو پای اروپایی ها 
گذاشته ایم، این است که یا با اخذ مجوز از آمریکا 
برای شرکت های خودشان از ما نفت بخرند و یا 
اگر نمی توانند، معادل همــان مقدار نفتی که 
ما باید بفروشــيم خطوط اعتبــاری، اعتبارات 

صادراتی در اختيار ایران قرار دهند.«
او در پایان گفــت که به دنبال دیــدار امانوئل 
مکرون و دونالد ترامپ در چارچوب گروه هفت، 
»طرف آمریکایی برای صدور مجوز فروش نفت 
ایران انعطاف هایی نشان داده است و این همان 
شکافی است که در سياســت فشار حداکثری 
آمریکا ایجاد شــده و همان موفقيتی است که 
سياست مقاومت حداکثری جمهوری اسلامی 

ایران دارد به آن می رسد.«
عراقچی حدس می زند که با توجه به »قاطعيت 
ایران«، »تلاش آنها هم بر ایــن خواهد بود که 
یک راه حل و فرمولی پيدا بشود که جمهوری 
اســلامی ایران هم به بخشــی از خواسته های 

خود برسد.«

انعطاف طرف آمریکایی برای صدور 
مجوز در خصوص نفت ایران 

عراقچی:برای بازگشت به برجام بايد خواسته های ما 
تامین شود

  خبر

آمریکا نفتکش آدریان دریــا 1 را که حامل 2.1 
ميليون بشــکه نفت خام اســت، تحریم کرد و 
همزمان وزیر امــور خارجه ایالات متحده مدعی 
شــد که این نفتکش به ســمت بندر طرطوس 
سوریه در حال حرکت است. این در حاليست که 
ایران اعلام کرده نفت این نفتکش را فروخته است 

و دیگر مسئوليتی در قبال آن ندارد.
وزارت خزانه داری ایالات متحده آمریکا اما مدعی 
شد که مقام های این کشور نفتکش ایرانی آدریان 
دریــا 1 را به دليل حمل نفت به ســوریه تحریم 
کرده اند. کاپيتان این نفتکش نيز طبق بيانيه این 

نهاد در فهرست افراد تحریم شده قرار می گيرد.
سيگال مندلکر ، معاون وزیر خزانه داری آمریکا 
در امور تروریســم و اطلاعات مالی در بيانيه ای 
گفت:»کشــتی ای مانند آدریان دریا 1، نيروی 
قدس سپاه پاســداران انقلاب اســلامی را قادر 
می سازد که حجم زیادی از نفت را حمل و منتقل 
کند. آن ها تلاش می کنند با پنهان کردن موضوع 
و فروش غيرقانونی این نفت بــرای فعاليت های 
بدخواهانه رژیم و ترویج تروریســم منابع مالی 
لازم را تامين کنند.« او تاکيد کرد هر کســی به 
آدریان دریا 1 کمک کند در معرض خطر تحریم 
قرار می گيرد. وزارت خزانه داری آمریکا همچنين 

آخيلش کومار را که از او به عنــوان کاپيتان این 
نفتکش نام می برند، هم  در فهرست افراد تحریم 
شده گذاشت. این نهاد، ابرنفتکش آدریان دریا1 
که حامل 2.1 ميليون بشــکه نفت خام اســت 
طبق یک دستورالعمل اجرایی جزو دارایی هایی 

مسدود شده قرار داد.

   شوق بولتون از تحريم آدريان دريا
از ســوی دیگر مایک پمپئو، وزیــر امور خارجه 
آمریــکا در توئيتی ادعا کرد کــه اطلاعات قابل 
اطمينانی دارند که این نفتکش در حال حرکت به 

سمت طرطوس سوریه است.
او در توئيت خود اشــاره کرده است ظریف ،  وزیر 
امور خارجــه ایران به بریتانيــا تضمين داده بود 
که نفتکش گریس1/ آدریان دریا 1 به ســوریه 
نمی رود. او در ادامه ادعاهایش گفت که اطمينان 
به ظریف اشتباه بزرگی بود. پمپئو در عين حال 
اظهار اميدواری کرد که مسير حرکت این نفتکش 
تغيير کند.  وزیر امور خارجه آمریکا همچنين در 
صفحه توئيترش در واکنش به تحریم شدن کشتی 
آدریان دریا از ســوی وزارت خزانه داری آمریکا 
نوشت:»ما به اعمال تحریم هایمان بر بزرگ ترین 
کشور حامی تروریسم ادامه خواهيم داد. هر کسی 

که از حکومــت غيرقانونی ایــران حمایت کند، 
مورد پيگرد قانونی قرار خواهد گرفت.« پمپئو  با 
بيان این که وزارت خزانه داری امروز آدریان دریا 
و کاپيتان آن را به خاطر آن چه کمک به ســپاه 
پاسداران ایران در راستای فروش سوخت قاچاق 
از ایران به سوریه، می خواند، مورد تحریم قرار داد، 
افزود:»آمریکا بيکار نخواهد نشســت و نظاره گر 
ایــن نخواهد بود که حکومت اســد از ســوخت 
ایران برای ارعــاب مردم خود اســتفاده کند.« 
مشاور امنيت ملی آمریکا در پی اقدام غيرقانونی 
وزارت خزانه داری کشورش برای تحریم نفتکش 
آدریان دریا مدعی شــد که تحریم ها، موضوعی 
جدی اســت. جان بولتون مشــاور امنيت ملی 
کاخ ســفيد در پيامی در حســاب کاربری خود 
در توئيتر به اقدام خصمانــه و غيرقانونی وزارت 
خزانــه داری آمریکا در تحریــم نفتکش آدریان 
دریا اشــاره و ادعاهای واهی واشــنگتن درباره 
فعاليت این کشــتی را تکرار کرد. او در پيام خود 
نوشــت:»تحریم ها و به علاوه توقيف یک کشتی 
که در فعاليتی غيرقانونی مشــارکت دارد، جدی 
هســتند. اجازه دهيد این درسی برای هر کسی 
باشد که وسوسه شده است از انتقال نفت ایران به 
مقصد اسد )رئيس جمهور سوریه( حمایت کند.« 

آدریان دریا1 که تا پيش از این گریس1 نام داشت 
به ظن حمل نفت خام به سوریه در تاریخ 13 تير 
به دســت نيروهای بریتانيایــی در جبل الطارق 
توقيف شده بود. این کشــتی پس از شش هفته 
در تاریخ 24 مرداد آزاد و از منطقه جبل الطارق 
دور شد. از آن پس این نفتکش در دریا سرگردان 
است و به رغم اعلام مقاصد مختلف هنوز نتوانسته 
است بار خود را در بندری تخليه کند. کشورمان 
این اقدام را غيرقانونی دانسته و موضوع فرستادن 
نفت به سوریه را تکذیب کرده است. پيش از این 
اخباری مبنی بر حرکــت آدریان دریا 1 به طرف 
یونان منتشر شده بود، اما مقامات یونان با تکذیب 
این خبر اعلام کرده بودند نمی توانند این نفتکش 
را در بنادر خود بپذیرند. در پی این تکذیبيه اعلام 
شد که این نفتکش به سمت ترکيه تغيير مسير 
داده اســت. مولود چاووش اوغلــو، وزیر خارجه 
ترکيه، گفته بود که نفتکش آدریان دریا 1 که هم 
اکنون در آب های جنوب ترکيه به سر می برد به 
سمت لبنان خواهد رفت. این در حالی است که 
به فاصله ساعتی پس از اظهارات این مقام ترکيه، 
علی حســن خليل وزیر امور مالــی لبنان گفت: 
»کسی به ما درباره اینکه نفتکش ایرانی آدریان 

دریا عازم ]اینجا[ است خبری نداده است.«

آدريان دريا تحريم شد

سايت  نگار سیاسي / گزيد     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

1  واعظی: قرار نیست روحانی و ترامپ با هم ملاقات کنند؛ 
محمود واعظی رئيس دفتر رئيس جمهور درخصوص واکنش ها به 
اظهارات اخير روحانی در همایش ارائه دستاوردهای دولت تدبير و 
اميد در توسعه زیرساخت های روستایی و برخی گمانه زنی ها درباره 
دیدار احتمالی  با ترامپ مصاحبه ای با خبرگزاری تسنيم کرده و 
تقریبا زیر همه احتمال ها زده و گفته: بحث دیدار با ترامپ به هيچ 
وجه مطرح نبوده و نيست. در آن سخنرانی هم آقای رئيس جمهور 
اقتدار ایران را مطرح کردند و درواقع بيانگر تلاشی بود که دولت 
در جهت حل مشکلات معيشتی از خود نشان می دهد. وی افزود:  
استنباط از سخنرانی آقای دکتر روحانی متفاوت است اما منظور 
ایشان از آن سخنرانی تلاش دولت برای رفاه بيشتر مردم بود. اصلا 
بحث سياســی نبود و به نوعی نوع نگاه شان را به روابط بين الملل 
مطرح کردند. رئيس دفتر رئيس جمهور درباره تعبير رسانه های 
خارجی و آمریکایی درخصوص تمایــل رئيس جمهور ایران برای 
ملاقات با ترامپ اظهار داشت: تفسير آمریکایی ها برای خودشان 
مهم اســت،  ضمن اینکه رئيس جمهور روز بعد از آن ســخنرانی 
پاســخ این تحليل ها را دادند و اعلام کردند که عکس یادگاری با 
کسی نخواهد گرفت. واعظی اضافه کرد:  اینکه گروه محدودی یا 
چند روزنامه در داخل نيز همان تعابير آمریکایی ها را به کار بردند 
اصلا جای تعجب ندارد. برایشــان هم مهم نيست رئيس جمهور 
چه می گوید،  بنایشــان مخالفت با دولت است، فضاسازی است، 
مخصوصا که امســال سال انتخابات مجلس اســت بيشتر به این 
مســائل دامن می زنند. رئيس دفتر رئيس جمهور در پاسخ به این 
سوال که آیا در دفتر آقای روحانی برنامه ریزی برای دیدار احتمالی 
وی با رئيس جمهور آمریکا در نيویورک تدارک دیده شده است، 

اظهار داشت: خير، چنين برنامه ای در نظر گرفته نشده است.

2   ایران باید گام سوم را محکم بردارد؛ مصاحبه مهم دیگر 
دیروز را حشــمت الله فلاحت پيشه عضو کميســيون امنيت ملی 
و سياســت خارجی مجلس انجام داده اســت. او درباره گام سوم 
ایران برای کاهش تعهدات برجامی به خبرگزاری تســنيم، گفت: 
هيچ گونه منعی در قالب NPT وجود ندارد که ایران به شرایط قبل 
از موافقت نامه سوم آذر سال 1393 در ژنو بازگردد قطعاً بازگشت 
به شرایط پيش از توافقنامه ژنو دســت بالا را برای ایران به همراه 
خواهد داشت. وی با بيان اینکه ایران در گام سوم کاهش تعهدات 
برجامی خود باید گام ملموسی را بردارد، ادامه داد: در شرایط فعلی 
راهبرد ایران در درجه اول تنش زدایی در منطقه و مانع شــدن از 
تدوام پيوند منطقه با یکسری دشمنی ها خارج از منطقه است که 
بعد از ساقط شــدن پهپاد آمریکایی این شرایط فراهم شده است 
چون کشورهای منطقه نيز تا حدودی به این نتيجه رسيده اند که 
باید واقع گرایانه عمل کنند. نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس 
با تاکيد براینکه در گام ســوم باید قدمی برداشته شود که شرایط 
فعال را برای کشور ایجاد کند، افزود: در شرایط کنونی زمان به ضرر 
ایران در حال سپری شدن است، ایرانی که برای فروش نفت خود 
با مشکل و محدودیت مواجه است به مانند عراق نمی تواند دو دهه 
صبر کند تا این شرایط تغيير کند، ایران هرگز این شرایط را تحمل 

نمی کند چون اصلًا موضوع عراق و ایران موضوع متفاوتی است.

3   پیغام آیت الله مکارم برای روحانی؛ آیت الله مکارم دیروز 

در دیدار با نهاوندیان معاون رئيس جمهور گفته: »شرکت رئيس 
جمهور در بعضی از مجالس ســبب ناراحتی می شــود، به ایشان 
ســفارش کنيد نســبت به حضور در این گونه مراسمات احتياط 
داشته باشــند چرا که عکس و فيلم آن در فضای مجازی پخش و 
منتشر می شود.« به نظر می رســد که این پيغام مربوط به کشف 
حجاب صورت گرفته در یک مراسم دولتی در هفته گذشته بوده 
است. این بخش از سخنان مکارم شيرازی در این دیدار نيز مورد 
توجه قرار گرفته که این مرجع تقليد با اشاره به مشکلات فرودگاه 
قم گفته: من معتقدم اگر فرودگاه قم درســت بشود وضعيت قم 
بهتر می شــود و از داخل و خارج اســتقبال خواهد شد. خيلی ها 
می خواهند مستقيم برای زیارت به قم بيایند، لذا نداشتن فرودگاه 

کار را سخت می کند. )خبرآنلاین(

4  محبیان: امکان اتحاد اصولگرایان پایین اســت؛ امير 
محبيان فعال سياسی و رسانه ای اصولگرا که خود دبيرکل حزب 
نواندیشان ایران اسلامی هم هست با خبرگزاری ایرنا در خصوص 
وحدت اصولگرایان مصاحبه کرده و با نااميدی مطلق گفته است: 
»گروه هایی در داخل جریان اصولگرا به این نتيجه رسيده و صراحتا 
اعلام کرده اند که هرگونه پيوستن آن ها به جریان اصولگرایی به 
عنوان جریان سنتی موجب شکست می شــود و هرگاه منفصل 
آمده اند موفق بوده انــد. این گروه ها در ایــام انتخابات با یکدیگر 
درگير می شــوند که تنها می توان  آن ها را مدیریت و قانع کرد و 

گرنه امکان اتحاد و توافق از نظر من بسيار پایين است.«

5   نظر سپاه درباره اقدامات رئیسی؛ عبدالله حاجی صادقی، 
نماینده ولی فقيه در سپاه پيرامون عملکرد قوه قضائيه و شبهاتی 
مبنی بر برخورد سياسی حجت الاسلام والمســلمين رئيسی  با 
مفسدان که از سوی رسانه های معاند مطرح می شود، اظهار داشت: 
این حرف کاملًا کم لطفی به شخص آقای رئيسی است. وی افزود: 
من با اطلاع عرض می کنم آقای رئيســی اذعان کردند در زمينه 
مقابله با فساد هم دولت با ما همراه است و هم مجلس و امروز باید 
تلاش کنيم فساد را ریشــه کن کنيم و اینکه فلان مفسد مرتبط 
به مجلس یا دولت است ارتباطی با نيت اصلی مبارزه با مفسدین 
ندارد و همه باید تلاش کنند فساد ریشه کن شود. نماینده ولی فقيه 
در سپاه پاسداران خاطرنشــان کرد: قطعاً هدف مبارزه با فساد نه 
تنها سياسی بازی نيست بلکه رضای خدا مدنظر است. وی ادامه 
داد: آقای رئيسی در جهت مبارزه با فســاد محکم ایستاده و این 
صحبت ها صرفاً شوخی است و به زودی همه خواهند دید که قوه 
قضائيه و شخص آقای رئيسی نســبت به برخورد و مبارزه با فساد 

چگونه مصمم هستند. )تسنيم(

6   فرزندان در حال خــوردن انقلابند؛ محمدرضا تاجيک 
مصاحبه مفصلی کرده با خبرگزاری ایسنا و در پاسخ به یک سوال 
توضيح داده که چطور روند شرایط ابتدای انقلاب به روند موجود 
تغيير کرده است. این بخش را که حدودا 300 کلمه است، از دست 
ندهيد؛ بزرگی می گفت »روایــت انقلاب ها از آغاز تا پيروزی یک 
روایت است و از پيروزی به بعد، روایت دیگری است«. روایت یک 
انقلاب از آغاز تا پيروزی، روایت یــک پادگفتمان و روایت رهایی 
مردان و زنانی است که خارج از سياست و قدرت حضور دارند و بر 

قدرتِ حاکم شوریدند و آزادی اندیشه را انتخاب کردند و هيچ حصر 
و محدودیتی را بر فضای اندیشگی بر نتابيدند اما در فردای بعد از 
انقلاب، روایت دیگری رقم خورد و پادگفتمان به گفتمان مسلط 
تبدیل شد و حالِ کارگزاران انقلاب تغيير کرد و به کارگزاران قدرت 
مبدل شدند و رادیکال گفتمانی بر جامعه حاکم شد. اگر ایدئولوژی 
و دین در فضای پيشا انقلاب، ایدئولوژی و دینِ رهایی بخش است 
و شــخصيتی چون دکتر شــریعتی می گوید »اگر شمع آجينم 
)شکنجه( کنيد حســرت یک آه را بر دلتان خواهم گذاشت« و از 
دین، ایدئولوژیِ رهایی و مکتب انقلاب می سازد و تمام آموزه های 
دینی را به نکته های تيزی تبدیل می کنــد که قدرت را با چالش 
روبه رو می کند، در فضای پساانقلاب بين قدرت و ایدئولوژی امتزاج 
به وجود می آورد و دین، آموزه های اخلاقی، ارزشی و اندیشگی به 
خدمت قدرت درمی آیند برای بازتوليد مشــروعيت و مقبوليت 
ایدئولوژی حاکــم قالب و به ایــن ترتيب ماهيــت دین، ارزش، 
ایدئولوژی، دانشگاه، دانشــجو و اندیشه به دست قدرت دگرگون 
می شود. فرانس فانون آزادی خواه ضداستعماری فرانسوی معتقد 
است »انقلاب فرزندان خود را می خورد« اما به نظر بنده »فرزندان، 
انقلاب را می خورند« انقلاب اســلامی ایجاد شــد تا شکوفایی و 
بالندگی اندیشه را به ارمغان بياورد، تا رهایی از اندیشه های منجد 
را به ارمغان بيــاورد و تا آزادی در فضای اندیشــگی را به ارمغان 
بياورد اما در فضای پساانقلاب فرزندان مشغول استحاله آن شدند 
و همچون موریانه انقلاب را از درون تهی کردند تا عملکرد خود را 

به نام اندیشه، ایدئولوژی، اخلاق و دین توجيه کنند. 

7   روایتی از پیگیری پرونده مازیار ابراهیمی از ســوی 
محمود صادقی؛ محمود صادقی، نماینده مــردم تهران و عضو 
فراکسيون اميد مجلس روز شنبه، 26 مردادماه در صفحه توئيتر 
خود خبر داد کــه درباره علت آزادی فردی که قبــلًا اعترافات او 
به عنوان عامل عمليات ترور دانشــمندان هسته ای از صداوسيما 
پخش شده بود، از وزیر اطلاعات سؤال کرده و سؤالات را به هيأت 
رئيسه مجلس فرستاده   اســت. صادقی درباره جزئيات سؤالش از 
وزیر اطلاعات و نتایج پيگيری هایش، به »انتخاب« می گوید: در 
حال حاضر این سؤالات به کميسيون امنيت ملی فرستاده می شود 
و وقتی در کميســيون نوبت به این سؤال رســيد، وزیر اطلاعات 
باید در جلسه کميســيون حاضر شود و به ســؤالات پاسخ دهد. 
نماینده مردم تهران توضيح می دهد: ما ابتدا از وزیر سؤال کردیم 
که محرز شود آیا درست است که اعترافات تحت فشار و شکنجه 
انجام می شده؟ چرا که در حال حاضر زوایای این موضوع مشخص 
نيســت. ســؤال بعدی من هم از وزیر اطلاعات این است که آیا با 
مســببان این موضوع و مراجع ذی ربط برخوردی صورت گرفته 
 اســت یا نه؟ او همچنين می گوید: اگر محرز شود که در ماجرای 
مازیار ابراهيمی اشتباهاتی صورت گرفته  است، دادسرای نظامی 
به عنوان نهاد ذی ربط می تواند به این موضوع وارد شــود. ما قصد 
داریم به صورت سازنده و در راستای اصلاح سيستمی، این موضوع 
را پيگيری کنيم. مازیار ابراهيمی بــه همراه عده ای دیگر در یک 
برنامه تلویزیونی که در صداوسيما پخش شده  بود، اعتراف کرده 
بودند که دانشمندان اتمی ایران را ترور کرده اند. اما وی اخيرا در 
مصاحبه ای ادعا کرده که پس از طی مدتی در زندان و روشن شدن 

بی گناهی اش، آزاد شده است.

فرزندان در حال خوردن انقلاب هستند، واعظی ديدار ترامپ و روحانی را تکذيب می کند و ...
  عکس نوشت

    ديروز جلسه شورای عالی فضای مجازی برگزار شده و اين تصاوير از خوش و بش گرم و صمیمانه علی لاريجانی و 
حسن روحانی منتشر شده است بدون اينکه روايتی درباره علت اين خنده ها بدانیم. )عکس: فرزاد خبوشانی / ايسنا(

    دو مسئول اقتصادی دولت يعنی همتی و دژپسند در کنار هم در سی امین دوره همايش بانکداری اسلامی که صبح 
شنبه با عنوان »بهبود فرآيندهای اجرايی عملیات بانکداری بدون ربا« در بانک مرکزی برگزار شد. )عکس: مجید 

عسگری پور / مهر(

    به ترتیب از راست عباسعلی اختری و رمضانی، دبیرکل سابق و فعلی مجمع جهانی اهل بیت در کنار آيت الله 
تسخیری مشاور عالی رهبر انقلاب در امور جهان اسلام و مجتهد شبستری نماينده مجلس خبرگان رهبری در  

مراسم توديع و معارفه دبیرکل سابق و فعلی اين مجمع   )عکس: محمدحسن ظريف منش / تسنیم(
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مشارکت مالی 
مرموز صداو سیما

 با عالیس
 آیا صدا و سیما در سود عالیس شریک 

شده است؟
 گفت و گو با بیژن سلیم خانی کارگردان 

تیزر »هلوشو بدم لیموشو بدم«
ادامه ازصفحه   اول  

شــرکت عالیس یا همان بهــار رز چناران در 
حقیقت زیرمجموعه ای از یک هلدینگ اســت 
که شرکت چشمه نوشان خراسان و خوشگوار 
و نیک رز چناران را هم شــامل می شــود. این 
شــرکت در شــهرک صنعتی چنــاران و 45 
کیلومتری غرب مشــهد واقع شــده. مدیران 
آن هم علی اصغر فیــاض، محمدرضا فیاض و 
محمد تقی فیاض هســتند. آن ها از سال 81 
فعالیت شــان را شــروع کردند و ابتدا قرار بود 
کارخانه نوشابه ســازی با نام تجاری خوشگوار 
راه اندازی کنند که بعد به ســمت برندســازی 

عالیس چرخیدند. 
4.بیژن ســلیم خانی کارگردان تیزر تبلیغاتی 
عالیس در پاسخ به این سوال هفت صبح که آیا 
این انتقادات را نسبت به این آگهی پیش بینی 
می کردیــد؟ می گوید: »من فقــط کارگردان 
اثر بودم و ایــده آن هم از دوســتانم بوده. در 
مورد تعداد دفعات پخــش آن هم من تصمیم 
گیرنده نبودم.« او در ایــن مورد که آیا به آنچه 
هدفگذاری شده بود دست پیدا کردید، توضیح 
می دهد: »بلــه از نظر من چیزی کــه مد نظر 
عالیس بود و استراتژی دارکوبی بودن این تبلیغ 
که در سناریو هدفگذاری شده بود محقق شده 
اســت. تا جایی که الان وزیر ارتباطات هم در 
توئیتش از آن اســتفاده می کند.« سلیم خانی 
در مورد جزئیــات قرارداد صدا و ســیما برای 
پخش این تیــزر اظهار بی اطلاعــی می کند و 
می گوید من فقط دستمزد خودم را گرفتم و کار 
را ساختم. او درباره تیزرهای قبلي که ساخته هم 
توضیح می دهد: »مورد دیگری که من ساختم 
و به نظرم به فرهنگ عمومی مردم رسوخ کرد 
مجموعه حمید تبرک بود. حتی شنیده بودم در 
دوره آقای احمدی نژاد هم وقتی می خواستند 
در دولت کســی را مواخذه کننــد می گفتند 

می خواهید از حمید بپرسیم!« 
برخی شایعات سقف ریالی آگهی عالیس را بالغ 
بر 110 میلیارد تومان ارزیابی کرده اند که باید 
به شکل سود مشارکت پرشود. شرکت تبلیغاتی 
پشت ماجرا شرکت شــبکه آفتاب است . این 
پروژه در ابتدا قرار بود توسط شرکت تبلیغاتی 
ایران نوین ساپورت شود که به توافق نرسیدند. 

     تیتر2     گزارش روز

وزارت ارتباطات از 
شفاف سازی جاخالی داد!

در چهارماه ابتدایی امسال شرکت هایی که نه خودشان را 
می شناسیم و نه مالکانشان را حدود 390میلیارد تومان با 

سرویس ارزش افزوده از جیب مشترکان بردند
دو روز پیش وزیر ارتباطات گزارش عملکرد یک ســاله 
این وزارتخانه را در توئیتر به اشتراک گذاشت و نوشت: 
»آره داداش اینطوریاست! جدی 2 دقیقه وقت بگذارید 
این گزارش کار یک ساله ما رو بخونید، شاید ما اشتباه 
کرده بودیم...حداقل بهمون بگید که خودمون رو اصلاح 
کنیم! حالا اگر لیموشــو بدم هلوشو بدم بود، همه نگاه 
می کردند!« آذری جهرمی در این توئیت ســعی کرده 
با یک ادبیات اســلنگ و نزدیک به محاوره های جوانان 
کوچه و خیابان و در مرحله بعد هم با اشــاره به تبلیغ 
عالیس که این روزهای وایرال شده، توجه کاربران را به 
این گزارش جلب کند. واقعا هم یک عده خیلی بیشتر 
از دو دقیقه وقت گذاشتند و نشستند بررسی کردند و از 
آمار و ارقام های بدون منبع، غلط های نگارشی و املای 
پرشمار موجود در این گزارش ایراد گرفتند. ما اما سعی 
کردیم یک بخــش از محتوای این گزارش را بررســی 
کنیم که مربوط می شــد به کلاهبرداری سرویس های 
ارزش افزوده چون در هفته های قبل طی چند گزارش 
و مصاحبــه مفصل ســعی کردیم ابعاد ایــن قضیه را 
روشن کنیم. اپراتورها چقدر از این راه درآمد داشتند؟ 
سرویس ارزش افزوده در اختیار چه شرکت هایی است؟ 
چرا در مورد درآمدها و قراردادهایشــان شفاف سازی 
نمی شود؟ در نهایت که به جایی نرسیدیم و اپراتورها و 
سازمان تنظیم مقررات هر کدام به نوعی قضیه را از سر 
خودشان باز کردند. تا جایی که مجبور شدیم بنویسیم 
آخرین روزنه امید ما خود وزیر اســت که در مورد این 
قصه شفاف ســازی کند. در عین حال از همین گزارش 
یک ساله وزارت ارتباطات هم چیزی دندانگیر عایدمان 
نشد. در این گزارش عملکرد، ماجرای کلاهبرداری های 
سرویس ارزش افزوده کلا در شش خط خلاصه شده و 
عجیب اینکه مقصر را هم کم ســوادی و ناآگاهی مردم 

دانسته اند. عذر بدتر از گناه.
1 همیــن اول کار مشــخص کنیم کــه در فقدان 
  VAS  سیستم پرداخت مســتمر بانکی در ایران، فعلا
تنها روش پرداخت مستمر اســت که کسب و کارهای 

اینترنتی می توانند استفاده کنند. به عنوان یک نمونه 
موفق می توانیم به سیســتم پرداخــت صدقه روزانه 
کمیته امداد اشــاره کنیم که خیلی از مشترکان از آن 

رضایت دارند. 
2  وزیر ارتباطــات پیش تر گفته بود بــا راه اندازی 
سرویس ســتاره800 مربع 30درصد از مجموع درآمد 
سرویس های ارزش افزوده کم شده؛ این ادعا اما صحیح 
نیســت. به گزارش مالی همراه اول در ســامانه کدال 
بورس توجه کنید: 184میلیــارد تومان در چهارماهه 
اول و کل سال قبل 461میلیاردتومان. پس با روند فعلی 
درآمد این سرویس ها نه تنها کمتر نشده بلکه 17درصد 

بیشتر هم شده است. 
3  وزیر ارتباطات ســال گذشــته از کلاهبرداری 
35میلیاردتومانی در قالب VAS از مشــترکان همراه 
اول خبر داد و گفت این مبالغ به حساب مردم برگشته 
اما هیچگاه گفته نشد این سرویس های متخلف چه بود؟ 
متعلق به چه کســی بوده و با متخلفان چه برخوردی 

شد؟
4  مهم تر اینکــه نه همــراه اول نه وزیــر نگفتند 
مابقی ســرویس های فعال که همراه اول در سال 97، 
461میلیارد تومان و چهارماهه  امســال 184میلیون 
درآمد داشته دقیقا چه سرویس هایی اند و چه کسانی 

مالک آن ها هستند؟
5  در وب ســایت همــراه اول فهرســت اپ هــای 
ارزش افزوده و مالکانش نیســت و آن را فعلا محرمانه 
می داند. شــرکت های cp هیچ کدام فهرستی ندارند. 
آقای امامی معاون نظارت سازمان تنظیم مقررات هم 
در گفت وگو با هفت صبح می گوید: »درآمد اپراتورها و 

شرکت ها ازسرویس ارزش افزوده به ما ربطی ندارد!« 
6  اهمیــت اینکــه روی مالــکان ســرویس های 
ارزش افزوده تاکید داریم این اســت کــه درآمد اعلام 
شده توســط اپراتور تنها 30درصد مبلغ کسر شده از 
مشترکان اســت یعنی 70درصد درآمد پنهان داریم 
که معلوم نیست چه کســی و بابت چه سرویسی آن را 

می گیرد. یعنی در سال 97 حدود 950میلیارد تومان 
و چهارماه اول امسال حدود 390میلیارد تومان سهم 
شرکت هایی شده که نه خودشــان را می شناسیم و نه 
مالکانشــان را. فقط یک کاربر توئیتــری به نام محمد 
جرجندی اسامی تعدادی از این شــرکت ها را یک بار 
معرفی کرد که در شماره 27 مرداد امسال هفت صبح 

به تعدادی از آن ها اشاره کردیم. 
7  سوال اصلی این است که چرا به جای راه اندازی 
یک ســرویس لغو عضویت برای مردم کم ســواد)!(، 
به همــراه اول فشــار نیاوردید که این بــازار بزرگ را 
شفاف کند؟ جالب اینکه بیشترین تخلف در سرویس 
ارزش افزوده همراه اول اتفاق افتاده. هم به خاطر دائمی 
بودن سیم کارت ها هم اینکه شفافیت ایرانسل در اعلام 
اپ های پولی و مشــخصات دقیق مالک با کد شــامد، 

امکان رشد کلاهبردارها را کم کرده است. 
8  از بین هشــت شــرکت پردرآمد و طرف قرارداد 
می شود ســه مورد را با جســت وجوی اینترنتی پیدا 
کرد که هر کدام 300هزار نفر مشــترک دارند و این به 
معنی درآمد حداقل روزانه 150میلیون تومان اســت: 

namanetapp.com
Namaa3.com

ravitel.com
9  به طراحی و فرمت و حتی محتوای مشابه این سه 
ســایت توجه کنید. ضمن اینکه فقط از طریق شماره 
همراه اول امکان خرید دارید. مالک و مدیران سرویس 
هم مشخص نیستند. واقعا روزنامه نگاران و متخصصان 
محتوا نظر بدهنــد ارزش ویدئوهای این ســرویس ها 

150میلیون درآمد روزانه است؟
10 پاسخ قطعا منفی است. حقیقت این است که در 
بازار پنهان ســرویس ارزش افزوده که همراه اول آن را 
ساخته و از پنهان ماندنش حمایت می کند، شرکت های 
تولید محتوا با روش های فنی می توانند عضو ناخواسته 
بگیرند و تبلیغات فریبکارانه داشته باشند بدون نظارت 
رسانه ها و دستگاه های ناظر و نکته پایانی: به این نتیجه 
رسیده ایم که برخورد با شش شرکت فعال در سرویس 
ارزش افزوده در سال گذشته با شائبه برخورد گزینشی 
گره خورده است و در بازار پنهان همراه اول، شرکت های 
بزرگ مشغول کسب درآمد با هر روشی هستند. گزارش 
دقیق را منتشــر کنید که هر اپراتور در گذشته و حال 
چه ســرویس های ارزش افــزوده ای دارد، چند کاربر 
دارد و متعلق به کیســت. نظارتش را ما رسانه ها انجام 

خواهیم داد. 

 درآمد 184 میلیاردتومانی همراه اول از سرویس ارزش افزوده در 4 ماه ابتدایی امسال که در سامانه کدال 
ثبت شده است

 در کل گزارش عملکرد وزارت ارتباطات همین اندازه به سرویس ارزش افزوده پرداخته شده

روز گذشته دادگاه جدید متهمان بانک سرمایه با حضور 
متهمان جدید برگزار شــد. یکی از این متهمان که به 
دفاع از خود پرداخت »عمــار صالحی« )فرزند فرمانده 
پیشــین ارتش و خواهرزاده محمد شریعتمداری وزیر 
کار فعلی( اســت. او متهم اســت به معاونــت در نظام 
اقتصادی و دریافت بخشی از تسهیلات به مبلغ یک هزار 
و 100میلیارد ریال. همچنین خریداری بنز 650میلیون 
تومانی و ملک لوکس در زعفرانیه از محل تســهیلات 
بانک ســرمایه. خلاصه ماجرا و اتهام عمار صالحی این 
است که او همزمان هم در شــرکتی خصوصی صاحب 
منصب بوده و هم با مدیران بانک سرمایه آشنایی داشته 
است. در نتیجه او از بانک ســرمایه تسهیلاتی را برای 
شرکتی که خودش در آن نقش داشــته در نظر گرفته 
و سوءاستفاده هایی در این مسیر شــده است. او البته 
هیچکدام از این اتهام ها را قبول نــدارد. بخش هایی از 
صحبت های مطرح شده در این دادگاه را مرور می کنیم. 

صحبت های نماینده دادستان
1  متهم عمار صالحی حســب روزنامه رســمی در 
تاریخ 92.06.01 مدیرعامل و رئیس هیات مدیره جهان 
تجارت تیوا می شود که در این مدت محمدرضا کریمی 
)از دیگر متهمــان پرونده بانک ســرمایه( در فقره 40 
میلیاردی، درخواست تســهیلات می دهد. بعد از این، 
عمار صالحی قرارداد هــا را امضا می کند. او در اظهارات 
خود از صفحــه 37 تا 59 می گوید فکــر نمی کنم این 
قرارداد را امضا کرده باشــم و پول مستقیما به حساب 
جهانبانی )از بدهکاران عمده بانک ســرمایه که دارای 
چندین شــرکت و هلدینگ بود( رفت یا در جای دیگر 
ادعا می کند امضا ها جعل شده یا مدعی می شود متهم 
جهانبانی وقتی از من امضا می گرفت مهمان داشــتم و 

سرم شلوغ بود یا موارد دیگر. 
2  درباره تســهیلات 40میلیاردی اظهارات متهم 

صالحی کاملا متناقض است. ضابطین پرونده قرارداد ها 
را شمارش کردند و مشخص شده 1300فقره را شخص 
عمار صالحی امضا کرده است و سوال اینجا این است که 
شما شرکت دار بودید، چطور 1300فقره را در مهمانی 

امضا می کنید و نمی دانید تبعات آن چیست؟
3  امضا های متهم صالحی محرز است. نکته مهم تر 
این است که او مدتی قائم مقام شرکت تجارت نور ابرار 
بود که منتهی الیه وجوه تسهیلات است و قبل از رفتن 
به شرکت تیوا در تجارت نور ابرار قائم مقام بوده و اقرار 

دارد که بین این دو شرکت قرارداد معامله بسته است.
4  شما قائم مقام نور ابرار و مدیر شرکت تیوا بودید 
چطور این قرارداد ها را امضــا کردید؟ آ یا این هم جعل 
است؟ در اردیبهشــت 93 همچنین متهم صالحی به 
عنوان مدیرعامل شــرکت جهان تجارت تیوا شــخصا 
درخواست 68میلیارد تومان تسهیلات می کند. مصوبه 
هم امضا می شود که در تاریخ 93.02.15 انجام می گیرد 

به فاصله دو روز بعد هم واریز می شود.
5   بعد از آن متهم صالحی به محضر می رود و وکالت 
می دهد به حسن جهانبانی برادر متهم جهانبانی و سهام 
خود را در شرکت تیوا به حسن جهانبانی واگذار می کند، 
بعد مدعی می شود در این شرکت هیچ کاره است. شما از 
شرکت خارج شدید در حالی که واقعی نبود و صرفا سهام 
خود را در شرکت تیوا به حسن جهانبانی واگذار کردید.

6  متهم عمار صالحی مدعی می شــود امضا ها همه 
جعل اســت با اینکه موضوع محرز بود، اما ما به هیات 
کارشــناس ارجاع دادیم که آن ها اعلام می کنند همه 
امضا ها متعلــق به عمار صالحی اســت. بعد از اعتراض 
متهم صالحی مجددا موضوع به کارشــناس ســه نفره 

واگذار می شود و امضا ها دوباره تأیید می شوند.
7 متهم عمار صالحی در 02.22 از شــرکت خارج 
شــده در حالی که این موضوع در 02.24 بوده شما در 

آن تاریخ چکاره شرکت بودید که امضا می کردید ده ها 
فقره در 02.24 است. اگر با جهانبانی اختلاف داشتید 

چرا امضا می کردید؟
8  صالحی ادعا می کند من ملک شبهه دار استفاده 
نمی کنم در حالی که از محل تســهیلات بانک سرمایه 
توســط آقای جهانبانی بنز 650میلیون تومانی و ملک 

لوکس در زعفرانیه برای او خریداری شده است.
دفاعیات صالحی

1 من مدیرعامل شــرکت تیــوا بــودم و در تاریخ 
93.02.20 از این شرکت خارج شــدم و استعفا دادم. 
اینکه در آن تاریخ اسنادی را امضا و تسهیلاتی دریافت 
کرده باشــم را تکذیب می کنم. قبــل از حضور من در 
شــرکت تیوا مقدمات اخذ تســهیلات انجام شده بود. 
شرکت آرمانی متعلق به عمار صالحی نیست. من یکی 
از مدیران شرکت هستم. من اختیار تام در مورد اموال 
شرکت را نداشتم. اگر سایر صاحبان امضا موافق بودند 
با کمال میل ملکی که دارای شبهه بود را برمی گرداندم 
و اکنون نیــز چنین نظری دارم که اگر مالی به شــکل 
نامناسب تامین شده باشد، اگر به صورت قانونی بتوانم 
در استرداد آن نقش داشته باشم حتما این کار را خواهم 

کرد.
2  بنده اصلا مدیران بانک ســرمایه را نمی شناسم. 
حتی مدیران این بانک نیز اصلا بنده را نیز نمی شناسند 
و این موضوع را اعلام کرده اند. این در حالی است که به 
بنده اعلام کردند که جهانبانی در شرکت تیوا تسهیلات 
می گیرد و شما این تسهیلات را تسهیل می کنید، اما من 

اعلام کردم که از این موضوع خبر ندارم.
3  از سوی دیگر اگر چنانچه که شیوه اخذ تسهیلات 
را جرم تلقی کنید بنده در مقدمات اخذ تسهیلات هیچ 
نقشی نداشــتم چراکه نه در این شــرکت و نه در هیچ 
شرکت دیگری تسهیلات دریافت نکردم. اگر تسهیلاتی 
نیز اخذ شده در دوره سه ماهه تسویه می شده و با توجه 
به داشتن مصوبات، این تسهیلات تجدید گردیده است 
و مانند آن اســت که قرارداد جدیدی با مدیران جدید 

اخذ شده است.

رونمایی از متهم جدید بانک سرمایه
برگزاری دادگاه عمار صالحی

توکیو بدون توقف
گزارش یک پناهندگی از پیش اعلام نشده

ســعید ملایی، قهرمانِ 28 ساله ایرانی جودوی جهان و تنها شــرکت کننده کشورمان در 
مسابقات جهانی امسال، طبق اخبار غیررسمی، درخواســت پناهندگی داده است.به نظر 
می رسد این ورزشکار که نشــان طلای جهان را در کارنامه دارد و بخت اصلی کسب طلای 
رقابت های ســال جاری بود، پس از اتفاقاتی که منجر به از دست رفتن مدال قطعی اش در 
مسابقات جهانی 2019 شــد تا این لحظه تصمیم گرفته که به کشور برنگردد. ملایی که 
یکی از شانس های کسب مدال ایران در المپیک تابســتانی توکیو 2020 در رشته جودو 
محسوب می شــود و بهترین جودوکار کنونی ایرانی در رنکینگ فدراسیون جهانی است، 
طی اقدامی بحث برانگیز در شبکه های اجتماعی از فدراسیون بین المللی جودو درخواست 
کمک برای حضور تحت عنوان تیم پناهندگان در المپیک ســال آینده کرده است.  گفته 
می شود فدراسیون جهانی پیش از این در چند مرحله به فدراسیون و کمیته ملی المپیک 
ایران، هشدار های کتبی و شفاهی داده بود. سعید ملایی در مسابقات اخیر قهرمانی جهان 
که در توکیو ژاپن برگزار شــد، با پنج پیروزی پیاپی به نیمه نهایــی رقابت های جهانی راه 
یافت؛ اما در مسابقه نیمه نهایی برخلاف تصورات از حریف بلژیکی شکست خورد و از دور 
مسابقات کنار رفت. در صورتی که سعید ملایی حریف بلژیکی را شکست می داد و به فینال 
می رفت، باید با نماینده رژیم صهیونستی مبارزه می کرد. اگر او از شرکت در مسابقه فینال 
مقابل نماینده رژیم صهیونیســتی خودداری می کرد، عواقب مختلف جهانی و محرومیت 
برای کاروان ورزش ایران، فدراســیون جودو و احتمالا خود این ورزشکار به وجود می آمد. 
پیش از این نیز کمیته ملی المپیک ایران در نامه ای به فدراســیون جهانی جودو، قول داد 
که ورزشکاران ایرانی از احتمال مصدومیت های ساختگی برای عدم مواجهه با ورزشکاران 
اسرائیلی خودداری کنند. ماریوس ویزر، رئیس فدراسیون جهانی جودو در مصاحبه با نشریه 
آساهی ژاپن، ادعا کرده که »سعید ملایی برخلاف میل باطنی و آمادگی فیزیکی اش مسابقه 
را واگذار کرده است.« طبق آخرین اخبار تأیید نشــده، سعید ملایی که در حال حاضر در 
آلمان به سر می برد، از فدراسیون جهانی جودو درخواست کمک کرده و می خواهد پناهنده 
شود. فدراسیون جهانی جودو هم در تیمی که عنوان تیم پناهندگان را  دارد، سعید ملایی 

را به المپیک 2020 خواهد فرستاد.

  یک گمانه زنی 
با اینکه تصمیم نهایی مسئولان فدراسیون جودوی ایران بعد از مشورت با نهادهای بالاتر 
این بود که سعید ملایی به خاطر خطر تعلیق جودوی ایران به مسابقات جهانی اعزام نشود؛  
با این حال گویا فشار این جودوکار به مسئولان باعث شده تا این اعزام صورت بگیرد. این ادعا 
را سرمربی تیم ملی جودو ایران کرده و به خبرگزاری فارس گفته: »  بنده به عنوان سرمربی 
تیم ملی کنار ســعید ملایی در مســابقات جهانی جودو حضور پیدا کردیم، اما یک سری 
برنامه های از پیش تعیین شده باعث شد حواشی برای جودو ایران رخ دهد. از مبارزه سوم 
به بعد ملایی با مامور امنیتی ویزر)رئیس فدراسیون جهانی جودو( به روی تاتامی می رفت، 
آنها اجازه نمی دادند حتی من برای کوچ در کنار ورزشــکارمان باشم. برنامه هایی از پیش 
تعیین شده بود که جودوکار ایران و رژیم اشغالگر قدس باهم مبارزه کنند، موضوع را کاملا 
سیاسی کرده بودند، اما باخت ملایی به بلژیک که با تمام وجود در مقابلش ظاهر شد و به زعم 
کارشناسان تمام تلاشش را برای برد کرد همه معادلات فدراسیون جهانی را به هم ریخت. 
طبق قانون هیچگاه جدول مسابقات قهرمانی جهان تغییر نمی کند، طبق جدول، مسابقه 
رژیم صهیونیســتی بعد از مبارزه ملایی بود، اما جدول را طوری جابه جا کردند که مبارزه 
ورزشکار رژیم صهیونیستی با جودوکار مصری و بازی ملایی جابه جا شود که خلاف قانون 
بود. متاسفانه این خبر کذب منتشر شده است که خانواده سعید ملایی تحت فشار بوده اند 
که او مقابل ورزشکار رژیم صهیونیستی بازی نکند، اما این موضوع اصلا صحت ندارد و این 
موضوع را خودشان به سعید القا کرده بودند و کسی از ایران حتی به ما زنگ هم نزد که مبارزه 
کنیم یا خیر، چه برسد خانواده ورزشکار را تهدید کنیم.« سرمربی تیم ملی جودو با تشریح 
ماجرای جدا شدن ملایی از کاروان ایران می گوید: »بعد از پایان مسابقات با مامور امنیتی و 
با یک ون همراه سعید آمدند هتل، ملایی را بدون اجازه من جابه جا کردند که این کار کاملا 
غیرقانونی بود. او برای برگشت به ایران بلیت داشت، اما ماموران امنیتی نگذاشتند همراه 
من بیاید و بلیت آلمان برایش تهیه کرده بودند.  وزیر ورزش رژیم صهیونیستی هم در سالن 
مسابقات حضور داشت و قطعا اگر فشار روانی ویزر نبود، مدال می گرفت. فکر می کنم همه 
چیز از پیش تعیین شده بود، قبل از سفر به ژاپن، عده ای در ایران با جوسازی ها این اتفاقات 

را چیده بودند و مرتبا با سعید در تماس بودند.«

  توکیو بدون توقف
برخی رسانه های دیگر اصولگرا نیز ماجرا را اینگونه تشــریح کردند که خبر پناهندگی  یا 
تقاضای مهاجرت اگرچه تازه منتشــر شد اما از مدت ها قبل توســط او دنبال می شد. این 
رسانه ها گفته اند وقتی که با اعزام او و کل تیم جودو به توکیو مخالفت شد او تهدید کرد که 
از طریق فدراسیون جهانی شخصا در این رویداد شرکت می کند به همین دلیل  با اعزام او 
موافقت شد. به گزارش فارس، این طرح از سال گذشته )همزمان باخروج درخشان و حضور 
آرش اسماعیلی در فدراسیون( توسط ویزر رئیس فدراسیون جهانی جودو کلید خورد. اخبار 
و اطلاعات موجود بیانگر رابطه بسیار قوی نتانیاهو نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس و ویزر 
است بنابراین توطئه مشترک فدراسیون جهانی و اسرائیل مشهود است. به نوشته فارس، 
اخبار مستند از رفتار » ماریوس ویزر« رئیس فدراســیون جهانی جودو در روز چهارشنبه 
بیانگر طراحی و اجرای عملیات ایذایی است )خروج سعید ازکاروان، قرار دادن گارد برای 
وی، فشار روانی سنگین به ملایی برای مسابقه با بازیکن اسرائیلی، اعزام ماشین، محافظ و 
بلیت آلمان برای او، خروج مخفیانه سعید از هتل و...( و این موضوع ثابت می کند که سعید 
دچار بحران دوگانگی شــده بود. مذاکره تلفنی جودوکار ایرانی با سیدرضا صالحی امیری 
بیانگر بحران تصمیم گیری از سوی او  بود. با این جودوکار عاطفی صحبت و تاکید شد اینجا 
)ایران( خانه توست وکسی با خاک و خانواده خود قهر نمی کند. ویزر زمانی که رئیس اسپورد 
اکورد بود، اقداماتی علیه باخ انجام داد و در تلاش بود که روی دست IOC بلند شود که باخ 

با درایت، وی را از میدان بیرون کرد.
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تغییر تابلو در شعب ادغامی بانک سپه
 با انتقال بخش عمده سهام بانک های ادغامی درج عبارت 
»وابسته به بانک سپه« در تابلوی شعب بانک های ادغامی 
به بانک سپه صورت گرفت. این اتفاق پس از انتقال بخش 

عمده ای از مالکیت سهام بانک های وابسته به نیرو های 
مسلح به بانک سپه در تابلو های بانک های انصار، قوامین، 

حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و موسسه مالی اعتباری 
کوثر، عنوان »بانک وابسته« رخ داده است و از این پس 

روی تابلوی آنها عبارت »وابسته به بانک سپه«  درج 
می شود. مشتریان این بانک ها برای دریافت خدمت 
بانکی کماکان می توانند به بانک خود مراجعه کنند.

آغاز ثبت نام سرویس مدارس در سامانه سپند
 مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور می گوید 

ثبت نام در سامانه سپند برای سرویس مدارس از امروز 
10شهریور آغاز می شود. مرتضی ضامنی مدیرعامل اتحادیه 

تاکسیرانی های شهری کشور، درباره آخرین اقدامات در 
خصوص سامانه سپند می گوید به واسطه تکلیفی که یک سال 

گذشته وزارت کشور به اتحادیه تاکسیرانی شهری کشور 
واگذار کرد، سامانه ملی پایش حمل و نقل دانش آموزی با 
نام سپند آغاز به کار کرد. به گفته او این سامانه بر اساس 

تکنولوژی های روز طراحی شده و خانواده ها و همین طور آموزش 
و پرورش می توانند به این سامانه دسترسی لازم را داشته باشند.

سوءاســتفاده برخی جایگاه داران، نظارت ضعیف شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی بر جایگاه های عرضه و صدور 
اطلاعیه ها در زمان نامناسب و بدون توجه به اثرات آن، موجب 
بی نظمی بازار توزیع بنزین شده است. کارت های سوخت که 
قبلا به دستگاه های پمپ بنزین متصل بوده اند حالا به جیب 
کارگران و مسئولان جایگاه های سوخت منتقل شده است. 
آنهایی که کارت ســوخت ندارند مجبورند گردن کج  کنند. 
گزارش هایی هم درباره درخواســت غیرقانونی هزینه برای 

استفاده از کارت سوخت جایگاه ها وجود دارد. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم از بامــداد روز 22مردادماه 
یعنــی 18روز پیش با اجــرای مصوبه دولت و در راســتای 
هماهنگی های قبلی صورت گرفته بین ســران قوا، به منظور 
رصد و مدیریت کامل عرضه سوخت در کشــور، استفاده از 
کارت سوخت شخصی به هنگام سوخت گیری در جایگاه های 
عرضه بنزین الزامی شده اســت. در حالی که استقبال از این 
توصیه دولت برای الزام اســتفاده از کارت سوخت شخصی 
بین مردم تنها پنج درصد بود، در روز جمعه اول شهریورماه 
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با 
صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: پیرو اطلاع رسانی های قبلی به 
اطلاع می رساند از تاریخ اول شهریور 98 میزان سوختگیری با 
کارت آزاد جایگاه در هر بار سوختگیری از 60لیتر به 30لیتر 

کاهش پیدا می کند.
محدودسازی ظرفیت ســوخت گیری با کارت جایگاه داران 
در حالی صورت گرفت که بیش از یــک میلیون و 600هزار 
نفر از متقاضیان دریافت کارت سوخت المثنی، هنوز کارت 

سوخت خود را دریافت نکرده بودند و این مسئله مشکلاتی را 
برای مردم و حتی جایگاه داران به همراه داشت، به طوری که 
مردمی که کارت سوخت نداشتند و خواهان سوخـت گیری 
بیش از 30لیتر بودند، دوباره با دور زدن و ورود مجدد به صف 
سوخت گیری در جایگاه، در نوبتی دیگر اقدام به سوخت گیری 
با کارت جایگاه دار می کردند که این مسئله هم مورد نارضایتی 

مردم و هم ایجاد ترافیک در برخی جایگاه ها شده است.
از ســوی دیگر، در برخی جایگاه ها با سوء استفاده از شرایط، 
استفاده از کارت جایگاه دار را منوط به پرداخت هزینه اضافی 
با عناوینی چون »شیرینی« یا »پول استفاده از کارت جایگاه« 
کرده و از مردمی که کارت سوخت شخصی به همراه ندارند، 
مبالغ غیرقانونی از هــزار تومان تا بیــش از 10هزار تومان 

دریافت می کنند.
برخی مردم نیز از درخواست شیرینی استفاده از کارت سوخت 
جایگاه دار توسط کارکنان پمپ بنزین ها در دو جایگاه عرضه 
بنزین در مناطق مرکزی کلانشــهر تهران خبر داد ه و عنوان 
کرده اند اگر حاضر به دادن شیرینی نبودیم، کارت جایگاه دار 
در اختیارمان قرار نمی گیرد. درحالی که دولت ســعی دارد 
با صدور اطلاعیه های مســتمر، توصیه هــا و محدود کردن 
کارت سوخت جایگاه داران، مردم را ملزم به استفاده از کارت 
سوخت شــخصی کرده و به نظام عرضه بنزین نظمی دوباره 
دهد، سوءاستفاده برخی جایگاه داران، نظارت ضعیف شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی بر جایگاه های عرضه و صدور 
اطلاعیه ها در زمان نامناسب و بدون توجه به اثرات آن، موجب 

بی نظمی بازار توزیع بنزین شده است.

   شگرد بازار

درخواست پول برای استفاده از کارت  در برخی جایگاه های بنزین

رئیس اتحادیه فروشــندگان تلفن همراه نسبت به آینده 
این بازار و کاهش قیمت ها امیدوار است. ابراهیم درستی 
در این باره به خبرگزاری ایســنا گفته یکــی از مهمترین 
مولفه های تاثیرگذار بر قیمت تلفن همراه، ارزش نرخ ارز 
به ویژه دلار است که در چند وقت گذشته با ثبات نرخ ارز و 
روند کاهشی آن، قیمت تلفن همراه نسبت به گذشته روند 
نزولی به خود گرفته. او می گوید همان طور که در گذشته 
بارها تکرار شده، اگر سهم قابل توجهی از نیاز بازار از طریق 
واردکنندگان تامین شــود، در پی افزایش میزان عرضه، 

قیمت تلفن همراه روند نزولی به خود می گیرد.
درســتی پیش بینی می کند در هفته هــای آینده قیمت 
تلفن همراه با توجه به شرایط فعلی بیش از گذشته ارزان 
شود. او با تاکید بر اینکه مســافر واقعی هنوز امکان ورود 
تلفن همراه به کشور را دارند، می گوید مسافر واقعی که به 
کشور وارد شده از طریق سیستم واحد از سامانه گمرک به 
سامانه نیروی انتظامی ارتباط داده خواهد شد و قادر است 
تلفن همراه خود را رجیستر کند. پیش بینی تداوم کاهش 
قیمت ها در بازار تلفن همراه در حالــی اتفاق می افتد که 
در همین چند هفته گذشــته نیز شاهد ارزان شدن 300، 
400 بعضی مدل ها بوده ایم. مشاهدات میدانی هفت  صبح 
نشــان می دهد موبایل مثل گلکســی A50 بــا حافظه 
128گیگابایتی در مقــام موبایلی پرفــروش از محدوده 
چهار میلیون و 200،300هزار تومان عقب نشــینی کرده 
و حــالا می توان آن را با ســه میلیون و 755هــزار تومان 
خریداری کرد. رقیــب اصلی این گوشــی یعنی هوآوی 

P30 لایت نیز قبلا ســه میلیون و 800هــزار تومان بود 
اما حالا می توان آن را 100هــزار تومان ارزان تر خرید.  در 
میان گوشــی های محبوب دو میلیون تومانی هم می توان 
ردپای کاهــش قیمت هــا را دنبال کرد. مثلا شــیائومی 
A1 در عرض یک مــاه یعنی از میانه های مرداد امســال 
 Y7حداقل 270هزار تومان ارزان شــده اســت و هوآوی
Prime 2018 به عنوان یکی دیگر از موبایل های پرفروش 
نســبت به ماه پیش با قیمت کمتری فروخته می شــود. 
اگر مردادماه برای این گوشــی باید حداقــل دو میلیون 
تومان پول پرداخت می کردید حالا در میانه های شهریور 
می توان آن را حدود 200هــزار تومان ارزان تر خرید. موج 
کاهش قیمت به گوشــی های گرانقیمت اپل، سامسونگ، 
 هوآوی و دیگر برندها هم ســرایت کرده است. از جمله به 
iPhone XS Max با حافظه 256گیگابایتی که در مرداد 
ارزش آن تا 19میلیون و 300هزار تومان برآورد می شد اما 
حالا رویش برچسب قیمت 17میلیون و 700هزار تومانی 
زده اند. گلکســی S10 پلاس که 10مرداد 11میلیون و 
200هــزار تومان فروخته می شــد حالا تــا 10میلیون و 
630هزار تومان عقب نشــینی کرده است. کمترین قیمت 
هوآوی P30 Pro در هفتــه اول مرداد 12میلیون تومان 
بود اما الان این گوشی را می توان با 11میلیون و 100هزار 
تومان خرید. با این حال هنوز گوشــی هایی هستند که به 
ســختی مقابل کاهش قیمت مقاومت می کنند. به عنوان 
مثال گلکسی A10 دودستی به یک میلیون و 800هزار 

تومانی خود چسبیده و خیال کوتاه آمدن ندارد. 

   دیجیتال

موج کاهش قیمت در بازار تلفن همراه

شاخص بورس رشد کرد 
 شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه پنج هزار و 

۴۶۳واحد رشد داشت و تا ارتفاع ۲۸۴هزار و 1۳۸واحد بالا 
آمد. در این روز بیش از چهار میلیارد و ۸۵۲میلیون سهم، 

حق تقدم و اوراق بهادار توسط فعالان بازار دست به دست شد 
و نماد هاي فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۶۶1واحد، ملی 

صنایع مس ایران )فملی( با ۴۳۳واحد، صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس )فارس( با ۳1۷واحد، گروه مپنا )سهامی عام( )رمپنا( با 

۳1۲واحد، سرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با ۲۵۶واحد، پالایش 
نفت اصفهان )شپنا( با 1۷۴واحد و فولاد خراسان )فخاس( با 

1۶۹واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل داشتند. 
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شه 546310 10 GNC هشدار درباره استفاده از مخزن دست دوم
 مدیرکل استاندارد تهران با اشاره به خطرات مخازن CNG، نسبت 
به خرید و نصب مخازن دستکاری شده و دست دوم روی خودروها، 

هشدار داد. به گفته محمودرضا طاهری در جریان فرآیند معاینه فنی 
خودروهای گازسوز ، ۲۵ هزار مخزن CNG غیراستاندارد و ناایمن 

نصب شده روی خودروهای گازسوز، تنها در کلانشهر تهران شناسایی و 
تعدادی از آن ها، به دلیل رفع نشدن نقص و انطباق با استاندارد، معدوم 

شد.بنابراین مالکان خودروهای گازسوز در صورت لزوم تعویض و 
جایگزینی مخازن CNG نصب شده روی خودروهای خود، برای اخذ 

 CNG برگه و برچسب معاینه فنی، تحت هیچ شرایطی نباید از مخازن
دست دوم، بازسازی شده و نظیر آن خریداری و استفاده کنند.

واگذاری واحدهای مسکن مهر تا پایان سال ۹۸ 
 وزیر راه و شهرسازی می گوید پروژه های مسکن مهر پردیس 

که مشکل قضایی نداشته باشند تا پایان سال ۹۸ تکمیل و 
تحویل داده می شوند. به گفته محمد سلامی همچنین 10هزار 

واحد که عملیات تکمیلی آنها به اتمام رسیده است به متقاضیان 
تحویل داده می شود. به گفته او تکمیل زیرساخت های 

پروژه های مسکن مهر جزو الزامات زندگی شهروندان است و 
در تلاش هستیم تا زیرساخت پروژه های مسکن مهر را تا پایان 

سال جاری به اتمام برسانیم. یکی از موضوعات مهم برای ما 
در شهرهای جدید سکونت و اشتغال توامان است و باید توجه 

داشته باشیم که شهرها به خوابگاه تبدیل نشوند.

   چلوخورشت قیمه سیب زمیني؛ یک میلیون 
و 170هزار تومان

براي تهیه قیمت نذري 100نفر، حدود 17کیلوگرم 
برنج لازم اســت که مقدار آن بســته بــه اندازه 
پرس هاي نذري متغیر است. اصولا براي پخت غذا 
به تعداد بالا از برنج ایراني استفاده نمي شود، براي 
همین قیمت هر کیلوگرم برنج خارجي را هفت هزار 
تومان در نظر مي گیریم که با این حســاب هزینه 
برنج حدود 120هزار تومان خواهد شد. مقدار لپه 
لازم براي 100نفر حدود چهارکیلوگرم است. لپه 
باز کیلویي 11هزار عرضه مي شود. در نتیجه باید 
44هزار تومان هم خرج لپه کنیم. سیب زمیني را 
اگر به صورت چیپس هاي خلال تهیه کنیم، صورت 
خوشي ندارد. براي همین اکثر هیات  ها خودشان 
سیب زمیني را پوست کنده و خرد مي کنند. براي 
قیمه نذري حدود هفت کیلوگرم سیب زمیني لازم 
است که با توجه به قیمت شــش هزار توماني هر 
کیلو، حدود 42هزار تومان تمام مي شــود. حدود 
هفت کیلوگرم پیاز هم به قیمت ســه هزار تومان 

لازم اســت که 21هزار تومان دیگر به خرج نذري 
100نفره ما اضافه مي کند. گوشــتي که ایراني ها 
براي خورشــت در نظر مي گیرند، عموما گوشت 
سردست است. هیات هاي بزرگ اکثرا براي غذاي 
 نذري گوســفند مي کشــند، اما براي یک هیات 
100 نفره قرباني کردن یک گوســفند دور از ذهن 
است. براي همین ما گوشــت گوساله براي پخت 
نذري در نظر مي گیریم که کیلویي حدود 80هزار 
تومان است. درنتیجه براي یک نذري باکیفیت باید 
حدود 560هزار تومان هزینه گوشت کنار بگذاریم. 
رب مورد نیاز براي یک قیمه خوش رنگ 100نفره، 
ســه کیلوگرم اســت و با توجه به قیمت 20هزار 
توماني هــر کیلوگــرم رب گوجه فرنگي، 60هزار 
تومان هم براي رب کنار مي گذاریم. لیموعماني را 
اگر به صورت فله اي بخریم، کیلویي 52هزار تومان 
درمي آید و آشپزهایي که به ترش بودن غذا علاقه 
دارند، همان یک کیلوگرم لیموعماني را اســتفاده 
مي کنند اما 500گــرم لیموعمانــي هم کفایت 
مي کند. براي پخت قیمه نذري، حدود 10کیلوگرم 

روغن لازم است که 76هزار تومان خرج روي دست 
صاحب نذر مي گــذارد. دو مثقــال زعفران براي 
تزئین برنج، 160هزار تومــان خرج لازم دارد. بعد 
از آماده شدن غذا نوبت به ظرف هاي یکبار مصرف 
مي رسد که اندازه بزرگ آنها را اگر به صورت فله اي 
تهیه کنیم، دانه اي 300تومان درمي آید و 30هزار 
تومان خــرج لازم دارد. با کنار هم گذاشــتن این 
مخارج، متوجه شــدیم یک هیات 100  نفره براي 
یک وعده قیمه نذري امام حســین، باید سرجمع 

یک میلیون و 170هزار تومان خرج کند.
   چلوخورشت قورمه سبزي؛ یک میلیون و 

250هزار تومان
قورمه امام حســین خوردن دارد. حتي اگر نذري 
هیات بغلي قیمه باشد. قورمه ســبزي مثل بقیه 
غذاهــاي خورشــتي، 17کیلوگرم برنــج براي 
هیــات 100نفــره لازم دارد که همیــن اول کار 
120هزار تومــان خرج روي دســت صاحب نذر 
مي گذارد. سبزي قورمه را اگر خودمان پاک کنیم، 
ارزان تر درمي آید اما عموما هیات ها وقت سبزي 

پاک  کــردن ندارند و این کار را به ســبزي فروش 
مي ســپارند. براي همین خرید 10کیلو ســبزي 
قورمه پاک شده لازم براي نذري 100نفره، 57هزار 
تومان خرج برمي دارد. لوبیاقرمز را اگر از میادین 
تره بار شــهرداري بخریم، کیلویي 12هزار تومان 
درمي آید و با توجه به اینکه نــذري 100نفره ما 
تقریبا چهارکیلوگرم لوبیاقرمز لازم خواهد داشت، 
باید 48هزار تومان خرج لوبیا کنار بگذاریم. گوشت 
هم که مثل همیشــه خرج اصلي خورشــت هاي 
ایراني به حســاب مي آید. قورمه سبزي 100 نفره 
ما هشــت کیلوگرم گوشت خورشــتي لازم دارد. 
براي هیات کوچک کــه توانایي قرباني کردن یک 
گوســفند زنده را ندارد، قیمت هر کیلو گوشــت 
گوســاله حدود 80هزار تومان تمام مي شــود. با 
این حســاب هزینه گوشــت براي قورمه سبزي 
100نفره نهایتا 640هزار تومان اســت. پیاز لازم 
براي قورمه سبزي، نسبت به بقیه خورشت ها بیشتر 
است. به خاطر همین، براي یک نذري 100نفره، 
10کیلوگرم پیاز لازم اســت که 60هــزار تومان 

خرج دارد. یک کیلو لیموعمانــي براي مزه دادن 
به قورمه سبزي 100نفره لازم است. براي همین 
52هزار تومان هــم باید بــراي لیموعماني کنار 
بگذاریــم. 10کیلوگرم روغن هم کــه براي همه 
غذاهاي خورشــتي لازم اســت و اگر بطري هاي 
بزرگ بخریم، 76هزار تومــان هزینه برمي دارد. 
زعفران لازم براي تزئین 100پرس برنج، دومثقال 
اســت که 160هزار تومان خرج برمــي دارد. اگر 
30تومان هزینه خرید 100ظــرف یکبارمصرف 
را هم به مخارج پخت قورمه ســبزي نذري اضافه 
کنیم، بایــد ســرجمع در حــدود یک میلیون و 
250هزار تومــان براي یک وعده قورمه ســبزي 

هیات 100نفره مان در نظر بگیریم.
   عدس پلو با گوشت؛ 850هزار تومان

عدس پلو مثــل غذاهاي خورشــتي، 17کیلوگرم 
برنج لازم دارد که 120هزار تومان خرج برمي دارد. 
مقدار عــدس لازم بــراي یک نــذري 100نفره، 
پنج کیلوگرم است و اگر عدس را از میادین تره بار 
شــهرداري بخریم، 45هزار تومان تمام مي شود. 

براي عدس پلو گوشــت چرخ کــرده لازم داریم، 
براي همین هزینه خرید گوشــت براي عدس پلو 
کمتر و کیلویي حــدود 60هزار تومان خواهد بود. 
با توجه به اینکه 100پرس عدس پلو، پنج کیلوگرم 
گوشــت لازم دارد، بایــد 350هــزار تومان براي 
گوشــت کنار بگذاریم. میزان رب مورد اســتفاده 
از در عدس پلو بستگي به ســلیقه آشپز دارد. اگر 
 بخواهد عدس را مثل خورشــت کنار برنج بکشد، 
نســبت به عدس پلوي مخلوط رب بیشتري لازم 
دارد. مــا به طــور میانگین میزان رب مــورد نیاز 
براي نذري مان را یک کیلوگرم در نظر گرفتیم که 
20هزار تومان قیمت دارد. بعضي آشــپزها براي 
عدس پلو کشــمش را به زرشک ترجیح مي دهند. 
فرقي نمي کند ما کدام را براي غذاي نذري استفاده 
کنیم، در هر صورت دوکیلوگرم کشمش یا زرشك 
لازم داریم. زرشک گران تر است و کیلویي 12هزار 
تومان خرج روي دستمان مي گذارد. ما براي اینکه 
در نذري امام حسین کم نگذاشته باشیم، زرشک 
را براي عدس پلو انتخاب کردیم که 24هزار تومان 

هزینه برمي دارد. هفت کیلوگرم پیاز، تقریبا براي 
هر نوع غذاي ایراني لازم اســت و حدود 21هزار 
تومان خرج روي دســت صاحب نــذر مي گذارد. 
10کیلوگرم روغن پایه ثابت غذاهاي نذري 100 
نفره اســت که 76هــزار تومان هزینــه دارد. اگر 
بخواهیم برنجمان را با زعفــران تزئین کنیم، باید 
160هزار تومان هم براي دومثقــال زعفران کنار 
بگذاریم. درنهایت اگر 30هزار تومان خرج ظروف 
یکبارمصرف را هم کنار این مخارج بگذاریم، یک 
وعده عدس پلو براي یک هیــات 100 نفره حدود 

850هزار تومان خرج لازم دارد. 
   زرشک پلو با مرغ؛ یک میلیون تومان

آماده کردن مرغ نســبت به غذاهاي خورشــتي، 
خیلي آســان تر اســت. دیگر لازم نیست ترتیب 
خاصي را رعایت کنیم و کافي  است مرغ آبپزشده را 
رنگ کنیم و کنار زرشک پلو بگذاریم. اما گراني مرغ 
این  روزها باعث شده نذري زرشک پلو با مرغ کمي  
پرهزینه به نظر برسد. البته اگر بتوانیم مرغ ارزان 
دولتي پیدا کنیم، یا به انواع منجمد وارداتي قانع 
باشــیم، خرج نذرمان کمتر درمي آید. برنج لازم 
براي نذري دادن بــه 100نفر عزادار، 17کیلوگرم 
اســت که اگر از انواع خارجي ارزان قیمت باشــد 
120هزار تومان خرج دارد. اگــر میانگین قیمت 
مــرغ را 15هزار تومــان در نظر بگیریــم، خرید 
40کیلوگرم مرغ براي نذري ما، 600هزار تومان 
هزینه بر مــي دارد. همچنین بایــد براي خریدن 
دوکیلوگرم زرشــک 24هزار تومان کنار بگذاریم 
والا اصلا نمي شود اسم نذري را زرشک پلو با مرغ 
گذاشــت. رنگ کردن 40کیلوگرم مرغ آبپزشده، 
تقریبا دوکیلــو رب گوجه فرنگــي لازم دارد که 
40هزار تومان خرج برمــي دارد. برنج زعفراني در 
زرشک پلو با مرغ اهمیت بیشــتري پیدا مي کند 
و دو و نیم مثقــال زعفــران لازم دارد. با توجه به 
اینکه قیمت هــر مثقال زعفــران 80هزار تومان 
اســت، باید 200هزار تومان هم براي تزئین برنج 
کنار بگذاریم. با اضافه کردن 30هزار تومان هزینه 
خرید ظروف یکبار مصرف، هزینه یک وعده غذاي 
نذري زرشک پلو با مرغ براي یک هیات 100 نفره، 

یک میلیون تومان است. 
   چلوخورشــت فســنجان؛ یک میلیون و 

150هزار تومان
آماده کردن فســنجان حوصله زیادي مي خواهد. 
مواد اولیه اش هم این روزها گران شــده. احتمالا 
در جریان قیمت عجیب و غریب آجیل و خشکبار 
هستید. از آنجا که در آشپزخانه هیات وقت کافي 
براي پوست  کندن گردو و جدا کردن پوسته از مغز 
گردو نداریــم، باید مغز گردو بخریــم که کیلویي 
130هزار تومان قیمت دارد. با توجه به اینکه براي 
نذري 100نفره حدود پنج کیلوگرم مغز گردو لازم 

است، باید 650هزار تومان براي خرید گردو کنار 
بگذاریم. 120هزار تومان خرج براي 17کیلوگرم 
برنج هم که پاي ثابت تمام غذاهاي نذري اســت. 
اگر براي پخت فســنجان به جاي گوشت مرغابي 
یا اردک به همان گوشــت مرغ اکتفا کنیم، خرید 
15کیلوگرم مرغ 15هزار توماني، به طور میانگین 
225هزار تومان خرج روي دســتمان مي گذارد. 
فســنجان بدون رب انار اصلا مــزه نمي دهد. رب 
انار لازم براي نذري 100نفره تقریبا سه کیلوگرم 
است که 66هزار تومان هزینه دارد. مقدار پیاز مورد 
نیاز براي نذري فســنجان، چهارکیلوگرم اســت. 
این قلم که ارزان ترین ماده اولیــه مورد نیاز براي 
تهیه فسنجان اســت، نهایتا 12هزار تومان خرج 
برمي دارد. با توجه به اینکه خورشــت فســنجان 
بیشتر از بقیه خورشت ها حالت آبکي دارد، تزئین 
کردن برنج کمتر مورد توجه قرار مي گیرد. با این  
حال نیم مثقال زعفران هم براي آماده کردن غذاي 
نذري در نظر مي گیریم کــه 40هزار تومان خرج 
دارد. در نهایــت اگر 30هزار تومــان خرج ظروف 
یکبارمصرف را هم کنــار این مخــارج بگذاریم، 
 یک وعده چلوخورشــت فسنجان براي یک هیات
100 نفره، یک میلیون و 150هــزار تومان خرج 

لازم دارد.
   شله زرد؛ 480هزار تومان

نذري که حتما نباید پرخرج باشــد؛ امام حسین 
نذري هاي کم خــرج را هــم از عزادارانش قبول 
مي کند. 100کاسه شله زرد نهایتا 480هزار تومان 
خرج برمي دارد. چراکه کل برنــج مورد نیاز براي 
پخت شله زرد پنج کیلوگرم است. مقدار شکر و نبات 
لازم براي آماده کردن 100کاسه شله زرد، هر کدام 
پنج کیلوگرم است. اصل خرج شله زرد هزینه بالاي 
مغز بادام است که این روزها همراه بقیه خشکبار 
افزایش قیمت پیــدا کرده. با توجه بــه اینکه این 
نذري صدنفره یک کیلوگرم بــادام لازم دارد، باید 
حدود 150هزار تومان هزینه براي مغز بادام کنار 
بگذاریم. بعد از مغز بادام نوبت به زعفران مي رسد. 
براي آماده  کردن این نذري، دومثقال زعفران لازم 
اســت که 160هزار تومان خرج برمــي دارد. یک 
بطري پنج لیتري گلاب نهایتا 45هزار تومان قیمت 
داشته باشد. شکر را اگر به صورت فله اي از میادین 
تنظیم بازار تهیه کنیم، کیلویي شــش هزار تومان 
خرج دارد و اختصاص دادن 30هزار تومان به شکر 
کفایت مي کند. پنج کیلوگرم نبات خرج بیشتري 
لازم دارد و براي خرید آن باید 40هزار تومان کنار 
بگذاریم. شــله زرد 100نفــره پنج کیلوگرم برنج 
لازم دارد که نهایتا 35هــزار تومان برایمان خرج 
مي تراشد. کاســه یکبار مصرف را اگر به تعداد بالا 
تهیه کنیم، دانه اي 200تومان درمي آید و 20هزار 

تومان خرج خواهد داشت.

هزینه های پخت 
نذری در محرم 98

گزارشی که نشان می دهد غذاهای محبوب هیات های 
عزاداری برای 100نفر چقدر خرج دارد

احمدرضا نجفي |    امروز اول محرم است و هیات ها از دیشب برنامه هایشان را براي این ماه عزیز 
آغاز کرده اند. احتمالا شما هم از آن دسته افرادي باشید که دلشان مي خواهد در هیات هاي مذهبي 
دست کم گوشه اي از کار را بگیرند و خرج بخشي از غذاي نذري را عهده دار شوند. در این گزارش 
سراغ آشپزهاي هیات ها رفته ایم و مواد اولیه لازم را براي اصلي ترین غذاهاي نذري ماه محرم، از 
آنها پرسیده ایم. اغلب اصرار به خورشت قیمه داشتند، اما در پرس و جویمان سراغ خورشت قورمه، 
خورشت فسنجان، عدس پلو با گوشت و زرشک پلو با مرغ را هم گرفتیم. حتي حواسمان به کساني 
که بودجه زیادي براي نذري ندارند هم بود. براي آنها مواد اولیه شله زرد را پرسیدیم تا ببینیم تهیه 
مواد اولیه براي هرکدام از این غذاهاي نذري چقدر هزینه خواهد داشت. توجه داشته باشید که 
براي پخت غذاي نذري باید هزینه هاي اجاره دیــگ، آب کش و گاز را هم در نظر بگیرید. تازه این 
در صورتي است که زحمت پخت غذاي نذري را خودتان عهده دار شوید، در غیر این  صورت، لازم 
است هزینه اي براي دستمزد آشپز کنار بگذارید. در این گزارش هزینه مواد اولیه لازم براي تهیه 
100پرس غذاي نذري را محاسبه کرده ایم. گران ترین آنها قورمه سبزي است که حدود یک میلیون 
و 250هزار تومان برایتان هزینه خواهد داشت. ارزان ترینشــان هم بعد از شله زرد 480توماني، 

عدس پلو با گوشت است که 850هزار تومان برایتان خرج خواهد داشت.
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530هزار

630هزار

730هزار

840هزار

780هزار

530هزار

600هزار

790هزار

680هزار

700هزار

قیمت انواع هارد اکسترنال با ظرفیت یک ترابایت

وسترن دیجیتال

ای دیتا

ای دیتا

سلیکون پاور

سیلیکون پاور

توشیبا

سیگیت

ترنسند

ترنسند

اپیسر

Elements

HV300

HD720

Armor A75

Armor A65

Canvio Ready

Backup Plus Slim

StoreJet 25M3S

StoreJet 25C3N

AC630

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع اتو بخار مخزن دار

فیلیپس

فیلیپس

تفال

تفال

تفال

فلر

بوش

برلیانت

بایترون

بایترون

GC6802

GC8650

GV6720

GV9061

GV8977

SS241

TDS6080

BSI-7900

BPV-Z200

BPV-Z100

دو میلیون

سه میلیون و 400هزار

دو میلیون

سه میلیون و 100هزار

دو میلیون و 600هزار

دو میلیون

سه میلیون و 900هزار

یک میلیون و 100هزار

یک میلیون و 800هزار

یک میلیون و 500هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 11هزار و 550

12هزار و 715

14هزار و 40

سه هزار و 145

هزار و 980

چهار میلیون و 140هزار

چهار میلیون و 50هزار

دو میلیون و 170هزار

یک میلیون و 360هزار

411هزار و 400

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 11هزار و 450

12هزار و 565

13هزار و 840

سه هزار و 125

هزار و 960

چهار میلیون و 40هزار

سه میلیون و 850هزار

دو میلیون و 70هزار

یک میلیون و 280هزار

----

  سکه و طلا

تداوم حرکت طلا در سراشیبی
پیش بینی های رئیس اتحادیه طلا و جواهر از ادامه روند کاهش قیمت ها 

در بازار سکه و طلا
طلا ارزان خواهد شــد. این پیش بینی رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران است که در گفت وگو با تجارت نیوز 
مطرح کرده. ابراهیم محمدولی، نسبت به آینده بازار 
خوشبین است و پیش بینی می کند با کاهش تقاضای 
خرید طلا در ماه هــای محرم و صفر شــاهد کاهش 
قیمت این فلز گرانبها در بازار باشیم. او این تاثیر را در 
کوتاه مدت هم عملی می دانــد. طوری که پیش بینی 
می کند طلا در ادامه روند هفته  گذشته، به کاهش خود 
ادامه می دهد. او می گوید: قیمت طلا تا پایان این هفته 

نیز جزئی ارزان خواهد شد.

   روند کاهشی، نتیجه فعالیت دو هفته اخیر بازار 
طلا و سکه

ســفرهای دیپلماســی مقامات ایرانی سیگنال های 
مثبتی را به بازار ارائه داده اســت. هفته گذشــته با 
سفر محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان 
به چین، ژاپــن و مالزی بازارهای دلار، طلا، ســکه و 
بورس روند مثبتــی را به خود گرفتنــد و همچنین 
مذاکرات رو در رو با مقامــات عالی رتبه که به منظور 
کاهش تنش های خاورمیانه شکل گرفته بود پیام های 
مثبتی را برای فعالان اقتصادی به همراه داشته است. 

همچنین هفته گذشــته برای دومیــن هفته پی در 
پی بورس یک روند صعــودی و دلار و طلا یک روند 
نزولی را پشت ســر گذاشــتند. در عمل هم بازارها 
چنین وضعیتی را ثبت کردند: بورس بازدهی مثبت 
4.7درصدی، دلار بازدهــی منفی 3.4درصدی، طلا 
بازدهی منفی یــک درصدی و ســکه بازدهی منفی 
1/1درصدی. در واقع به نظر می رســد در هفته اخیر 
روند صعودی بودن بورس و نزولــی بودن دلار و طلا 

شدت گرفته است.

   تاثیر محرم و صفر بر کاهش قیمت طلا
رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، 
نقره و ســکه تهران در پاســخ به این پرسش که آیا 
قیمت طلا در ماه محرم ارزان تر خواهد شد؟ می گوید 
سال های پیش با فرا رسیدن ماه محرم و صفر قیمت 

طلا از این نوع مناسبت ها چندان تاثیر نمی گرفت؛ این 
در حالی است که طی دو سال اخیر با فرارسیدن این 
ماه حجم معاملات به طور چشــمگیری کاهش پیدا 
می کنــد و همچنین قیمت طلا نیــز ارزان تر از دیگر 

ماه ها می شود. 
طی سال های گذشته تاثیرپذیری کاهش قیمت طلا 
در ماه محرم و صفر حدودا پنج درصد بود؛ در حالی که 
به نظر می رسد امسال هم قیمت طلا در این دو ماه بین 

10 تا 15درصد کاهش پیدا کند.
ابراهیم محمدولی می گوید در ماه محرم و صفر عمده 
مراسم های جشن در کشور تعطیل هستند. همچنین 
نوســان قیمت طلا نیز اجازه خرید طــلا را به مردم 
نمی دهد؛ چرا که با کاهش پله ای قیمت طلا در بازار 
داخل که متاثر از سیاســت های داخلی است، مردم 
هم نســبت به خرید طلا محتاط تر هســتند. همین 

 موضوع داد و ستد خرید طلا در بازار را با کندی مواجه 
کرده است.

رئیس اتحادیه طلا درباره روند قیمت ها در هفته پیش 
رو می گوید این هفته نیز روند بازار طلا همانند هفته 
گذشــته اســت. قیمت طلا تا پایان این هفته هم به 

صورت جزئی ارزان خواهد شد.

   آخرین قیمت سکه و طلا در بازار
معامله های انجام شده در بازار ســکه نشان می دهد 
هر قطعه ســکه تمام طرح جدید در بازار حدود چهار 
میلیون و 140هزار تومــان قیمت دارد. قیمت خرید 
این ســکه حدود 100هزار تومــان پایین تر و چهار 
میلیون و 40هزار تومان اســت. فعالان بازار هر سکه 
تمام طرح قدیــم را چهار میلیــون و 50هزار تومان 
می فروشند و حدود 200هزار تومان ارزان تر یعنی سه 

میلیون و 850هزار تومان می خرند. باید توجه داشته 
باشــید که قبلا اختلاف قیمت سکه های طرح جدید 
و طرح قدیم به 200 هزار تومان می رســید اما حالا 
اختلاف قیمت این دو تا 90هــزار تومان پایین آمده 
است.  گزارش ها از معاملات بازار سکه نشان می دهد 
در حال حاضر هر قطعه نیم سکه با قیمت دو میلیون و 
170هزار تومان فروخته می شود و قیمت خرید آن دو 
میلیون و 70هزار تومان است. همچنین قیمت فروش 
ربع سکه در بازار حدود یک میلیون و 360هزار تومان 
و قیمت خرید آن یک میلیون و 280هزار تومان است.
هر گرم طلای 18عیار دیروز در طلافروشی ها با قیمت 
411هزار و 400تومان فروخته می شد که کمی نسبت 
به روزهای پایانی هفته گذشته افزایش داشته، اما به 
گفته رئیس اتحادیه طلا، این روند در هفته پیش رو به 

روند کاهشی تبدیل خواهد شد.

     تولیدکنندگان ایرانی در بهار امسال بیش از 69درصد 
در مقایسه با همین دوره در سال گذشته برای تولید هزینه 
کرده اند. تازه ترین گزارشی که مرکز آمار از تغییرات شاخص 
قیمت تولیدکننده کل کشــور در بهار امسال منتشر کرده، 
نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه 
به نقطه( به 69.5درصد رسیده اســت. براین اساس هزینه 

تولید در این فاصله تا مرز 70درصد افزایش داشته است.
    مدیرکل دفتر مدیریت مصرف و امور مشترکین توانیر 
با اشــاره به این که قبوض کاغذی در 12استان کشور حذف 
شده می گوید از میان 36میلیون مشترک برق کشور تاکنون 
اطلاعات بیش از 30میلیون مشــترک برای حذف قبوض 
کاغذی جمع آوری شــده اســت. اســتان های سیستان و 
بلوچستان، فارس، کرمان، خراسان جنوبی، یزد، هرمزگان، 
چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، اصفهان، کردستان، 
زنجان و خراسان شمالی بیش از 90درصد مشترکان اطلاعات 
خود را ثبت کرده انــد و قبوض کاغذی در ایــن مناطق به 
طور کامل حذف شده است. همچنین بین 70 تا 90درصد 
مشــترکان در اســتان های خوزستان، ســمنان، گلستان، 
مازندران، قم، البرز، قزوین، تهران، اردبیل، آذربایجان شرقی 
و غربی، همدان، لرســتان، بوشــهر، کهگیلویه و بویراحمد 
به این طرح پیوســته اند و این میزان در اســتان های ایلام، 

کرمانشاه، مرکزی و کلانشهر مشهد 50 تا 70درصد است.
    وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: تعداد زیادی 
از مردم به دلیل این کــه از ابزارهــای دور زدن فیلترینگ 
استفاده می کنند و کیفیت آن ها نامناسب است، از وضعیت 
شبکه شکایت دارند، زیرا موضوع فیلترینگ اثر جدی روی 

نارضایتی کاربران داشته است.
    صدور پروانه های ساختمانی در شهر تهران در سه ماه 
بهار و تیر امسال نسبت به چهار ماهه نخست سال گذشته 
کاهش داشته به گونه ای که در فاصله ماه های فروردین تا تیر 
ماه پارسال 27هزار و 626فقره پروانه ساختمانی صادر شده 

بود اما در مدت مشابه امسال این رقم به 21هزار و 822فقره 
کاهش داشته است که از کاهش 21درصدی حکایت دارد.

    هزینه نوشــت افزار دانش آمــوزان در مناطق مختلف 
متفاوت اســت؛ حداقــل قیمت نوشــت افزار بــرای یک 
دانش آموز 100هزار تومان، متوسط قیمت آن  با اجناسی با 
کیفیت متوسط 300 تا 400هزار تومان و برای دانش آموزان 

مدارس خاص هم حدود یک میلیون تومان می شود.
    با صدور بیش از 47هزار کد سهامدار جدید در مردادماه 
امســال، تعداد کدهای ســهامداران بازار ســرمایه از مرز 

11میلیون گذشت.
    رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از تلاش کمیسیون 
اقتصادی مجلس و دولت برای راه اندازی صندوقی با هدف 
تامین ودیعه موردنیاز مســتاجران خبر می دهد. به گفته 
الیاس حضرتی مذاکراتی با دولت برای حل مشــکل اجاره 

مسکن مردم در حال انجام است.
    دبیرکل اتحادیه بنکــداران مواد غذایــی پیش بینی 
می کند قیمت محصولات غذایــی حدود 25 درصد کاهش 
پیدا کند. اسدالله کارگر رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی هم می گوید با آغاز ماه محرم از فردا قیمت میوه در 

بازار ارزان می شود. 
    معاون تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان خراسان 
رضوی می گوید در حــال حاضر قیمت عســل با کیفیت 
مطلوب کیلویی 50هزار تومان است ولی عسل های تقلبی با 

قیمت 110هزار تومان به فروش می رسد. 
    پــروژه ســاخت آزادراه تهران-شــمال  بــه طــول 
121کیلومتــر در ســال 1376کلیــد خورد و بر اســاس 
زمان بندی های مشــخص شــده این آزادراه قرار بود، همه 
چهار منطقه آن تا سال 1400 به اتمام برسد اما با نگاهی به 
برنامه های در حال تغییر برای افتتاح و بهره برداری منطقه 
یک تهران–شمال، به نظر نمی رســد که کل پروژه نیز در 

زمان تعیین شده به پایان برسد.

  نبض بازار

تعداد کدهای سهامداری بورس به 11میلیون رسید

تولیدکنندگان ایرانی در بهار 
امسال بیش از ۶۹درصد در 

مقایسه با همین دوره در سال 
گذشته برای تولید هزینه کرده اند

  بازارگردي 

 دم کردن چاي به راحتي آب خوردن
مقایسه چاي سازهاي موجود در بازار با بودجه 500هزار توماني

گروه بازار |       صبح که از خواب بیدار شوید کافي است قبل از شستن دست و صورت، دکمه چاي ساز را فشار دهید. تا سر و صورتتان را خشک کنید و مسواک بزنید، چایتان براي صبحانه آماده 
است و دیگر لازم نیست مدت زیادي براي جوش آمدن آب و بعد از آن دم کردن چاي وقت بگذارید. چراکه کمترین کسي اول صبح حال و حوصله این کارها را دارد. بهتر است خیال خودتان را راحت 

کنید و این کار را به چاي سازها بسپارید. 

St 3009 1   واتسون، مدل

چاي ســازهاي واتســون از دوقســمت قوري و کتري تشکیل 
 شــده اند. کتري ها داراي توان حرارتي بالا هستند که آب را به 
 سرعت جوش مي آورند و ســپس با تغییر حالت، مصرف را کم 
کرده و آب را گرم نگه مي دارند تا چــاي در قوري به آرامي  دم 

کشیده و چاي خوش رنگي آماده شود. 
 چاي ساز واتســون کد St 3009 یکي از مدل هایي است که 
کتري و قوري آن جایگاه جداگانه اي روي صفحه دستگاه دارند 

و درواقع روي هم قرار نمي گیرند. 
تنظیمات این دستگاه از طریق پنل تنظیماتي که روي سیني 
گرمایشي آن قرار گرفته، قابل دسترســي است. تعیین دماي 
قوري به حالت هــاي مختلــف امکان پذیر اســت و مي توانید 
دماي مناسب براي چاي، قهوه و انواع دم نوش را انتخاب کنید. 
 جنس بدنه کتري در این چاي ســاز استیل و قوري آن شیشه و 

پیرکس است. 
کتري آب در این چاي ســاز هر بــار مي توانــد 1.7لیتر آب را 

بجوشاند و قوري آن بین یک لیتر تا 1.5لیتر گنجایش دارد.
قیمت: 440هزار تومان

چاي ســاز پارس خزر مدل TM-3500SP، از نظر سادگي، 
ارزاني و توان نسبتا بالایي که دارد، یک گزینه دیگر براي خرید 

چاي ساز است. 
این محصول که داراي یک قوري چاي و یک کتري است، بدنه 
آن از جنس استیل ضدزنگ تولید شده اســت. همچنین این 
محصول به یک صفحه گرم نگه دارنده کتري هم مجهز اســت. 
از دیگر مشــخصات کلي TM-3500SP مي توان به دو کلید 
روشن و خاموش روي کتري و روي سیني، کلید خودکار تنظیم 
جوش داغ و تنظیم جوش ملایم و دو ترموســتات براي المنت 
هنگام خشک شــدن آب داخل کتري اشاره کرد. همچنین این 
چاي ساز داراي فیلتر چاي ضدزنگ است و هم زمان مي توان دو 

قوري چاي را با آن دم کرد.  
توان مصرفي چاي ســاز پارس خزر هــزار و 685وات و ظرفیت 
کتري آن 1.9لیتر است. قوري این چاي ساز با ظرفیت 0.7لیتر، 
 هم مي توانــد روي صفحه گرمایشــي قرار بگیــرد و هم روي 

کتري آب. 
قیمت: 540هزار تومان

چاي ســازي مدل MTS 19 محصولي از شــرکت متئو 
است. این محصول داراي کتري دوجداره از جنس استیل 
و لایه  بیروني پلاستیکي است و طراحي مناسبي دارد. این 
کتري با دســتگیره هاي عایق گرما، به راحتي قابل  حمل 
است. قوري این مدل از جنس شیشه داراي صافي توري 
از جنس استیل ضدزنگ است که مانع ورود تفاله چاي به 
استکان یا لیوان مي شود و به  این  ترتیب چاي صاف و گوارا 

آماده مي شود. 
گنجایش کتري 1.7لیتر و ظرفیت قوري یک لیتر است که 
با این تفسیر در هر بار روشن  کردن چاي ساز مي توان براي 
شــش نفر چاي آماده کرد. بالا بودن توان و قدرت کتري 
برقي این چاي ساز مي تواند ظرفیت کامل آب را ظرف چند 
دقیقه جوش آورد. گردش 360درجه کتري باعث مي شود 
بتوانید آن را در حالت مورد نظر خود قرار داده و به راحتي 
از دستگاه استفاده کنید. حالت گرم نگه دار این چاي ساز 
نیز باعث مي شود پس از آماده شدن چاي براي چند دقیقه 

چاي آماده شده گرم بماند.
قیمت: 490هزار تومان

MTS 19 ۲     متئو مدلTM-3500SP ۳   پارس خزر مدل
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آویاتور اس یووی لوکس آمریکایی نیامده خراب شد! فورد مالک شرکت لینکلن روز گذشته فراخوان گسترده ای 
را به تعداد 650 هزار دستگاه اعلام کرده که به غیر از محصولات خود مثل شاسی بلند اکسپلورر 2020 خودروهای 

سری 2020 آویاتور را هم شامل می شود. 

هفتصبح| سورن یکی از سه محصول جدیدی است 
که ایران خودرو احتمالا قرار اســت آن را با چند تغییر 
ظاهری و افزودن برخی آپشــن ها، به بازار فرستاده تا 
بخشی از خریداران را به سمت خود جذب کند. اقدامی 
که در راســتای جبران ســهم بازار به غارت رفته این 
شرکت پس از شوک تورمی سال های 96، 97 و 98 در 
حال اجراست. سورن که در دو نسخه ساده و توربو قرار 
است با قیمتی کمتر از دنا  به دست مشتریان برسد، در 
نسخه نیوفیس خود همان خطوط کلی قبل را با تزریق 
اندکی هیجان حفظ کرده است. استراتژی عجیبی که 
مشخص نیست بتواند تا چه اندازه خریداران را به سمت 

برند سمند بازگرداند؟
سمند با تیراژی نزدیک به 150 هزار دستگاه در سال، 
مهم ترین خودروی ملی ایران خودرو و یکی از مهم ترین 
محصولات تولید داخل اســت که در بین مخاطبان از 
سطح خاصی از اقبال برخوردار بوده و از حدود دو دهه 
قبل سهم مناسبی در بازار دارد. این خودرو که در چهار 
تریم اس ای، ال ایکس، ســورن و دنا به بازار عرضه شده 
به لطف اتاق بزرگ و جادار، سواری پایدار و مستحکم، 
موتور نســبتا قوی و قطعات فراوان یکی از اصلی ترین 
انتخاب های مشــتریان در طی دو دهه اخیــر در بازار 
سدان های شــهری بوده اســت. خودرویی که حالا با 

افزایش شدید قیمت ها در بازه 75 تا 175 میلیونی جدال 
سختی را با انبوهی از خودروهای چینی آغاز کرده است. 
خودرویی که در این سال ها جز از ناحیه رنو و تندر90، 
هیچگاه مور هجمه قرار نگرفته اما حالا مجبور اســت 
پرزرق و برق تر از همیشه ظاهر شود. کاری که با تزریق 
هیجان در یک فیس لیفت دیگر قرار است سری سورن 
را به محصولی جوان پسندتر از همیشه تبدیل کند  اما آیا 
این کار می تواند برای ایران خودرو نتیجه مثبتی به همراه 
داشته باشد؟ خب در پاسخ به این سوال، باید دید سورن 

فیس لیفت چه دارد؟
درباره سورن خبر این اســت که نسخه جدید تغییراتی 
ظاهری را در بخش روشنایی و چراغ ها، دستگیره های 

آسان بازشو، رینگ و لاستیک، جلوپنجره و برخی ادوات 
داخلی به خود دیده است. طرح دو رنگ رینگ و لاستیک 
که سورن را محصولی اسپورت تر از همیشه نشان می دهد، 
شاید در بدو امر خوشایند باشد ولی بدون تغییرات فنی 
احتمالا به مذاق بازار خــوش نمی آید. البته تغییر تریم 
داخلی چراغ ها در جلو و عقب کار جالبی بوده که ای کاش 
گسترش می یافت و به سیستم ترمز، جعبه دنده، فرمان و 
تعلیق هم سرایت می کرد. اتفاقی که فعلا رخ نداده است. 
گفته می شود نسخه توربو ســورن در جلو با خطوطی 
قرمز رنگ و تغییر شکل لامپ ها نسبت به مدل معمولی 
قابل تشخیص است. خوشبختانه در داخل کابین برخی 
تغییرات مثل افزودن کامپیوتر سفری به بالای داشبورد 
و برخی جزئیات تزئینی مثل طرح دوخت اتاق موجب 

شده تا سورن حال و هوایی بهتر از قبل به خود بگیرد.
ایران خودرو که روند بازسازی و به روزسانی محصولاتش 
را مدتی است تسریع کرده اخیرا از نمونه نهایی با پلاس 
اتوماتیک رونمایی کرده و خبرهایی از عرضه نســخه 
مجهز و آپشنال پژو 207 اتوماتیک هاچ بک و سدان را 
هم منتشر نموده است. خودرو 207 جدید گویا به سقف 
پانوراما مجهز شده که در صورت پرداخت بالاتر، امکاناتی 
نظیر رینگ ولاستیک اسپورت، کول باکس و چند آپشن 
دیگر به صورت سفارشی در خودرو قابل نصب هستند. 

البته خبر مهم ایران خودرو معرفی نســل تازه خودرو 
 EF7 و ec5 سمند است که گفته می شــود با دو موتور
روی پلتفرم PF1 پژو ساخته شــده و با طرحی مدرن، 
قرار است رقابت با رهام را در ســال 1399 کلید بزند. 
خودرویی که امیدواریم کیفیت مناسبی داشته و گوشه 

چشمی هم به اهداف صادراتی داشته باشد.

گاراژ

جوان، خوش قیافه، نرمال
نگاهی به کوچک ترین خودرو روباز ب.ام.و در بازار ایران که  با قیمتی 1.3 میلیاردی، خود 

را درست روبه روی پورشه باکستر 718 قرار داده است

گروهخودرو| نامش سری 2 است. خودرویی که در 
انواع کوپه، هاچ بک و MPV تولید شده و در پایین ترین 
بخش بازار خودروهای پریمیوم با آئودی، مرســدس 
بنز و برخی دیگــر از برندهای پریمیــوم رقابت دارد. 
این خودرو در ایران تحت تاثیر ذائقه خاص خریداران 
محصولات لوکس، به حاشیه بازار رانده شده و طرفدار 
چندانی نــدارد. در واقع وقتی آمار فــروش لیموزین 
سری7، شاسی بلند X4 یا سدان سری  5 را می بینیم، 
آمار فروش ســری 2 نازل به نظر می رسد. این خودرو 
1.5 میلیاردی اما ویژگی هــای جالبی دارد که به رغم 
ضعف هایش، از ســری2 کروک شــخصیتی متفاوت 
ارائه می کند. شخصیتی که از قضا به مذاق خریداران 
اندکش خوش می آید. ببینیم ب.ام.و 230i کروک با 

آن فرم دماغه اخمو چه در چنته دارد؟
 طراحی بدنه و کابین

تقریبا همه متفق القول می پذیرند که طراحی سری2 
زیبا نیست ولی خشــن و مهیج است. خطوطی که در 
اتاق سری 2می بینیم هرگز پختگی سری 6 با آن دماغه 
جذاب که توســط نادر فقیه زاده خلق شــده را ندارد. 
حتی توازن خطوط بخش عقب خودرو به پای اتومبیل 
معمولی و پرفروش ب.ام.و یعنی X3 هم نمی رسد. ولی 
آیا طرح نهایی ناخوشایند اســت؟ ابدا! در این کلاس 

نمونه ناموفق و شکســت خورده کم نیســت. همین 
حوالی می توان C70 ولوو را دید که نه در بیرون و نه در 
کابین چیزی برای ارائه ندارد. سری2 در بیرون و نمای 
کلی بدنه مدرن و خشن و در کابین موزون و استاندارد 

است و حس همیشگی ب.ام.و را القا می کند. البته اگر 
دنبال دســتاورد تازه ای در این محصــول می گردید، 

احتمالا دست خالی خواهید ماند!
  امکانات رفاهی 

به غیر از به کارگیری گســترده چرم در اتاق و طراحی 
دورنگ داشــبورد و رودری ها )عمدتا قرمز و مشکی 
یا موکا و مشکی( فرمان ســری 2 کروک گرمکن دار و 
چرمی بوده و از طرح ام پاور بهره برده ضمن اینکه زیر 
ماشین رینگ و لاستیک اســپورت و ضدپنجری 17 
اینچی قرار دارد. صندلی های هوشــمند و حافظه دار 
مجهز به چرم داکوتا، سنسور پارک، رادارهای ایمنی 
و هشدار دهنده، دوربین عقب، سنســور نور و باران، 
تهویه مطبوع دوال، آینه جانبی با گرمکن، آینه عقب 
الکتروکرومیک، آینه جانبی بــا گرمکن، چراغ زنون 
بــا دی لایت، اتولایت بــه همراه گــردش چراغ ها در 
پیچ، نور بالای اتومات به همراه چراغ شــور، سیستم 
رانندگی چهار حالته )شامل اکو - کامفورت - اسپورت 
و اسپورت پلاس(، نمایشــگر لمسی به همراه سیستم 

رهیاب، کروز کنترل و فنربندی مخصوص است.
  هندلینگ  و کیفیت سواری

خب اینجا ما با یک کروکی کوچک متری و دیفرانسیل 
عقب روبه رو هستیم که همه ویژگی های یک ب.ام.و 
عبوث و یاغی را داراســت. خودرویی که مجهز به یک 
موتور دو لیتری توربو که از گیربکس مخصوص و هشت 
ســرعته اتوماتیک که حالت تعویض دستی هم دارد، 
سود برده و زیر شش ثانیه به سرعت 100 کیلومتر در 
ساعت می رسد. موتوری دو توربو که ضمن تولید 248 
اســب بخار قدرت، به راحتی تا سرعت 250 کیلومتر 
در ساعت قادر به حرکت است و فرمان تیز و حساسی 
دارد. تجربه کسانی که این خودرو را در جاده رانده اند 
می گوید، لذت رانندگی با ســری2 کروک به شــدت 
بالاست و در مقایســه با نسخه220i که از موتور 184 
اسبی برخوردار است، نسخه 230i جای بیشتری برای 

یاغی گری فراهم می کند.
  نتیجه نهایی

حتی اگر نســخه 220 کروکی را هــم بخرید، باز هم 
احســاس جوانی را با این خودرو 4.43 متری تجربه 
خواهید کرد. این خــودرو در هر تریمــی همین قدر 
که یاغی اســت، در شــهر و جاده می تواند آرام، نرم و 
خوش خرام باشد. منتها نسخه 230 با پرداختی بالاتر 
قادر است شما را در کورس های ســنگین، روبه روی 

پورشه باکستر 718 یا آلفا رومئو 4c سربلند کند. 

کمربند سه نقطه اتصال کی اختراع شد؟
ولوو در تاریخ صنعت خودرو نام پرافتخاری 
اســت و به غیــر از تولیــد محصولات 
جان ســخت، همــواره از برندهای ایمن 
بازار بــوده که جان سرنشــینان اهمیت 
بالایی برای طراحانش داشــته اســت. 
یکی از اختراعات این برند، کمربند ســه 
نقطه اتصال بوده که هنوز هم در برخی از 
خودروهای وطنی وجود ندارد! جالب است 
بدانید که ولوو اخیرا در تیزری تبلیغاتی 

این مورد را یادآور شد. ولوو نخستین بار در سال 1959 یعنی درست 60 سال پیش، 
این آپشن را روی محصولاتش نصب کرد و حال هم با انواعی از تدابیر فنی، ارتباطی و 

مهندسی رهبری خود را در بخش ایمنی در بازار خودرو حفظ کرده است. 

نیسان سدریک را در خواب هم ندیده اید!
این سدان کشیده که در نگاه اول شبیه خودروهای دهه هفتادی و هشتادی تویوتا و 
هیوندای و دوو است، نامش گلوریا است و در برخی بازارها با نام سدریک عرضه شده 
 . خودرویی با ظاهر اســتخوانی، صاف و جعبه ای که به نوعی نسل پنجم سدان اندازه 
کامل و نسبتا لوکس شرکت نیسان بود و ایده ساخت آن نخستین بار در سال 1960 
اجرایی شد. در تصویر یک نسخه از مدل 1979 سدریک را می بینید که با رنگ نقره ای 
متالیک، ظاهر چندان مناسبی نداشته و مشخص است که در وضع مطلوبی قرار ندارد. 
سدان ژاپنی امروز ما که در فاصله سال های 1960 تا 2004 در هشت نسل مختلف به 
بازار عرضه شد، تنها در نسل پنجم به بازار ایران عرضه شد و فروش چندانی هم نداشت. 
سدریک که 4.69 متر طول داشت، از موتورهای  چهار و شش سیلندر استفاده می کرد 
که نسخه حاضر در عکس از نوع شش سیلندر بوده و به جعبه دنده چهار سرعته خودکار 
هم مجهز بود. نیسان که این خودرو را در بازارهای صادراتی مثل بازار خاورمیانه با موتور 
2960سی سی کاربراتوری 148 اســبی عرضه می کرد، در ساخت سدریک از کمک 
شرکت مشاوره ایتالیایی پینین فارینا بهره بسیار برد. این سدان دیفرانسیل عقب نیمه 

لوکس ژاپنی، امروزه جزو کمیاب ترین خودروهای ژاپنی بازار ایران است.

نزول ارز روی بازار وارداتی ها اثر کرد

در حالی کــه قیمت بازاری خودروهــای تولید داخل طی چهــار هفته اخیر کاهش 
محسوسی را تجربه کرده، خودروهای وارداتی هم آهسته آهسته به کاهش قیمت تن 
می دهند. بررسی های هفت صبح نشــان می دهد برادران فولکس واگن یعنی تیگوان، 
گلف و پاسات که در برخی مقاطع تیر ماه 98 حتی به قیمت بالاتر از یك میلیارد تومان 
هم رسیدند، امروزه در نسخه های صفر کیلومتر به ترتیب در محدوده 975، 855 و 800 
میلیون تومان به فروش می روند. قیمت رنو تالیسمان و کولئوس هم که بعضا تا 900 
میلیون تومان افزایش داشتند، امروزه در محدوده کمتر از 700 میلیون تومان معامله 
می شوند. محصولات کیا، هیوندای، تویوتا، هوندا و میتسوبیشی هم با درصدهای مشابه 
نزول، هم اینک کمتر از دو ماه قبل خرید و فروش شده به طوری که بهای آنها آهسته 
آهسته تا مرز روانی فروردین 98 که کمترین سطح قیمتی امسال را در دل خود دارد، 
کاهش می یابد. جالب اینکه این کاهش حباب قیمت، تاثیر خود را روی بهای خودروهای 
لوکس و گران قیمت بازار از برندهای بنز، ب.ام.و، ماز راتی، لکســوس، پورشــه و ولوو 
گذاشته و اغلب مدل ها بین 50 تا 150 میلیون تومان افت قیمت داشته اند. کارشناسان 
معتقدند با توجه به چشم انداز روابط ایران و آمریکا، شرایط تورم و تحلیل های اقتصادی 
از وضعیت شش ماهه دوم سال، اکنون بهترین زمان ممکن برای ورود به بازار خودرو 
است و در این بین خرید نسخه های 2008 تا 2011 برندهای کره ای و ژاپنی می تواند 

رفاه مناسبی را عاید خریدارانی با قدرت پرداخت 150 تا 250 میلیون تومان كند.

نقطهکور   

 نوستالژی

 دنده معکوس

داشبورد    

در روزهای اخیر بحث درباره سه محصول تازه ایران خودرو شدت گرفته؛ یکی از این 
محصولات فیس لیفت تازه سمند سورن است که در حد تغییر ظاهر مانده  

سورندرفازفیسلیفت

خودروسازی؛ نوک پیکان
 تحریم های ترامپ

سعید لیلاز تحلیلگر مسائل اقتصادی و سیاسی گفت: با تدابیری که دولت 
آقای روحانی اندیشیده، اقتصاد ایران در همه عرصه ها در حال خروج از 
دام تحریم هاست.  ســعید لیلاز در گفت وگو با خبرآنلاین در واکنش به 
اظهارات اخیر بهرام پارسایی سخنگوی کمیسیون اصل 90 درباره فساد 
در بازار خودرو اظهارداشت: آنچه ایشــان درباره فساد در خودروسازان 
عنوان کرده، درست اســت. حتی به اعتقاد من ماجرا فراتر از این ارقام 
است. ازجمله شش میلیون دلار کالایی در گروه ایران خودرو به موریتانی 
فروخته شــده  و امروز هیچ کس پاســخگوی گرفتن پول آن نیست، یا 
منابعی که در جاهای دیگر هدر رفته است؛ اما هیچ کدام به رضا رحمانی 
و دولت آقای روحانی ارتباطی ندارد و مربوط به دولت های گذشته است.

او افزود: اینکه با هدف بهره برداری سیاسی از غباری که کشور را فرا گرفته 
دروغ بگوییم، بسیار رذیلانه است. لیلاز با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی 
فحش دادن به دولت آقای روحانی فضیلتی نــدارد، گفت: اما  اگر با این 

عنوان دروغ بگوییم، رذیلت است.
او با بیان اینکه صنعت خودروســازی با همه مشــکلاتی که در رابطه با 
تحریم ها داشته و نوک پیکان تحریم ها متوجه صنعت خودروسازی ایران 
بوده است، امروز در شرایط باثباتی قرار گرفته ، عنوان کرد: در بخشنامه 
ترامپ برای اعمال تحریم ها علیه ایران، صنعت خودروســازی جلوتر از 
تحریم صنعت نفت و بانک مرکزی قرار داشــت.با این حال می توانم نوید 
بدهم که امروز خودروســازی از نقطه  حضیض تولید عبور کرده و تولید 
خودرو از تیرماه امسال در حال افزایش است. وی اضافه کرد: امسال بسیار 
امیدواریم که از رکورد سال گذشته عبور کنیم. امسال امیدواریم بالاتر 
از900 هزار تا یک میلیون دستگاه خودرو در کشور تولید شود. خودروهای 
موجود در کف همه در حال جمع آوری اســت. هیچ کــدام از خطاها و 
مسائلی که مطرح می شود، متعلق به دولت آقای روحانی نیست. طبیعی 
است که وقتی قیمت دلار از 3700 به 14 هزار تومان افزایش می یابد، یک 
بازار رانت گونه جدید شکل می گیرد که در آن ممکن است شبکه فسادی 
شکل بگیرد. قائم مقام شرکت ایران خودرو دیزل با بیان اینکه هم اکنون 
رشد صنعت خودروسازی مثبت است، تصریح کرد: بدون تردید می توان 

گفت   صنعت خودروسازی از دام تحریم ها رسته است.
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زد و خورد در کلاس کامپکت کراس ها
بزرگان اروپا در مهم ترین بخش از بازار جدالی تمام عیار را کلید 
زده اند ولی فعلا برد با محصولاتی نظیر پژو 2008، رنو کپچر و 

فولکس واگن تی-راک است
کپچر، داســتر، تی-راک، 2008 و ســی3 ایرکراس پنج خودرو موفقی 
هستند که کماکان و با وجود حضور بیش از 25 مدل کراس اوور در کلاس 
ساب کامپکت، توانســته اند بخش بالایی بازار را مال خود کنند. اهمیت 
این پیروزی برای پنج خودرو مذکور وقتی مشــخص می شــود که نیمه 
میانی جدول را ببینیم. جایی که به غیر از اوپل کراسلند و هیوندای کونا، 
شاهد حضور خودروهای مشهوری نظیر جیپ رنه گید، سئات آرونا، فورد 
اکواسپورت، آئودی Q2 و نیســان جوک در جایی پایین تر از محصولات 
صدرنشین هستیم. به نظر می رسد فرانسوی ها اینجا بازی را از بازیگران 

آلمانی، ژاپنی و کره ای برده اند. 
این برد از آن جهــت ارزش دوچندانی برای رنو، پژو، ســیتروئن و حتی 
دی اس و اوپل به عنوان زیرمجموعه خودروسازان فرانسوی دارد که به رغم 
افت عمومی بازار، این کلاس با 12 درصد افزایش فروش روبه رو شــده و 
ظرف شــش ماه پذیرای 1.22 میلیون دستگاه خودرو جدید بوده است. 
بررسی های بیشتر نشان می دهد این کلاس 14 درصد کل خریداران بازار 

خودرو اروپا را در خود جای داده است.
خب با توجه به این نکات، وقتی می بینیم که رنو نیسان مالک 23 درصد 
کل این بازار است و پژوســیتروئن هم 23 درصد بازار را مال خود کرده 
انگاه به اهمیت موفقیت خودروهای فرانســوی در این رده بیشتر واقف 
می شویم. جایی که به رغم عرضه طیف وسیعی از محصولات توسط گروه 
فولکس واگن، تنها به کسب 20 درصد از سهم بازار بزرگ کراس اوورهای 

سایز B منجر شده است.
اگر دقیق تر آمار فروش خودروهای برتر شــش ماهه اول سال 2019 را 
بررسی کنیم، رنو کپچر بدون تغییر صدرنشین کلاس است و داچیا داستر 
هم پشت سرش می تازد. این دو خودرو به ترتیب 121970 و 117547 
دستگاه فروش داشــته اند که اعداد قابل توجهی است. فولکس سومین 
خودرو این رده را فعلا داراست و با توجه به رشد 61 درصدی تقاضا برای 
سری تی-راک، موفق شــده علاوه بر پیروزی بر پژو، 114387 دستگاه 

فروش داشته باشد.
در رده های چهارم تــا چهاردهم هم به ترتیــب خودروهای پژو 2008، 
سیتروئن ســی3 ایرکراس، فورد اکواســپورت، اوپل کراسلند،هیوندای 
کونا، اوپل موکا، فیــات 500X، جیــپ رنه گید، ســئات آرونا، آئودی 
Q2 و  ســوزوکی ویتارا قرار دارند که از آخر به اول، بین 40 تا 95 هزار 
دستگاه فروش داشته اند. خودروهایی که اغلب با رشد فروش بالا، آینده 

رقابتی تری را در این کلاس نوید می دهند.

مزدا GT، رویایی تر از همیشه
شنیده می شود مزدا تحرکات تازه ای را با هدف تولید یک خودرو اسپورت لوکس چهار 
در و کوپه آغاز کرده است. تحرکاتی که طبق ادعای مجله آمریکایی موتور1 برمبنای 
کانسپت ویژن کوپه که سال 2017 نخستین بار در موتور شو توکیو معرفی شد، بنا شده 
است. این خودرو که گویا به موتور 345 اسبی هیبریدی و شش سیلندر مجهز خواهد 
شد، یک سدان جی تی چهار نفره کشیده خواهد بود که در بخش محصولات پریمیوم 
و حتی اقتصادی قصد دارد با خودرویی همچون کیا استینگر، فولکس واگن آرتئون و 

جنسیس جی70 رقابت کند. 
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منابع امنیتی ولایت قندوز در شمال افغانستان می گویند   
از حوالی ساعت دو صبح شــنبه جنگ در مرکز این شهر 
جریان دارد. یک کارمند در بیمارستان مرکزی این ولایت 
به بی بی سی گفته   تاکنون چهار کشته و 30 زخمی از این 

رویداد به این بیمارستان منتقل شده اند .
او گفته   کشته ها شامل یک کودک و سه فرد نظامی هستند. 
او افزوده در میان زخمی ها بیشتر افراد غیر نظامی   هستند. 
پیش تر یک منبع از بیمارســتان مرکزی این ولایت گفته 
بود   طالبان وارد محوطه بیمارستان قندوز شده  اند  اما بعد 
او اعلام کرد   این گروه بیمارســتان مرکزی قندوز را ترک 
کردند. وضعیت جنگ که ابتدای روز گذشته به سود طالبان 
بود، بعد به گفته سید سرور حســینی، سخنگوی پلیس 
قندوز با اعزام نیروهای کمکی کمانــدو   و هلیکوپترهای 
نظامی و هدف قرار دادن مواضع طالبان تغییر کرد. حسینی 
پیش از این گفته بود   گروه طالبان از چهار سمت در حال 

انجام حملات تهاجمی  بر مرکز این شهر هستند.

در صفحه رسمی فیسبوك وزارت داخله کشور افغانستان  
ظهر روز گذشته نوشته شــده بود   نیروهای ویژه امنیتی 
افغان به ولایت قندوز رســیده اند و عملیــات تصفیه ای 
در بخش های مختلف شــهر ادامه دارد. صدیق صدیقی، 
سخنگوی رئیس جمهوری افغانستان در صفحه توئیترش 
نوشت:»نیروهای امنیتی افغان در حال دفع حمله طالبان 
بر بخش های از ولایت قندوز هســتند. اولویت اصلی آنان 
محافظت از غیر نظامیان اســت. مثل همیشه طالبان در 

مناطق مسکونی موضع گرفته اند.«

   پاسگاه های امنیتی قندوز به دست طالبان افتاده؟
ذبیح الله مجاهد، ســخنگوی گــروه طالبــان در صفحه 
توئیترش نوشته   بخش هایی از شــهر قندوز و شماری از 
پاســگاه های امنیتی در تصرف این گروه درآمده است. او 
افزوده   شماری از ســربازان افغان نیز به این گروه تسلیم 
شده اند. قندوز از ولایت های مهم در شمال  شرق افغانستان 

است که مرز مشترک با تاجیکستان دارد و گذرگاه مرزی 
شیرخان یکی از مهم ترین گذرگاه های مرزی افغانستان در 
این ولایت واقع است. این ولایت در سال های اخیر شاهد 

ناامنی های زیادی بوده است.
چند ماه قبل نیز گروه طالبان به فرماندهی پلیس والسوالی    
به این ولایت حمله کرده بودنــد. مقام های دولتی آماری 
از تلفات آن رویــداد ارائه نکردند اما نعیــم منگل، رئیس 
بیمارستان قندوز گفته بود   10 کشته و 28 زخمی از این 
درگیری به این شفاخانه منتقل شده اند. این در حالی است 
که دهمین روز از نهمیــن دور گفت وگوهای نمایندگان 
آمریکا و طالبان   در دوحه، پایتخت قطر ادامه دارد. پیش تر 
منابعی از گروه طالبان گفته بودند   پس از امضای توافقنامه 
با آمریکا، مذاکرات »بین الافغانی« شروع خواهد شد و طی 
آن درباره یک آتش بس دائمی و همه جانبه، نقشه راه برای 
آینده افغانستان از جمله برسر نظام سیاسی، حقوق زنان و 

قانون اساسی گفت وگو خواهد شد.

   ترامپ: توافق با طالبان پایان حضور نظامی ما در 
افغانستان نخواهد بود

دونالد ترامپ، رئیس جمهــوری آمریکا، می گوید حتی در 
صورت رسیدن به یک توافق صلح با طالبان، آمریکا در یک 
منطقه  از افغانســتان حضور نظامی دائمی خواهد داشت. 
ترامپ در گفت وگو با رادیــوی فاکس نیوز همچنین گفت   
بعد از امضای توافقنامه با طالبان، شمار نیروهای آمریکایی 
در افغانســتان حدود 30 درصد کاهش خواهد یافت و به 
8600 نفر خواهد رســید. در همین حال رئیس جمهوری 
آمریکا هشــدار داد که اگر حملــه ای به آمریــکا از مبدا 
افغانســتان در آینده منشــا بگیرد، آنها دوباره با نیرویی 
به این کشــور خواهند آمد که نظیرش در گذشــته نبوده 
باشــد. ترامپ در حالی چنین اظهاراتــی را بیان کرده که 
نمایندگان آمریکا و طالبان در حال نهایی کردن توافقنامه 
صلح افغانستان در دوحه قطر هستند. در حال حاضر 14 
هزار نیروی آمریکایی در افغانستان حضور دارند که بیشتر 

مشغول آموزش نیروهای امنیتی افغان هستند.
سهیل شاهین، سخنگوی دفتر سیاســی طالبان در قطر 
در صفحه توئیترش نوشــته  بود که شب چهارشنبه شش 
شــهریور هم مذاکرات با حضور زلمی خلیلــزاد، نماینده 
آمریکا در امور صلح افغانســتان و ملا عبدالغنی برادر، فرد 
شــماره دوم طالبان تا ســاعت دو پس از نیمه شب ادامه 
داشت. شاهین از پیشــرفت در نهایی سازی این توافقنامه 
ابراز امیدواری کرد. دو روز پیش منابعی به خبرنگاران  در 
دوحه گفتند   متن توافقنامه بین آمریــکا  و گروه طالبان 
نهایی شــده   و طرفین روی تطبیق دادن متون انگلیسی، 
فارسی  و پشتو در حال کار هستند و اینکه چه سندی از این 

زبان ها به عنوان متن اصلی توافق به حساب بیاید.
مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریــکا، پیش از این ابراز 
امیدواری کرده بود   طرفین تا اول سپتامبر به توافقی دست 

پیدا کنند.

 عمر البشیر در جلسه دادگاه: ۲۵ میلیون دلار
از محمد بن سلمان دریافت کردم

دادگاه خارطوم اتهامات کســب غیرقانونی ارز خارجی و فساد اداری را به عمر البشیر، 
رئیس جمهوری برکنار شده سودان وارد دانســت. در سومین جلسه دادگاه زمانی که 
برای نخستین بار از البشیر درباره نگهداری ارز خارجی در خانه اش سوال شد، وی گفت   
2۵ میلیون دلار از محمد بن ســلمان، ولیعهد عربستان سعودی دریافت کرده   اما این 
پول ها را برای اهداف شخصی اســتفاده نکرده است. پیش از این یک مامور تحقیق در 
پرونده فساد رئیس جمهوری سابق سودان گفته بود   عمر البشیر، 90 میلیون دلار پول 
نقد از عربستان سعودی دریافت کرده است. دادگاه خارطوم،   شنبه 9 شهریور، به دنبال 
شهادت شاهدان، درخواست دادســتانی برای اتهام »کسب غیرقانونی ارز خارجی« را 
تایید کرد. یکی از وکلای رئیس جمهور سابق سودان گفت   موکلش این اتهامات را رد 
می کند و شاهدانی برای دفاع در جلســه بعدی دادگاه معرفی می شوند. جلسه بعدی 
دادگاه عمر البشیر هفته دیگر ادامه پیدا می کند. طبق گفته مقام های قضایی سودان، 
در خانه البشیر 6.9 میلیون یورو، 3۵1 هزار و ۷۷0 دلار و ۵.۷ میلیون پوند سودان کشف 
شده است و این وجوه به طور غیرقانونی در اختیار البشیر بود و از آنها استفاده می کرد. 
دادگاه درخواست وکلای رئیس جمهوری سودان برای آزادی وی با قرار وثیقه را رد کرد. 
این دادگاه اتهامات مربوط به قتل معترضان در جریان قیام مردمی ســودان را بررسی 
نمی کند. دیوان بین المللی کیفری پیش تر در سال 2009 ضمن متهم کردن عمر البشیر 
به ارتکاب »جنایات جنگی و جنایت بر ضد بشریت« در جریان جنگ دارفور برای وی 
قرار بازداشت صادر کرده بود. رئیس جمهور سابق سودان در زندان کوبر خارطوم تحت 
بازداشت است. عمرالبشیر پس از ســه دهه حکومت در 22 فروردین گذشته و در پی 

چهار ماه اعتراض سراسری مردم به دلیل گرانی و با فشار ارتش، از قدرت کنار رفت.

 پیشروی طالبان
در شمال افغانستان
 ترامپ می گوید حتی اگر توافقی شکل بگیرد

آمریکا از افغانستان خارج نخواهد شد

  تلسکوپ

 قاتل برادر کندی
 چاقو خورد

»سیرهان سیرها« متهم به قتل سناتور »رابرت  
اف.کندی«، به علت اصابت چاقــو در زندان، 
به بیمارســتان منتقل شــد اما به تایید منابع 
خبری، خطری سلامتی او را تهدید نمی کند. 
خبرگزاری آسوشــیتدپرس با اعلام این خبر 
به نقل از بیانیه وزارت اصلاحات و توانبخشــی 
کالیفرنیا افزود: ســیرهان، اواخر روز جمعه 8 
شهریور در مرکز تادیبی »ریچارد جی دونووان« 
در نزدیکی کالیفرنیا، توسط یک زندانی، مورد 
اصابت چاقو قرار گرفت و سپس ماموران زندان 
او را برای مراقبت های پزشــکی به بیمارستان 
منتقــل کردند و اکنــون از نظر ســلامتی در 
وضعیت پایداری قرار دارد. بــه گفته مقامات 
زندان، فرد مهاجم دستگیر شــده و در انتظار 
بازجویی و مجازات اســت. رابرت اف.کندی با 
نام کامل »رابرت فرانســیس کِنِدی« معروف 
به »باب کنــدی«  پنجم ژوئن ســال 1968 
)1۵خرداد 134۷( درحالی که پیروزی خود را 
در انتخابات مقدماتی آمریکا در ایالت کالیفرنیا 
از حزب دموکرات همراه با هواداران خود جشن 
می گرفت مورد اصابت سه گلوله قرار گرفت و 
روز بعد درگذشت. سیرهان اندکی پس از این 
اقدام دستگیر و به قتل رابرت اف.کندی متهم 
شد و از آن سال تا کنون در زندان به سر می برد. 
وی در ابتدا بــه اعدام محکوم شــد اما پس از 
غیرقانونی شــدن مجازات اعدام در کالیفرنیا، 
مجازات وی به حبس ابد کاهش یافت. سیرهان 
که در زمان وقوع حادثه 24 ســال داشــت، با 
گذشــت ســال ها ادعا کرد   هیچ خاطره ای از 
شب تیراندازی و یا اعترافات اولیه خود ندارد. 
برخی شاهدان مدعی  شده اند سیرهان   هنگام 
تیراندازی روبه روی رابرت اف.کندی ایستاده 
بود در حالی که گلوله هایــی که موجب مرگ 
کندی شد از پشت و کمر وارد بدن او شده بوده 
اســت. رابرت اف.کندی دومین فرد از خانواده 

قدرتمند »کندی« بود که به قتل رسید. 

  لنز

سارق ۵0 دلار، پس از 
36سال از زندان آزاد شد

یک قاضی در آلاباما دستور آزادی مردی 
را داده که به خاطر ســرقت ۵0 دلار و ۷۵ 
پنس از یک نانوایــی به حبس ابد محکوم 
شــده بود. برای آلوین کنارد ۵8 ساله در 
دهه 80 میــلادی طبق قوانین ســفت و 
سخت آلاباما برای جلوگیری از تکرار جرم 
چنین مجازات سنگینی تعیین شده بود. 
رای قاضی برای آزادی او پس از 36 سال 
زندان با واکنش مثبت خانواده و دوستان   
کنارد مواجه شــد. آلوین کنارد پیش از 
زندانی شــدن نجار بود و وکیــل او گفته   
می خواهد به شــغل قبلی خود برگردد. او 
در سال 1983 زمانی که 22 سال داشت 
با چاقو از یک نانوایی ۵0 دلار به ســرقت 
برد. اگرچــه هیچ فردی در این ســرقت 
زخمی نشد اما قاضی دادگاه برای او حکم 
حبس ابد بدون امکان بخشودگی را صادر 
کرد. آقای کنارد قبل از سرقت از نانوایی، 
سابقه سه سرقت را داشت و این به معنای 
نقض قوانین ایالت در تکرار جرم بود. این 
قانون که با انتقادهای شدیدی مواجه بود 
اکنون تغییر کرده و در حال حاضر حتی با 
تکرار جرم، امکان عفو و بخشودگی وجود 
دارد.   کنــارد در جلســه دادگاه به قاضی 
گفت مسئولیت همه کارهایش را به عهده 
گرفته اســت. وکیل   کنارد گفته است در 
زندان های آلاباما صدهــا نفر در وضعیت 
مشــابه قرار دارند اما این افــراد به دلیل 

نداشتن وکیل، سال ها در زندان مانده اند.

  گالری     

این معترضان، در 
هنگ کنگ جمع 
شدند تا به یک 
ادعای مربوط به 

آزار و اذیت جنسی 
یک تظاهرکننده 
بازداشت شده در 

یک ایستگاه پلیس 
در این منطقه، 
اعتراض کنند. 

)عکس: رویترز(

عرب نیوز 
چاپ جده، 

ماجرای آتش 
بس یک طرفه 
اعلام شده از 
سوی روسیه 

در ادلب 
سوریه را روی 

جلد برده 
است. 

با نزدیک شدن 
طوفان دوریان 

حالا روزنامه های 
این کشور به آن 
پرداختند و وال 
استریت ژورنال 

نقشه هوایی آن را 
در عکس یک خود 

بازتاب داده است.

این فشار 
آب، حاصل 

آزادسازی آب 
پشت یک سد 

در استان هنان 
چین است. 

)عکس: گتی 
ایمیجز(

سایت  نگار جهان

1     رهبر جلیقــه زردها در خانه اســتراحت می کند؛ 
رودریگه از رهبــران جنبش جلیقه زردها به دلیل خســتگی 
جسمی و روحی در خانه استراحت می کند. یکی از سخنگویان 
جلیقه زردها به شــبکه خبر فرانســه )LCI( گفته رودریگه، 
توصیه های پزشــک خود را دنبال کرده و در خانه ســالمندان 
برای اســتراحت ســکونت می کند. او گفته این رهبر جنبش 
جلیقه زردها خسته اســت. او همچنین مدعی شده   تهدید به 
مرگ شــده و این موضوع خانواده وی را نیز نگران کرده است. 
او می گوید   در خیابان توســط پنج قلاده سگ بزرگ ترسانده 
شده است. رودریگه پس از آن که در جریان تظاهرات ماه های 
نخســت اعتراض ها از ناحیه یک چشم دچار آسیب جدی شد 
به نماد این جنبش معترض تبدیل شــد. )ایرنا به نقل از رادیو 

بین المللی فرانسه(
۲    ترامپ آرای زنان کمتری دارد؛ تازه ترین نظرســنجی 
انجام شده متعلق به دانشگاه کوئینپیاک نشان می دهد: ترامپ 
در مقایسه با هر یک از پنج رقیب ارشدش در انتخابات 2020 با 
اختلاف 23 درصد یا بیشتر نزد زنان رای دهنده عقب است. »جو 
بایدن« معاون رئیس جمهور سابق آمریکا ازحزب دموکرات و 
»برنی سندرز« سناتور مستقل از ایالت ورمانت در رقابت های 
شــانه  به شــانه فرضی، عملکرد بهتری را در مقایسه با رئیس 
جمهور آمریکا داشتند و هر یک در مقایسه با ترامپ به میزان 
18 درصد حمایت بیشتری نزد زنان سفیدپوست داشتند. )ایرنا 

به نقل از نشریه هیل(
3     دعوای برزیل و فرانسه به خودکار بیک رسید؛ ژائیر 

بولســونارو رئیس جمهوری برزیل که همزمان با آتش سوزی 
جنگل های آمازون در حال جنگ با فرانســه است، روز جمعه 
گفت   استفاده از خودکارهای »بیک« را که یک برند فرانسوی 
است متوقف خواهد کرد. بولسونارو تاکنون اسناد رسمی با این 
خودکارهای ارزان قیمت امضا کرده که بیشتر اوقات برخلاف 
پیشینیان خود، توجه ها را به عنوان ســمبل فروتنی از سبک 
زندگی ریاســت جمهوری خود، جلوی دوربین ها برانگیخته 
است. او به خبرنگاران در برزیل گفت: یک خودکار )برزیلی( به 
نام کامپکتور به جای بیک استفاده خواهد شد. )ایرنا به نقل از 

خبرگزاری فرانسه(
4    ساخت فرودگاه دبی متوقف شــد؛  دولت در امارت 
»دبی«، ســاخت فرودگاه بین المللی »آل مکتــوم« را که قرار 
اســت بزرگ ترین فرودگاه دنیا باشــد، متوقف کرده اســت. 
منابع آمریکایی گزارش کردند کــه تزریق پول و حمایت مالی 
از پروژه تا اطلاع ثانوی متوقف شــده و علت آن مشــکلات در 
اقتصاد کشورهای حاشیه خلیج فارس اســت. بخش نهایی و 
توسعه یافته فرودگاه آل مکتوم که قرار بود 202۵ افتتاح شود 
و در صورت تکمیل شدن ظرفیت پذیرش سالانه 2۵0 میلیون 
مسافر را خواهد داشت، پنج سال دیگر یعنی تا سال 2030 به 
تعویق افتاده است.  هدف از این پروژه که هزینه آن بالغ بر 36 
میلیارد دلار اعلام شده، ساخت فرودگاهی محوری برای شرکت 
»هواپیمایی امارات« اســت که در تملک امارت دبی قرار دارد. 
پروژه اولیه فرودگاه بین المللی آل مکتوم یا »دبی وُرلد سنترال« 
در سال 2013 افتتاح شده که فقط به 11 شرکت هواپیمایی تا 

الان خدمات داده است. )فارس به نقل از بلومبرگ(
۵     ترامــپ می خواهد کار را بــرای صنعت نفت و گاز 
راحت تر کند؛ دولــت دونالد ترامپ، رئیــس جمهور آمریكا 
تصمیم دارد قوانین زیست محیطی در زمینه صنعت نفت و گاز 
را آسان تر کند. قرار است در آینده میزان انتشار گازهای متان 
حاصل از اســتخراج نفت و گاز را با دقت کمتری اندازه گیری 
شوند. مســئول این ســنجش گاز متان ســازمان حفاظت از 
محیط زیست آمریكا )EPA( اســت که بر اساس مقررات آن، 
شرکت های نفت و گاز موظف هستند، لوله ها یا تأسیسات خود را 
به فن آوری های دقیقی مجهز کنند که احتمال و میزان نشت گاز 
متان را کنترل و در صورت نیاز، منبع نشست آن را عایق بندی 
کند. کارشناسان محیط  زیست نگران هستند لغو این مقررات 
توسط دولت ترامپ موجب انتشار بیشتر گاز متان در اتمسفر 
زمین شود. استخراج نفت و گاز در آمریکا منبع تولید یک سوم 
گاز خطرناک متان در جهان است. به همین علت، دولت پیشین 
آمریکا قوانین ســخت گیرانه ای برای کنتــرل تولید گاز متان 
هنگام استخراج نفت و گاز در این کشور تصویب کرد. )ایرنا به 

نقل از وال استریت ژورنال(
6    دو میلیون نفر در هند در خطر از دست دادن تابعیت 
هستند؛ دولت محلی این ایالت در شمال شرقی هند فهرست 
مناقشــه برانگیزی از طرح ثبت احوال ملی منتشــر کرده که 
در  آن تنها 31 میلیون  و 100 هزار نفر ثبت شــده اند و از یک 
میلیون و 900هزار نفر دیگر که عمدتا مسلمان  بنگلادشی اند 
خبری نیست. دولت آسام، ایالتی که در خود میلیون ها مهاجر 

از کشورهای همســایه را جا داده طرح ثبت اسامی شهروندان 
تأیید هویت  شده را سال گذشــته ریخت. در این فهرست تنها 
شهروندانی جا می گیرند که پیش از سال 19۷1 به این کشور 
آمده اند. میلیون ها انسانی که در آن سال از جنگ استقلال در 
بنگلادش عمدتا مسلمان گریخته و به هند پناه آوردند در این 
فهرســت جایی ندارند. این افراد اکنون 120 روز مهلت دارند 
که علیه این تصمیم شــکایت کنند. دولت هند که اعتراضات 
را پیش بینی کرده واحدهای اضافی امنیتی را در آسام مستقر 

کرده است. )دویچه وله(
7     توافق آمریکا و لهســتان برای استقرار نیروهای 
آمریکایی؛ وزیر دفاع لهستان از توافق برای استقرار نیروهای 
آمریکایی در شــش مکان جدید در خاک این کشور خبر داد. 
ماریوش بواشچاک، وزیر دفاع لهستان در بیانیه ای اعلام کرد که 
لهستان برای استقرار نیروهای آمریکایی در شش مکان جدید 
در خاک خود توافق کرده است. وزیر دفاع لهستان اظهار داشت: 
ما در مورد مکان های جدید برای ارتش آمریکا صحبت کردیم، 
قبلًا در مورد شــش مکان توافق کرده بودیم و در مورد مکان 
هفتم صحبت کردیم. وی خاطرنشان کرد   حداقل هزار سرباز 
در این مناطق مســتقر خواهند شد. بواشچاک همچنین گفت   
مذاکرات وی با جان بولتون، مشاور امنیت ملی ایالات متحده 
آمریکا در حوزه های مختلف بهترین مذاکرات در تاریخ روابط 

)24 RMF لهستان و آمریکا بوده است. )اسپوتنیک به نقل از
8     دســتیار ترامپ، چرا برکنار شد؟ مادلین وستروت 
به دلیل اظهاراتش در ارتباط با دختران رئیس کاخ ســفید، از 

سمتش به عنوان دستیار شخصی رئیس جمهور ایالات متحده، 
دونالد ترامپ برکنار شد. مادلین وستروت پس از آنكه با مباهات 
به خبرنگاران اعلام كرد   روابط بیــن او و ترامپ بهتر از روابط 
بین او و دخترانش ایوانكا و تیفانی اســت، اخراج شد. به گفته 
این نشریه، وستروت همچنین گفته بود   رئیس جمهور آمریكا 
دوست ندارد با تیفانی عکس بگیرد، زیرا او را چاق می داند  . علاوه 
بر این، این نشریه ادعا می کند   ترامپ عزل وستروت را به دلیل 
صحبت درباره فرزندانش تأیید کرده و اظهارات دستیار سابق را 
)Politico کمی توهین آمیز خواند. )اسپوتنیک به نقل از نشریه
9     کره شــمالی: پمپئو موش می دواند؛ کره شمالی بار 
دیگر ضمن انتقــاد از مایک پمپئو، وزیر خارجــه آمریکا، او را 
متهم کرده که روند از ســرگیری مذاکرات بین دو کشــور را 
دشــوارتر کرده اســت. در همین رابطه یکی از معاونان وزارت 
خارجه کره شــمالی گفته   انتظارات برای گفت وگو با آمریکا از 
بین رفته اســت. این اولین باری نیست که کره شمالی از نقش 
آقای پمپئو در مذاکرات هسته ای بین دو کشور انتقاد می کند. 
این کشــور پیش تر وزیر خارجه آمریــکا را متهم کرده بود که 
بی ربط حرف می زند و بی ملاحظه است. چند روز پیش   پمپئو 
در پی آزمایش های موشکی اخیر کره شمالی، رفتار این کشور 
را خودسرانه  خواند. وزیر خارجه کره شمالی هم در واکنش به 
این اظهارات پمپئو، او را زهرآگین توصیف کرد. وزارت خارجه 
کره شمالی پیش تر انجام مذاکرات بیشتر با حضور مایک پمپئو 
را بی ربط دانسته و خواستار جایگزین شدن فردی دقیق تر در 

مذاکرات به جای او شد.

آرای ترامپ در میان زنان، دعوای خودکار بیک  برزیل و فرانسه و ...
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زمانممکنبرگزارمیشود

  سایتنگار

آیاگلزارفالشمیخواند؟آیافراستیگمانمیکندحریفندارد؟
1  میز نقد اين هفته برنامه هفت، در شــرايطی برگزار شد که انتشار ويدئويی 
درباره  تغییر نظر فراستی منتقد برنامه در طول چند ماه درباره  يک فیلم، با تاکید 
بر دوباره نديدن آن و بدون اشاره به اين تغییر نظر، و همچنین بازخوانی فراستی 
از يک متن از يک نويســنده  ايرانی، به جای اثری از داستايفسکی در چند برنامه  
صداوسیما، کیفیت و سنديت اين میز نقد را زير ســوال برده بود. جواد طوسی و 
محمدتقی فهیم، منتقدان همراه فراستی هم در این برنامه حاضر بودند. به ماجرای تغییر 
نظر فراستی درباره این فیلم اشاره کرد و به عنوان استدلال گفت: »رابین وود هم در یک 
هفته سه بار نظرش را تغییر می داد«! خود فراستی هم به این نکته اشاره کرد که منتقد، 
زنده است و در طول زمان تغییر می کند و اشاره کرد که نقدی از منظر تازه  از همشهری 
کین، از منتقدان بزرگ نخوانده است. او در شرایطی این ایراد را به منتقدان بین المللی 
گرفت که حتی حاضر نشد به سوتی جابه جا خواندن متن آرین آرتا به جای داستایفکسی 
)که ادعای داستایفسکی شناسی هم دارد(، اشــاره کند! او که در این سال ها از حمایت 
معمول سازمان صداوسیما و رسانه های اغلب اصولگرا بهره برده، اعلام کرد: »به من هر 
حمله ای بشود دفاع نمی کنم، چون حریف نیســتند!« او همچنین به دیگران نصیحت 
کرد که بت پرستی نکنند و نظرشان را بتوانند عوض کنند. )در این زمینه به تغییر نظرش 
درباره  زندگی شگفت انگیز است، بعد از دوباره تماشا کردن این شاهکار کاپرا، اشاره کرد.( 
اما هرگز به این دو شائبه پاسخ نداد که بت نپرســتیدن، چه ربطی به تغییر نظر به فاصله 

چند ماه، آن هم با تاکید به دوباره ندیدن فیلم دارد! )کافه سینما(

2  در خبرگزاری تابناک آمده: پس از کنسرت اخیر محمدرضا گلزار، حجم بالایی 
از ویدئوها از این کنسرت منتشر شد که نشان می داد او علاوه بر آنکه فالش می خواند، 
ویولن را نیز فالش می نوازند که اسباب نقد این کنسرت ها شد و چنین پرسشی را پیش 
آورد که آیا مخاطبان چنین کنسرت هایی برای شنیدن موسیقی به این رویدادها می روند 
و اساساً کیفیت موسیقی پاپ، چه میزان در انتخاب کنسرت ها برای مخاطبان موسیقی 

به ویژه مخاطبان جوان اهمیت دارد؟
به گزارش »تابناک«؛ محمدرضا گلزار تور تازه کنســرت هایش را در شهرستان ها آغاز 
کرده و در اتفاقی مرسوم بخش هایی از این کنسرت توسط حاضرین ضبط و در شبکه های 
اجتماعی به اشتراک گذاشته می شود. ویژگی مشــترک این بخش های منتشر شده از 
کنسرت های گلزار، صدای بسیار بد و همچنین فالش خوانی این بازیگر است که با فالش 
نواختن ویولن مجموعه عجیبی را شکل داده است. البته ممکن است عنوان شود صدای 
بد گلزار متاثر از امکانات محیطی و صدا اســت اما فالش خواندن و نواختن او را چگونه 
می توان توجیه کرد؟! این تصاویر اسباب نقد و بعضاً تمسخر گلزار را فراهم آورده  اما بعید 
به نظر می رسد که این موضوع چندان اهمیتی برای این بازیگر داشته باشد، چرا که به 
هر حال کنسرت هایش در پایتخت و شهرستان ها به سرعت سولد اوت می شود و بازارش 
رونق دارد. مشتری بلیت های گرانقیمت این کنسرت ها نیز عمدتاً دختران و بعضاً پسران 
نوجوان و جوان هستند که شاید نمی خواهند این فرصت دیدن گلزار را از دست بدهند 
و یا شاید هم برای موسیقی پاپ به این کنسرت ها می روند اما آیا واقعاً کیفیت موسیقی 

برای این گروه اهمیت دارد؟

3  مشرق نیوز: حالا که فرهنگ سگ گردانی را از غرب وارد کرده ايم و کسی هم 
عرضه مقابله با آن را ندارد، لااقل فرهنگ و آداب و ادبش را هم بیاموزيم: ورود سگ 
به اماکن عمومی،  رستوران،  فروشگاه ها و مکان هایی از این دست حتی در خود غرب هم 
ممنوع است. ســگ گردانی در پارک ها قواعد خودش را دارد. سگ اگر در پارک مدفوع 
کند صاحب سگ موظف است مدفوع را با کیسه زباله جمع کند. سگ حق نزدیک شدن 
به محوطه بازی کودکان را ندارد. ســگ گردانی بدون قلاده جرم است. حق اعتراض را 
برای آنان که از سگ می ترسند یا نسبت به آن کراهت دارند محترم بشماریم. همه مثل 
شما از سگ خوششان نمی آید. اینها اصول اولیه این سبک زندگی است. اگر برای دیگران 

احترام قائلید به ابتدائیات توجه کنید. 

4  داستان از اين قرار است که ترامپ منشی خود، مادلین وسترهوت را برکنار 
کرد. دلیلش هم لودادن اطلاعات خانوادگی رئیس جمهور اعلام شــد.  اما دلیل اصلی 
ظاهرا این بوده اســت که مادلین گزارش داده بود که ترامپ دوســت ندارد با دخترش 
تیفانی عکس بگیرد،چراکه او چاق اســت. ترامپ روز جمعه ضمــن تکذیب این خبر 
گفت}جوانترین{ دخترش تیفانی را دوست دارد. گفته شده است مادلین به صورت »آف 
د رکورد« هنگام شام خوردن داستان عدم تمایل ترامپ به عکس گرفتن با دخترش را 
مطرح کرده و همین عامل باعث شد تا پنجشنبه از کاخ سفید اخراج شود.)توئیت پرس(

5  يادداشــت جلايی پور درباره آداب محرم: عزای سید الشهدا در محرم در کنار 
مراسم نوروز فراگیرترین مناسک جمعی جامعه  ما و مهم ترین بهانه  جمع  شدن ایرانیان 
در همه  روستاها و شهرهای ایران است. امید که امســال در ده ها هزار تکیه، حسینیه، 
مسجد، خانه و دسته، بانیان و هم وطنان پرشمارتری: از ظروف پلاستیکی استفاده نکنند 
و زباله  کمتری تولید کنند. اطعام محرومان را بر پذیرایی از بهره مندان اولویت بدهند. 
با بلند نکردن صدای بلندگو در کوچه و خیابان و نبســتن راه و ایجاد نکردن ترافیک از 
ایجاد مزاحمت برای شهروندان دیگر پرهیز کنند. وجوه زیبایی شناختی مراسم توجه 
بیشتری نشان دهند و صدای دلنشین و اشعار زیبا و پرمایه را به صدای گوش خراش و 

اشعار سخیف ترجیح بدهند. در سخنرانی ها بسط اخلاق و معنویتِ سازگار با عقلانیت 
و یادآوری شــیوه و اهداف زندگی مومنانه  سیدالشــهدا را به جای پرورش هویت های 

دیگری ستیز و نشر خرافه بنشانند.
مراسم را حتی الامکان با هزینه های کمتری برگزار کنند و به جای هزینه های مسرفانه و 
نمایشی و تجملی، به شکلی موثر به ضعیف ترین ایرانیان خیررسانی کنند. پذیرای تکثر 
ایرانیان در این مراسم باشــند. حتی الامکان تفکیک جنسیتی نکنند و هر جا کردند به 
شرایط و امکانات بخش زنان به اندازه  بخش مردان توجه داشته باشند و در مدیریت و 

برگزاری مراسم به عدالت جنسیتی عنایت بیشتری کنند.
به جای اســتفاده از منابع عمومــی و حکومتی، صرفا به کمک داوطلبانه  شــهروندان 

علاقه مند به برپاداشتن عزای سیدالشهدا تکیه کنند.

6  انتقاد روزنامه جمهوری اســلامی از رئیسی؛ چرا در مقابل چشم تان اخلال 
کردند و مانع نشديد؟

روز پنجشنبه 7 شــهریور، در همایش مبلغان محرم که با حضور رئیس قوه قضائیه و با 
سخنرانی ایشان در دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم برگزار شده بود، هنگامی که 
رئیس دفتر تبلیغات درحال خوشامدگویی بود، یکی از طلاب افراطی در حضور رئیس 
قوه قضائیه، با اعتراض به سخنرانی آقای واعظی از وی خواست سخنان خود را قطع کند 

و تریبون را به حجت الاسلام رئیسی بسپارد.
  آقای واعظی نیز با سعه صدر بلافاصله سخن خود را قطع و از آقای رئیسی برای سخنرانی 
دعوت کرد.این واقعه بازتاب زیادی در میان فضلا و علمای قم داشت و سوال اساسی که 
اکنون مطرح است اینســت که رئیس قوه قضائیه، که در ماه های اخیر وعده های بسیار 

خوبی برای برخورد با اخلالگران در زمینه های مختلف داده است،
با این فرد که در حضور بالاترین مسئول دستگاه قضا مرتکب اخلال در همایش و مانع 
سخنرانی کسی شد که با حکم رهبری مسئولیت دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم 

را دارد و میزبان مدعوین و رئیس قوه قضائیه بوده چه برخوردی خواهد کرد؟

7  معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهور گفــت: برخی موضوع حضور زنان در 
استاديوم ها را به نوعی تصويرسازی کردند که موجب بروز واکنش هايی از سوی 
بعضی از  افراد شد، در حال حاضر از نظر زيرساخت ها برای وضعیت استاديوم ها 
تدابیری انديشیده شده است. معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با بیان اینکه 
در حال حاضر برای فراهم آوردن شرایط برای حضور زنان در استادیوم ها فضاها به صورت 
زنانه و مردانه تقسیم بندی شده است، افزود: شاید تدابیری برای حضور خانواده ها کنار 
یکدیگر پیش بینی شود، زیرا فعالیت های خانوادگی از جمله حضور آنها در استادیوم ها 
لازم است و از سوی دیگر فعالیت های مشترک به انسجام خانواده کمک می کند. به نظر 
اگر تدابیری برای حضور خانواده در کنار حضور زنان پیش بینی شود، برکات بسیار زیادی 

هم برای ورزش و هم برای جامعه به همراه خواهد داشت.

8  بخشی از گزارش خبرآنلاين:  همه چیز آماده اســت. قصــر پادشاه، به شکل 
کارتونی و همان شکلی که در ذهن داریم، قبل از ورود، طراحی و آماده شده است تا کاملا 
برای مهمانان تان لگوی مشهور کمپانی دیزنی را تداعی کند. عروس قبل از ورود، لباس 
مخصوص سیندرلا را می پوشد و سوار بر یک درشکه مجلل وارد مراسم می شود. نامادری 
و خواهرهای ناتنی، کارکنان قصر پادشاه، دربان و درشکه چی و مردم حاضر در مراسم 
رقص پسر پادشاه، با لباس ها و چهره هایی که از کارتون سیندرلا در ذهن داریم همگی 
در کنار مشعل های درخشان و قصر باشکوه شاه حاضرند تا این فانتزی را تکمیل کنند. 
پس از پیاده شدن سیندرلا از درشکه از زیبایی او مبهوت می مانند و راه را باز می کنند تا 

سیندرلا و پسر پادشاه که نقشش را آقای داماد بازی می کند به یکدیگر برسند.
دو نکته این داستان را از سناریوی سیندرلای واقعی متمایز می کند. اول اینکه برخلاف 
داســتان اصلی با به صدا درآمدن زنگ نیمه شب، لباس ها و درشــکه سیندرلا ناپدید 
نمی شود و او مجبور به فرار نیست. نکته دوم، دلیل این ناپدید نشدن را توضیح می دهد. 
جواب خیلی ساده است؛ پول! تیم اجرای این نمایش که حدود ۱۵۰ نفر هستند، چیزی 
حدود ۳۰ تا ۶۰ میلیون تومان دستمزد می گیرند، هزینه اجاره یک درشکه به همراه دو 
اسب سفید برای یک شــب، حدود ۱۵ میلیون تومان است و اجاره تک تک مشعل های 
حاضر در سالن، بین شبی یک تا دو میلیون تومان است. مجموع هزینه طراحی دکور و 
لباس و ... برگزاری این عروسی را در باغ تالارهای مشهور اطراف تهران، دست کم ۵۰۰ 

میلیون تومان، تنها برای ۲۰۰ نفر مهمان می رساند.

9  پس از انتشار اخباری مربوط به وخامت حال رهبر دائم ارکستر سمفونیک 
تهران و بروز مشــکل حاد قلبی برای اين هنرمند پس از اجرای کنســرت گروه 
همکاری میکتا، مدير روابط عمومی بنیاد رودکی، ضمــن تايید اين خبر گفت: 
»دقایقی بعد از پایان کنسرت ارکســتر سمفونیک تهران در شــامگاه یکشنبه )سوم 
شهریور(، حال عمومی شــهرداد روحانی رو به وخامت رفت که بلافاصله به بیمارستان 
آپادانا منتقل شد. خوشبختانه مشکل خاصی گریبانگیر سلامت این هنرمند نبود و بعد 
از چند ساعت از بیمارستان مرخص شد.« امید صدیق درباره علت وخامت حال شهرداد 
روحانی گفت: »به تشخیص پزشکان شهرداد روحانی دچار گرفتگی مختصری در عروق 

قلبی بوده که باعث بستری شدن این هنرمند در بیمارستان شده بود.«

۱- خانه سینما جشــن خود را طبق معمول در 
بی ربط ترین زمان ممکن در وســط تابســتان 
برگزار کرد و با تقسیم بندی غلط و خنده دارشان 
فیلم هایی از دو ســال متفــاوت را در رقابت با 
یکدیگر قرار داد تا نشــان دهد برگزار کنندگان 
این جشــن در خانه ســینما هیچ تصور درست 
و منطقی از مفهــوم فصل ســینمایی ندارند و 
حاضرند به خاطر مناسبتی مثل روز سینما تاثیر 
جوایز خود را به حداقل کاهش دهند. مسئله بر 
سر تاثیر و رقابت با جوایز جشنواره فجر نیست. 
مسئله اینجاســت که خانه سینما می تواند متر 
و معیار دقیقی بــرای ارزیابی فیلم های هرفصل 
سینمایی در ایران باشد که معمولا از ۲۰ اسفند 
هرســال آغاز و تا اواخر اسفند ســال بعد ادامه 
پیدا می کند. بهترین موعد برای جشــن خانه 
سینما در اردیبهشت ماه است و با محدود کردن 
فیلم هایی که در این بازه زمانی پخش شده اند. 
اما خانه سینما حال و حوصله تغییر این تاریخ را 
ندارد و حاصلش رقابت قرو قاطی فیلم ها می شود 
که چون در حافظه مخاطب و اهالی ســینما به 
فصل ها و دوره های مختلف مربوط می شــوند 
قابل کلاسه شدن  نیستند. به هرحال در جشن 

این دفعه، جایزه بهترین فیلم به سرخپوســت 
رســید و بهترین کارگردانی به سعید روستایی 
برای متری شــیش و نیم . نوید محمدزاده برای 
سرخپوســت بازیگر اول مرد شد و سارا بهرامی 
برای ســرکوب جایزه بهترین بازیگر زن را برد. 
فرهاد اصلانی برای مغزهای کوچک زنگ زده  و 
فرشته صدر عرفایی برای شبی که ماه کامل شد 
جایزه بازیگرهای مکمل مرد و زن را به دســت 
آوردند. جایزه بهترین فیلمنامه هم به محســن 
امیریوسفی  برای آشــغال های دوست داشتنی 
رسید . تنگه ابوقریب هم جوایز بهترین جلوه های 
ویژه ، صدابــرداری ، صداگذاری  و موســیقی را 
به دســت آورد. در نهایت سرخپوست و متری 
شیش و نیم فیلم های برگزیده بودند و فیلم های 
تحسین شده ای مثل مغزهای کوچک زنگ زده و 
شبی که ماه کامل شد جایزه دندانگیری به دست 
نیاوردند. جالب این که همین هفته پیش کانون 
فیلمنامه نویســان خانه سینما جایزه تخصصی 
بهترین فیلمنامه را به مغزهای کوچک زنگ زده 
داده بود و حالا در جشــن خانه سینما جایزه به 

آشغال های دوست داشتنی رسیده است .
در ضمن  جشن خانه سینما در موعد فعلی اش 

یک مزیت دیگر هــم دارد و آن همزمانی با روز 
تولد خانم ایزدپناه است. 

۲-  حجت الاسلام جلیل محبی دبیر ستاد امربه 
معــروف و نهی از منکــر در جــدل لفظی میان 
مخالفان و موافقان زیست شبانه وارد شده و رشته 
توئیت جالبی را منتشر کرده که اینجا می خوانید : 
تاملی  درباره زیست شبانه نکردم و نظری ندارم 
فعلا اما این مومنینی کــه دائم توئیت می کنند 
زیست شبانه به علل زیستی غلط هست و  شب 
بایدخوابید، قــم الیل  الاقلیلای قــرآن و قیام 
خطبه همام و دیگر روایات رو نخوندن که مومن 

شب بیداره برای عبادت؟
یه جا رو می زنید  یه جا دیگــه رو خراب نکنید 

لطفا
بنده درباره زیست شــبانه نظری ندادم و معلوم 

است که مخالف عیاشی هستم
حزب اللهی باید دقت کند که استدلال می کند. 
والا می آیند و می گویند چطور شما نمی خوابید 

و هیات می روید!
شب بیداری مضر هم باشد در رد زیست شبانه 

نباید گفته شود
شب از نیمه گذشته و عده ای درحال رد زیست 

شبانه در توئیتر مشغولند!
برادر عزیز دفاع بد بزرگ ترین تخریبه! با عیاشی 
مخالفت کنید نه با شــب بیدار ماندن! زندگی 
بزرگان رو  بخونید بیشــتر زحمات علمی شون 

شب هنگام بوده...

ک
کمی

 
   

ژاد
فرن

جع
ب
شها

 واگویه های انتظار
چه »محالی«ست

پس از ديدنش، از دل بردن!
چه »کمالی«ست پس از خواستنش، داشتنش

 دستور زبان عشق
عشق / لرزش انگشتان است / و لب های فروبسته ی غرق سوال !

تو را در خلال اندوهم / دوست می دارم / ای رخساره ی دست نیافتنی  
مرتضی لطفیهمچون خداوند ...  نزار قبانی

آقا به نظر من اگر می خواین بدونین با کســی 
تفاهم داریــن یا نه و می تونیــن باهاش ارتباط 
درست و انسانی ای برقرار کنین یا نه، فقط کافیه 
بفهمین چه فیلم و سریال هایی رو دوست داره... 
اگر سلیقه سینمایی و سریالی تون به هم خورد، 
8۰ درصدِ موضوع حله... من که فکر می کنم این 
یکی از روش هاییه که درصد خطایش بســیار 
کمه... برای مثال، همین همسایه ای که جدیدا 

افتخار هم جواری باهاشون نصیبم شده...
روز اول که در حال اســباب کشــی و تشریف 
فرمایی بودن، من در ابتدا فکر کردم در ساختمان 
دعوایی منجر به جرح و قتل اتفاق افتاده، لذا با 
همان ظاهر ناخوشایندِ درون منزل، از آپارتمان 
پریدم بیرون و با این آقا ســینه به سینه شدم... 
خوشبختانه نزاعی در کار نبود و یک حملِ اثاثِ 
ساده بود که این همسایه جدیدمون، آن را تبدیل 
به یک بحران کرده بود... اشتباه بزرگی که من در 
آن لحظه تاریخی مرتکب شدم، این بود که گفتم:

- » کمکی از دست من برمیاد؟...«
خب، من از کجا باید می دونستم که خیلی کمک 
ها از دســتم برمیاد و در نتیجه سه ساعت بعد با 

کمر درد بر می گردم و می افتم روی تخت؟
اشتباه دومم این بود که شــماره موبایلم رو هم 
دادم و در کمال بلاهت، باز هم موقع خداحافظی 
گفتم: » اگر باز هم کاری از دست من برمیومد، 

بهم بگین...«
خب، باز هم من از کجا باید می دونستم که خیلی 

کارها از دستم برمیاد... خلاصه که تا این همسایه 
در منزل جدیدشــان جا بیفتد، صمیمیتی بی 
دلیل و بیهوده بین من و ایشــان به وجود آمد... 
دیگه کار تا جایی پیش رفت که یک روزی بنده 

رو جلوی در یقه کرد که:
- » امشب چیکاره ای؟...« / » جاااان؟...« / » خانم 
بچه هام امشب نیستن... تشــریف بیار خونه ما 
شام در خدمت باشیم، بعدش هم بشینیم با هم 
فیلمی چیزی ببینیم...« / » ا؟ِ... شــما هم اهل 
 فیلم و ســریالی؟...« / » داداش من تهشم...« / 
» تهِ چی؟...« / » داداش، تهِ فیلم و سریال... من 
هر شب دو تا فیلم نبینم، اصلا خوابم نمی بره...« 
/ » آقا چقدر خوشحال شدم اینو شنیدم... اتفاقا 
من هم خیلی علاقه مندم... امشــب که فرصت 
نمی کنم خدمت برسم، ولی این بهانه خوبیه که 

بیشتر هم رو ببینیم...«
همین مکالمه کوتاه، باعث شد که دیگه من رو 
ول نکنه و همون فردا صبحش زنگ خونه رو زد:

- » اخوی... این فیلم رو دیدی؟... تهشه...«
یه نگاهی به فیلمه انداختم. ندیده بودم و راستشو 

بخواین اسمش رو هم نشنیده بودم.
- » اخــوی... بیگیر ببیــن... بیگیر ببیــن... تهِ 

فیلمه...«
البته وقتی فیلم رو داشتم می دیدم متوجه شدم 
مقداری با ســلیقه من فرق داره و اساسا به این 
نوع از اکشن که داستان خاصی نداره و فقط یک 
عده ای، عده دیگر رو به فنا می دهند خیلی علاقه 

ای ندارم... استاد که بعد از ظهر تشریف آوردند 
 تا نتیجه رو بفهمند، خدمتشون عرض کردم که :

» البته بسیار زیبا بود و زحمت زیادی هم کشیده 
بودند... ولی... حالا بگذریم... شــما فلان سریال 
رو دیدین؟...« / » نه... تهشــه؟...« / » بله، خیلی 

عالیه...« / » ایول اخوی...«
صبح با ظاهری آشفته و طلبکاراومد سراغم :

- » اخوی... بــرادر... دادا... ایــن چی بود دادی 
به ما؟...تا صبح پلــک نزدیم، آخرش هم هیچی 

نفهمیدیم... خیلی مزخرف بود...«
اول فکر کردم که دی وی دی های اشتباه بهش 
دادم: »اِ... طرف معلم شــیمی بــود...« / » اینو 
که فهمیدم...« / » ســرطان گرفت...« / » اینم 
فهمیدم...« / » خب، تصمیم گرفت مواد مخدر 
درست کنه...« / » اینا رو هم فهمیدم... که چی 
مثلا؟...بذار من یه ســریال بهت بــدم، بفهمی 
فیلمِ شاخ یعنی چی... تهشــه...تهِ تهشه... پیچ 
می خوره ســریال ها... گیج می زنــی ها... همه 
می پیچن به هــم نادَخ... یه چیــزی اصن... اون 
ســریاله اخوی... نه این... که چی؟ مریض شد و 

قاچاقچی شد؟همین؟ ...«
البته لطف کرد و سریال رو آورد و از روی همون 
عکس جلدش معلوم بود تهِ تهشه و قراره به اندازه 
یک قطعه بهشت زهرا جنازه ببینیم... البته که 
دست  به قابش هم نزدم، فقط مشکل اینجاست 
که حالا ساعتی یه بار زنگ میزنه میگه: » قسمت 

چندی؟... حال کردی اخوی؟...«   

دندهعقب
اشكانعقيليپور

دیــروز گفتم کــه تهــران امروز کلــی نیروی 
جدید گرفــت و کلی نیرو تعدیل کــرد اما حالا 
مشــکل تطبیــق مجموعــه ای از تندروترین 
روزنامه نگارهــای اصلاح طلب موجــود با یک 
روزنامه قالیبافی بود. و خــب یادتان که نرفته : 
 من هم ســردبیر این روزنامه بــودم ! علت ورود 
این تعــداد روزنامه نگار اصلاح طلــب به تهران 
امروز توقیف و محدودیــت برای چندتا روزنامه 
مشــهور بود و خب  نیروها به شکل اتوماتیک و 
وسط بحران سیاسی و اقتصادی  به تهران امروز 
آمده بودند که حقوق  نســبتا خوب و منظمی 
پرداخت می کرد. ماجرا از آنجا حادتر شد که در 
اواخر تیرماه مواضع هماهنگ ضد احمدی نژادی  
گسیخته شد. اصولگراها  به تدریج به پشت سنگر 
نظام رفتند وجلوی ســبزها قرار گرفتند. دیگر 
ماجرای احمدی نژاد لوث شد و داستان به تقابل 
نظام و ســبزها تغییر شــکل یافت. حالا کار در 
تهران امروز برای خبرنگاران اصلاح طلب  حالت 
پارادوکسیکال پیدا کرده بود. بابایی برای کنترل 
خروجی های این تحریریه  چنــد ترفند به کار 
بست. اولیش هماهنگی با خود من بود که خب 
مشکلی نبود ! به او گفتم که از من دروغ نخواه اما 
در مورد ننوشتن بعضی چیزها مشکلی نیست. 
سپس  یک شورای سیاستگذاری گردن کلفت 
در تهران امروز شکل گرفت. بعید می دانم هیچ 
روزنامه ای هرروز و در ســاعت پنج و سی دقیقه 
عصر این حجم از نیروهای تحصیلکرده و ممتاز 
را برای شورای سیاستگذاری گرد هم می آورد. 

دکتر دبیری مهر که زمانی با نام عماد پارســا در 
بازتاب ستون های جنجالی سیاسی می نوشت ،  
دکتر قهرمانپور که تخصص دیپلماســی داشت 
و بعدها دوره ای هم به زندان افتاد ،  دکتر ملکی 
که دکترای علوم سیاسی داشت و از خانواده ای 
ثروتمند و تاجر برخاســته بــود ، دکتر حجت 
کاظمی که دبیر سیاســی روزنامه شده بود و از 
نیروهای معتمد قالیبافی بود ،  دکتر رسول بابایی 
و بالاخره خود من. گاهی  معاون سردبیر یعنی 
حســن وزینی هم به این شــورا اضافه می شد. 
روزنامه نگار  خونسردی که از رسالت تا روزنامه 
ایران را در تجربه کاری خود داشته است. در این 
شورا  در بالاترین سطح ممکن مسائل سیاسی و 
اقتصادی کشور مورد بحث قرار می گرفت. یکی 
از چالش ها اصرار بعضی از اعضــا به تبدیل این 
شورا به شــورای تیتر بود. و خب  زیربار نرفتم. 
صفحه یک به نظــرم در اختیار ســردبیر باید 
باشــد. این نظریه را دکتر بهــزادی در اعتماد 
داشــت و به نظرم کاملا درست اســت. اختیار 
صفحه اول باید دربست در اختیار سردبیر باشد 
و حاصل شوراهای این طوری باید در حد مشاوره 
و پیشنهاد به سردبیر باقی بماند.  این ایده برای 
مجمع دکترهای شــورا ســنگین بود اما قبول 
نکردم. حتی گزینش مطالب صفحه اول را هم از 
دستور کار شورا خارج کردم. جلسه  فقط  در حد 
مشاوره و مرور اتفاقات روز سیاسی بود. اما از حق 
نگذریم به لحاظ سیاسی یک کلاس درس واقعی 
بود. حاصل جمع این شــورا  که اتفاقا ایده های 

مترقیانه ای هم داشتند با ملاحظات دکتربابایی و 
دکتر کاظمی در مورد مصالح قالیباف جهت دهی 
تهران امروز را در ذهن من شکل می داد. اما یک 
فیلترینگ دیگر هم در کار بــود. در جنب اتاق 
سردبیری  اتاق ممیزها بود. اتاق سردبیری اتاق 
بزرگی بود با میز کنفرانس که یک اتاق استراحت 
هم ضمیمه اش بود. شــامل تخت و تلویزیون و 
یخچال که پشت اتاق اصلی بود! و خب کاملا از 
تحریریه جدا بود. تحریریه در طبقه اول بود و این 
اتاق و منشی  در طبقه دوم. این جدایي سردبیر 
از تحریریه ایراد بزرگی بــود که بعدها در هفت 

صبح به شکل ریشه ای حلش کردم. 
بگذریــم. در اتاق کنــاری ســردبیری، معاون 
سردبیر و دستیاران سردبیر بودند. جواد سیدپور 
که به لحاظ سیاســی و اقتصادی روزنامه نگار 
بســیار ممتازی بود و به تدریج  و سال ها بعد به  
شــکل کامل به علاقه اصلی اش یعنی بورس و 
بازار ارز و مسائل اقتصادی  پرداخت.  بسیاری از 
سرمقاله های تهران امروز را به سیدپور سفارش 
می دادیم و او می نوشــت. قلم خوب و پخته ای 
داشــت. و مظفری که روزنامه نــگار منضبط و 
سختکوشی بود که وظیفه خواندن دقیق مطالب 
را برعهده داشــت. با چنین ســاختار آهنینی 
روزنامه را در یک خط بدون حاشــیه و جنجال 
پیش می بردیم. مهم ترین تنش ها اما در داخل 
روزنامه بود. جدل های لفظی و قلمی حقیقت نژاد 

و سیدپور! 
زیاد نوشتم. بقیه اش بماند برای فردا.

کنترلروزنامهایآرامدرروزگارپرآشوب
اینجابرایتاناز90خاطرهمينویسم.ازآدمها،بازيها،فیلمهاو...یادها.تاآخرتابستان...

آرش خوشخونود
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احمدرنجبر  
هفتصبح

فصل سوم »كودك شو« جمعه شــب به پايان رسيد. 
برنامه اي كه وقتي براي اولين بار روي آنتن شبكه نسيم 
رفت يك »اتفاق« محســوب مي شــد. تا پيش از آن 
برنامه هاي متعددي با موضــوع كودكان در تلويزيون 
ساخته شــده بود اما جاي »كودك شو« خالي بود. اين 
برنامه چند ويژگي داشــت )دارد( كــه آن را از ديگر 
برنامه ها متمايز مي كند. »كودك شو« امسال به فصل 
سوم رسيد و سرنوشــتي متفاوت از پيش پشت سر 
گذاشت: ضعيف شروع كرد و كم كم جان گرفت. حاصل 
اين 170 قسمت چه بود و سازندگان براي فصل بعد چه 

ايده هايي رو خواهند كرد؟

   شروع ضعيف
»چقدر حوصله بر!«،»چرا هر شــب شــبيه هم است؟«، 
»به نظرم نبايد ادامه پيدا مي كرد«؛ اين ها نمونه ديالوگ هايي 

اســت كه توي تحريريه دربــاره »كودك شــو« رد و بدل 
مي كرديم. مشــابه اين نظرهــا را بيــرون از تحريريه هم 
مي شنيديم. برنامه به فصل سوم رســيده بود اما تغييرات 
ساختاري اش چشــمگير نبود تا بتواند آن را از يكنواختي 
خارج كند. به سياق دوره هاي پيش برنامه مسابقه اي براي 
بچه ها برگزار مي شد،  پدر و مادرها هم در مسابقه اي شركت 
مي كردند و در شب بعد نوبت به خانواده اي ديگر مي رسيد. 
حتما اقتضاي مرحله مقدماتي اختصاص زمان بيشــتر به 
شركت كننده هاســت اما حالا »كودك شو« تبديل به برِند 
شده و لازم اســت در مرحله ابتدايي هم ضرباهنگ داشته 
باشد. جز اين باشد،  برنامه رنگ تكرار مي گيرد  حتي اگر براي 
هر خانواده آيتم هاي متعدد طراحي شــود. كما اينكه اين 
اتفاق در قسمت هاي ابتدايي »كودك شو« افتاد و برنامه بعد 

از چند مدت فاقد طراوت بود.

   تكان در ميانه فصل
دو اتفاق باعث شد »كودك شــو« از رخوت قسمت هاي 
ابتدايي كه تعداد آن ها كم نبود، خارج شود. مهم ترين آن 
تغيير شكل توليد است كه در ويژه برنامه تابستاني شاهد 

بوديم. چندين قسمت با حضور بازيگران ضبط و پخش شد 
و برنامه را تا حدود زيــادي از رخوت خارج كرد. مي دانيم 
كه براي يك برنامه كودكانه نياز نيســت بازيگران حضور 
داشته باشــند اما وقتي از افت قسمت هاي پيشين مطلع 
باشــيم اين حضور توجيه پذير اســت. اتفاق خوب جايي 
رقم خورد كه ســازندگان از بازيگران در قالب خود برنامه 
استفاده كردند يعني مسابقه ها، پرسش ها و ديگر آيتم ها 
مرتبط با هدف »كودك شــو« بود.... . اتفاق ديگري كه به 
برنامه جان داد، تغيير دكور است كه باعث شد از نظر بصري 

شاهد تنوع باشيم.

   مثبت و منفي بازي بزرگان
يكي از ايرادهاي قسمت هاي نخستين فصل جديد »كودك 
شــو« نبود بازي هاي متنوع بود و همين دليلي است كه 
باعث مي شــد برنامه يكنواخت و خســته كننده باشد. در 
ادامه بازي هاي متنوع تري طراحي شــد اما باز هم سهم 
بچه ها كم بود. تقريبا با شروع تابستان سهم بازي والدين 
بيشتر شد؛ اين اتفاق برنامه را جذاب تر كرد اما عيب ماجرا 
جايي است كه فرصت كمتري به بچه ها اختصاص يافت. 

»كودك شو« در نهايت براي بچه هاست، نه بزرگ ترها پس 
لازم اســت تنوع و تعدد بازي براي اين طيف سني باشد. 
در اين برنامه اما كفه بازي بزرگ ترها سنگين شد و حتي 

يك بار نوشتيم بازي بادكنك براي بچه ها بدآموزي دارد.

   پژمان سرحال
حيف است از »كودك شو« بگوييم و به اجراي پژمان بازغي 
 اشــاره نكنيم. تا جايي كه برنامه را رصــد كرديم، متوجه
»كم كاري« نشــديم. اجراي برنامه اي با شكل و شمايل 
»كودك شو« كاري سخت است. مجري بايد توان ارتباط 
با بچه ها را داشته باشد و مهم تر از آن داشتن حوصله است. 
بچه ها به دليل شرايط سني و فهم شــان نياز به فرصت و 
همراهي دارند. از آن سو خود خانواده ها هم حين مسابقه 
اســترس دارند اما بازغي مــدام از واژه »عجله نكنيد« و 
»فرصت هست« استفاده مي كرد. چيزي كه كمتر از زبان 
مجريان مي شنويم! در طول برنامه انرژي بازغي مشخص 
بود و اصلا يكي از دلايل موفقيت »كودك شو« به همين 

ويژگي مجري برمي گردد.    

   راه سخت كودك شو
 هر برنامــه اي كه به فصل دوم و ســوم مي رســد كارش 
براي راضي كردن بيننده ســخت تر مي شــود. شــرايط 
براي »كودك شو« سخت تر اســت چراكه سر و كارش با 
بچه هاســت و براي ايجاد تنوع بايد ايده هاي خلاقانه تر رو 
كند. افت كيفي قسمت هاي ابتدايي فصل سوم هشداري 
براي ســازندگان است كه با دســت پرتر به مصاف سري 

چهارم بروند.

   توئیت بازی
بازتاب خبر درگذشت مهدی شادمانی در تلویزیون

روز گذشــته بعد از انتشــار خبر درگذشــت مهدی شادمانی، 
روزنامه نگار و فعال رســانه ای، برنامه های مختلف تلويزيونی به 
شيوه های مختلف، به اين خبر تلخ واکنش نشان دادند. مجری 
برنامه  صبحگاهی »ايــران و آفتاب« شــبکه  دو، قبل از پخش 
نماهنگ مخصوص امام رضا)ع(، از شــادمانی بــه عنوان نماد 
استقامت در مبارزه با سرطان نام برد و درگذشت اش را به جامعه  
رسانه ای کشور تســليت گفت. برنامه صبحگاهی »سلام، صبح 
بخير« شبکه سه، در دو بخش به مهدی شادمانی پرداخت. امير 
قلعه نويی، سرمربی تيم فوتبال ســپاهان هم در ابتدای ارتباط 
تلفنی با اين برنامه درگذشت شادمانی را تســليت گفت و از او 
به عنوان خبرنگاری نام برد که هم انســان بزرگی بود و هم برای 
خودش و قلمش ارزش قائل بود. مجری برنامه صبحگاهی »يه روز 
تازه« هم قبل از شروع بخش مرور روزنامه ها، با پخش تصويری 
از مهدی شادمانی، درگذشــت او را تسليت گفت و از مخاطبان 
خواســت برای او فاتحه ای بخوانند. برنامه  »فرمول يک« ابتدا 
بخشــی از صحبت های چند وقت پيش علی ضيا درباره مهدی 
شادمانی را به صورت استوری در صفحه اينستاگرامش منتشر 

کرد و خود ضيا هم در برنامه درگذشت او را تسليت گفت و ...

کامنت ها

  احمد رنجبر: »ســلام داش مهدی، چه يادداشت با صفا 
و انرژيکی نوشتی. حال آدم رو خوب می کنه« اين پيامك را از 
صميم قلب براي مهدي فرســتادم؛ وقتي در اوج بيماري توي 
همشهري جوان از اميد مي نوشــت. مهدي زنده است با همان 

لبخند دوست داشتني.

  مرجان فاطمــی:  هيچ وقت فکر نمی کردم يــه روز بعد از 
اون همه رفاقت، بنشــينم پشــت کامپيوتر و درباره بازتاب های 
خبر درگذشت مهدی شــادمانی توی تلويزيون بنويسم. نوشتن  
درباره اش سخت ترين کاره. فقط خوشحالم که الان به عنوان يه 

قهرمان ازش حرف می زنن و همه مردم می شناسنش.

درباره برنامه كودك شو كه پرونده سري سوم آن جمعه شب بسته شد. برگ برنده ها و نقاط ضعف 
برنامه چه بود؟ سازندگان براي فصل جديد چه ايده هايي براي رهايي از يكنواختي دارند؟

كودك شو ؛  شروع ضعيف، پايان خوب

   آنالیز    رصد خانه

برنامه ايران شبكه مستند اين بار سراغ اســتاد عثمان محمدپرست رفته بود و از او 
درباره راز ساز دوتار پرسيد. مي دانيد كه استاد محمدپرست در نوازندگي دوتار صاحب 
تبحر و نوآوري است. او از كودكي اش گفت كه جذب موسيقي مي شود و تعريف كرد 
چطور يك عمر عاشقانه با ساز دوتار زندگي كرده. استاد شــوخ طبع بود و بذله گو. 
مثلا وقتي از او پرسيده شد چند سال داريد با لهجه شيرين خوافي و با لبخند جواب 
داد: »مي خوام بگم؛ می ترسم بترسن...« استاد بيش از 90سال عمر دارد و همچنان 
يكي از دلمشغولي هاي روزمره اش نواختن ساز است. استاد در اين مستند بخش هايي 

از آهنگ معروف »نوايي نوايي« را هم خواند.

اگر قسمت اول سريال »مانکن« را ديده باشيد حتما می دانيد که سريال در يک شب 
برفی شروع می شود. ميزان برف آنقدر زياد اســت که کل خيابان ها، ماشين ها و تمام 
درختان ســفيدپوش شــده اند و ريزش برف هم کماکان ادامه دارد. شخصيت اصلی 
داستان در همان شب برفی به نامزدش پيام می دهد و درباره زمان عقد می پرسد و او 
هم می گويد پس فردا. مکان عقد، يکی از باغ های بزرگ بالای شهر است اما حتی يک 
نقطه برف هم نمی توانيم روی درخت ها يا شمشادها پيدا کنيم. درخت ها پر از برگ های 
سبزند و گل ها همچنان طراوتی دارند که انگار در فصل بهار از آن ها فيلم گرفته شده. 
مگر می شود چنين برف ســنگينی ببارد و دو روز بعد، هيچ خبری از برف در حاشيه   

خيابان ها و روی درخت ها و ... نباشد و باغ، وضعيتی مانند فصل بهار داشته باشد؟

شبکه نسيم از چند وقت پيش پرمخاطب ترين باکس شبانگاهی آخر هفته هايش را 
در اختيار بازپخش برنامه دورهمی قرار داده بود. در يکی از قسمت ها مصاحبه مهران 
مديری با بهروز افخمی پخش شد؛ مصاحبه ای که پيش تر مجوز پخش نداشت و هيچ 
وقت روی آنتن نرفته بود. بعد از پخش اين مصاحبه، احتمال داديم شبکه نسيم قصد 
دارد برای پخش تمام مصاحبه های پخش نشده دورهمی، از جمله مصاحبه مديری با 
ناصر ملک مطيعی، مجوز بگيرد و يکی يکی آنها را پخش کند اما چنين اتفاقی نيفتاد. 
آخرين قسمت از سری بازپخش های دورهمی که جمعه شب از شبکه نسيم پخش شد 
هيچ مصاحبه ای نداشت. فقط با آيتم های نمايشی و پلاتوهای مديری و گپ وگفت های 
او با تماشاچيان حاضر در استوديو پر شده بود. خلاصه اينکه شبکه نسيم با پخش يک 

قسمت بدون مصاحبه، پخش مجموعه دورهمی را تا انتهای ماه صفر به پايان رساند.

ملاقات روز     رمز و راز ساز استاد محمدپرست 

تغيير فصل روز      برف ها چی شدند؟

پایان روز      آخرین دورهمی، بدون مصاحبه

برنامه نقد سينما جمعه شب 
تمام شد و آنطور كه بهروز 

افخمي خبر داد قرار است پاييز 
بارديگر به آنتن شبكه پنج 

برگردد. نمي شد برنامه را در 
محرم ادامه داد؟ سري دوم نقد 
سينما با چه كيفيتي تمام شد؟

بهروز افخمي در ابتداي برنامه اين هفته نقد سينما از تعطيلي           منظر اول | نقد سینما مي توانست ادامه يابد... 
موقت آن خبر داد و گفت:» تا پايان تابستان برنامه نداريم و ان شاء الله پاييز بر مي گرديم... .« مجري نقد سينما دليل 
تعطيلي موقت را توضيح نداد اما احتمالا بي ارتباط به ساخت ســريال جديدش نيست. از آن سو همزمان با آغاز ماه 
محرم، تيم سازنده نقد سينما تصميم گرفته اند مدتي برنامه را روي آنتن نداشته باشند. نقد سينما مي توانست ادامه 
يابد چراكه هم فيلم هايي براي تحليل روي پرده است و هم سوژه هاي فراواني مي توان از دل محرم بيرون كشيد.... 
افخمي چندي پيش درباره سريالش گفته بود: رعد و برق روايتی از سيل اخير است که درگير تحقيق و نگارش آن 

هستيم و قرار است آن را  برای رمضان 99 شبکه پنج سيما آماده کنيم.

برنامه نقد سينما ســال پيش و همزمان با جشنواره فجر روي آنتن           منظر دوم | سري 2 چه كیفیتي داشت؟
شبكه پنج رفت. آن زمان گفته مي شد نقد سينما زير سايه هفت قرار مي گيرد اما به چند دليل اين اتفاق رخ نداد. 
نقد سينما در سري دوم با همان ساختار در كنداكتور قرار گرفت با اين تفاوت كه اين بار افخمي در مقام مجري 
موضع خود را درباره اتفاقات شفاف تر بيان مي كرد. علاوه بر حضور افخمي،  ساختار برنامه كه از آيتم هاي متعدد 
تشكيل شده، عوامل موفقيت نقد سينما هستند. اين برنامه چند برگ برنده هم رو كرد از جمله مصاحبه با محسن 
تنابنده. به واسطه حضور مهناز افشار در قسم و بايكوت اين بازيگر در تيزرها، برنامه هاي تلويزيون از دعوت تنابنده 

ابا دارند. از آن سو رضا ميركريمي فقط در نقد سينما حاضر شد و درباره قصر شيرين صحبت كرد.

فيلم »127ساعت« براساس داستان زندگی واقعی کوهنوردی به نام آرون رالستون ساخته شده. 
درواقع 127 ساعت از زندگی واقعی اين کوهنورد در بدترين شرايط جسمانی به تصوير کشيده شده 
است. اين فيلم در مراسم اسکار 2010، در شش رشــته  بهترين فيلم، بهترين فيلمنامه اقتباسی، 
بهترين موسيقی متن، بهترين ترانه  اورجنيال، بهترين تدوين و بهترين بازيگر نقش اول مرد، نامزد 
دريافت جايزه شد اما اسکاری به دست نياورد. داستان فيلم از جايی شروع می شود که آرون رالستون 
در حين کوهنوردی در گراند کانيون يک تخته سنگ روی دستش می افتد و در يک کوه ايزوله زندانی 
می شود. در آن پنج روز از تمام ابزارهای ممکن که باعث ادامه حياتش می شدند استفاده می کند و 
تمام خاطرات زندگی اش با دوستان و خانواده و نامزدش را مرور می کند. او می داند به کسی نگفته 
اســت به کجا می رود و به همين دليل هيچ اميدی به نجات ندارد. تا اينکه بالاخره با قطع دستش 

می تواند از سنگ جدا شود و ... 

127 ساعت
   شبکه: نمايش

   ساعت پخش: 23
   کارگردان: دنی بويل

   فيلمنامه: دنی بويل، سايمن بوفوی
   بازيگران: جيمز فرانکو، کيت مارا و ...

   محصول: آمريکا/ 2010
   رتبه در سايت imdb: 7.6 از 10

پيشنهاد ویژه
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روز گذشته درباره پخش 
همزمان »مختارنامه« از دو 

شبکه  افق و آی فيلم نوشتيم. 
حالا بايد اين را هم اضافه کنيم 

که علاوه بر آن دو شبکه، روز 
گذشته شبکه چهار هم شروع 

به پخش اين سريال کرده و 
همزمان سه شبکه آن را روی 

آنتن دارند. 

24

سريال »پشت کنکوری ها« 
در 26 قسمت ساخته شده اما 

شبکه آی فيلم، آن را فقط تا 
قسمت 24 روی آنتن برد و دو 

قسمت آخر را پخش نکرد. اين 
سريال نزديک به يک ماه روی 
آنتن بود اما به دليل شروع ماه 

محرم، بدون پخش قسمت های 
پايانی از کنداکتور بيرون آمد و 
جای خودش را به »هاتف« داد. 

پايان فصل دوم نقد سینما

شبکه ساعت پخش قالب برنامهبرنامه 

چهار10:30فيلم خانهدوازده

ورزش20:30هفته دوم سری آ ايتاليالاتزيو - آاس رم

نمايش21  فيلم سينمايیمزار شريف

ورزش23:15هفته دوم سری آ ايتالياکالياری – اينتر

نسيم23مسابقههوش برتر

پويا23:20کارتونرودرانر
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دربی شمال لندن؛ آرسنال می برد یا تاتنهام؟
مهم ترین بازی هفته چهارم لیگ برتر انگلستان امشب در لندن برگزار 
می شود. جایی که دو تیم رقیب آرسنال و تاتنهام به مصاف هم می روند. 
این بازی در استادیوم امارات و به میزبانی آرسنال برگزار خواهد شد 
و به همین دلیل هواداران این تیم امیدوارند برنده این دربی حساس 
باشــند. با این حال هر دو تیم بازی آخر خود خود را با شکست هایی 
ناامیدکننده پشت سر گذاشته اند. آرســنال 3بریك مغلوب میزبان 
قدرتمندش لیورپول شده و تاتنهام در ورزشگاه خانگی خود با بک گل 
مغلوب نیوکاسل شده است. شاگردان اونای امری در حال حاضر با شش 
امتیاز در رده سوم جدول قرار دارند و تاتنهام با چها امتیاز تیم هفتم 
جدول است. آخرین رویارویی دو تیم در بازی برگشت دو تیم در لیگ 

برتر با تساوی یک - یک به پایان رسیده است. 

مائورو ایکاردی از اینتر شکایت می کند؟
رابطه ایکاردی و باشــگاه اینتر از زمستان گذشــته تیره شد و به نظر 
می رسد این مهاجم آرژانتینی قصد ندارد در این درگیری پا پس بکشد. 
بعد از اینکه مذاکرات دو طرف برای تمدید قرارداد به بن بست خورد، 
ایکاردی برای بیش از 40 روز از این تیم کنار گذاشــته شد و بازوبند 
کاپیتانی را از هم دســت داد   اما او در هفته های پایانی فصل به ترکیب 
نراتزوری برگشــت و به این تیم کمک کرد تا سهمیه حضور در لیگ 
قهرمانان را به دســت بیاورد. با این وجود، با حضور آنتونیو کونته روی 
نیمکت اینتر، شرایط برای ایکاردی کاملا تغییر کرد و این باشگاه اعلام 
کرد که مربی ایتالیایی تمایلی به حفظ او ندارد و اینتر آماده است تا این 
بازیکن را بفروشد ولی ایکاردی تاکید کرد که قصد جدایی ندارد و همه 
پیشنهادات را رد کرد. اکنون گاتزتا دلو اسپورت ادعا کرد   وندا نارا، همسر 
و مدیر برنامه ایکاردی، قصد دارد برای بازگشت این مهاجم آرژانتینی به 
تمرینات اینتر دست به اقدام قانونی بزند  یا خواستار غرامت 1.5 میلیون 
یورویی شــود. این خبر در حالی منتشر شد که شب قبل همه اعضای 
باشگاه اینتر از جمله الکسیس سانچز، مهاجم جدید تیم، در یک ضیافت 
شام حضور داشتند و تنها ایکاردی در این مهمانی غایب بود و به نظر 

می رسد   این اتفاق، رابطه طرفین را تیره تر کرده است.

مصدومیت شدید کیه لینی در تمرینات یووه
در حالی که تنها یک هفته از رقابت های این فصل ســری A سپری 
شده، به نظر می رسد   تیم مائوریتسیو ساری با مشکل بزرگی مواجه 
شــده   و برای مدتی طولانی یکی از مدافعان اصلــی اش را در اختیار 
نخواهد داشت. مدت دقیق دوری کیه لینی از میادین بعد از جراحی 
مشخص خواهد شــد اما با توجه به نوع مصدومیت، او حداقل سه ماه 
نمی تواند یووه را همراهی کند. در بیانیه باشگاه یوونتوس آمده است: 
»در تمرینات، جورجو کیه لینی دچار پیچ خوردگی زانوی راست شد. 
تست های اولیه در مرکز پزشکی باشــگاه نشان داد که او دچار پارگی 
لیگامنت داخلی شده است. او در چند روز آینده باید تحت جراحی قرار 
بگیرد.« انتظار می رود با این اتفاق، انتقال احتمالی دانیله روگانی به رم 
لغو شــود؛ ضمن اینکه مریح دمیرال، مدافع ترک یوونتوس نیز با این 

شرایط حداقل تا ژانویه در این باشگاه خواهد ماندد.

امری: آرسنال به مسوت اوزیل نیاز دارد
مسوت اوزیل بعد از آنکه در تور پیش فصل آمریکای آرسنال نمایش های 
خوبی داشت و هواداران این تیم را به خود امیدوار کرد در شروع فصل 
جدید لیگ برتر چه در داخل زمین و چه در بیرون از زمین با مشکلات 
عجیب و غریبی روبه رو شد. درگیری او و هم تیمی اش سئاد کولاسیناچ 
با اشرار در شــهر لندن موجب شــد اوزیل برای چند بازی از فهرست  
آرسنال کنار گذاشته شــود و تا اینجای لیگ برتر موفق به حضور در 
ترکیب آرسنال نشــود. انتظار می رود اوزیل   در دربی شهر لندن، بین 
آرسنال و تاتنهام اولین بازی فصل خود را انجام دهد. اونای امری درباره 
او گفت: »من به او پیامی دادم که اینجا دوباره در برابر شما خبرنگاران 
تکرار می کنم: ما به اوزیل نیــاز داریم. ما به اوزیلی نیــاز داریم که در 
تمرینات بدون فراز و نشیب حضور داشته باشد و در تک تک بازی های 
آرسنال در دســترس ما باشــد. هفته پیش او در بازی مقابل لیورپول 
100درصد آماده نبود. ولی این هفته با هر تمرین دارد بهتر می شود و 
به نظرم از نظر فیزیکی حالا وضعیت بهتری دارد. او به حضور در میدان 
و کمک به ما نزدیک تر شده است. ما به اوزیل نیاز داریم چون او در تیم 
ما بازیکن متفاوتی است. ما به او نیاز داریم، به اوزیلی که در دسترس ما 

باشد و بتواند با کیفیتش به ما کمک کند.«

سفرهای طولانی کابوس یونایتد در لیگ اروپا
قرعه کشی لیگ اروپا جمعه برگزار شد و تیم های حاضر در این مرحله 
حریفان شان را شناختند. منچســتریونایتد در این رقابت ها در مرحله 
گروهی با تیم های آستانه، پارتیزان و آلکمار همگروه شده است. یونایتد 
که در سال 201۷ توانسته است قهرمانی در لیگ اروپا را به دست بیاورد، 
باید به قزاقستان سفر کند تا با آستانه بازی کند. همچنین سفر به بلگراد 
برای بازی با پارتیزان و هلند برای بازی با آلکمار از دیگر دردســرهایی 
است که یونایتد باید با آن روبه رو شود. سفرهای طولانی مدت یونایتد 
در لیگ اروپا ممکن است باعث خستگی بازیکنان این تیم شود که باید 
در لیگ برتر نیز با رقیبان خود مسابقه دهد. قهرمان لیگ اروپا همچون 
سال های قبل می تواند سهمیه مستقیم لیگ قهرمانان را به دست بیاورد 
و با توجه به سختی کسب سهمیه لیگ قهرمانان از لیگ برتر، قهرمانی 
در این رقابت ها می تواند اهمیت زیادی برای تیم های انگلیسی از جمله 

منچستریونایتد داشته باشد. 

گوشه و کنار مستطيل سبز

  لاليگا

استراتژی رئال در بازار
نقل و انتقالات: احتیاط

روزنامه اسپانیایی مارکا می گوید در حالی که دو روز 
دیگر تا پایان مهلت نقل و انتقالات تابستانه باقی مانده 
و از ساعت 24 روز دوشنبه دیگر امکان خرید بازیکن 
جدید دست کم تا دوم ژانویه 2020 غیرممکن خواهد 
بود، مدیران و کادر فنی رئال مادرید ســخت در حال 
بررسی گزینه های ممکن خود در این سه روز باقیمانده 
هستند. به گزارش مارکا رئال برای فعالیت در این مدت 
می تواند 155 میلیون یــورو هزینه کند. مبلغی که تا 
چند سال پیش با آن می شد سلطان نقل و انتقالات شد 
ولی این روزها دیگر آنقدرها هنگفت به حساب نمی آید.

مارکا می گوید زین الدین زیدان همچنان برای جذب 
پل پوگبا به مدیریت باشگاه فشار می آورد و از سوی 
دیگر هم فلورنتینو پرز همچنان به بازیکن مورد علاقه 
خود نیمار توجه داشــته و معتقد است شاید فرصتی 
پیدا شود تا در حرکتی شــبیه معجزه ستاره برزیلی 
از برنابئو ســر در بیاورد. مادرید استاد منفجر کردن 
بمب های نقل و انتقالاتی در لحظات آخر است و امسال 
هم از ظرفیت مالی لازم برای این کار برخوردار است. از 
سابقه رئال در بمب های نقل و انتقالاتی لحظه آخری 

می توان به جــذب رونالدوی برزیلی و در ســال های 
اخیر به جذب مودریچ و بیل اشاره  کرد. در حال حاضر 
اما مدیران رئال مشــغول واگذاری کیلور ناواس و به 
خدمت گرفتن آرئولا دروازه بان پاری سن ژرمن به جای 
او هستند. با توجه به اینکه رئال در بازی های اخیرش 
نتوانسته نظر مثبت هواداران را جلب کند و هواداران 
این باشگاه نسبت به شــرایط تیم شان در ادامه فصل 
نگرانی هایی دارند، بحث اصلی این روزها در محافل 
فوتبالی شــهر مادرید این اســت که آیا رئال باید در 
روزهای باقیمانده از فصل نقل و انتقالات در این بازار 
تهاجمی عمل کند و آیا این روش برای سفیدپوشان 

مادرید کارآمد خواهد بود یا نه؟
مدیریت باشگاه در طول تابســتان تمام تلاش خود 

را به کار بســته که فعالیتش در بازار نقل و انتقالات، 
ثبات مالی ای که باشگاه به سختی به آن دست یافته 
را خدشه دار نکند. به خاطر همین ثبات مالی است که 
رئال در حال حاضر ترازنامه ای با مثبت 155 میلیون 
یورو دارد. فراموش نکنید که در سال های اخیر به جز 
دو مورد انتقال ادن هازارد در سال جاری و تیبو کورتوا 
در سال گذشته، همه کسانی که به ترکیب رئال اضافه 

شده اند پرورش یافتگان این باشگاه بوده اند.
رئال در تابستان اخیر تمایل واقعی ای برای جذب پل 
پوگبا داشت تا رضایت زیدان را که به شدت خواهان 
حضور پوگبا در تیمش بود را جلب کند ولی درخواست 
200 میلیون یورویی یونایتد باعث شــد رئال از این 

انتقال منصرف شود و پا پس بکشد. 

  گزارش

مدیران باشگاه بارسلونا که مستقیما در روند مذاکرات برای 
جذب نیمار حضور دارند، همچنان نسبت   به جذب   ستاره 
برزیلی پاری سن ژرمن خوش بین هستند. این درحالی است 
که طبق اخبار منتشره، شنیده می شد که بارسایی ها از تلاش 
برای خرید نیمار و مذاکره با پاری سن ژرمن پا پس کشیده اند 
و پاســخ منفی بارســایی ها به پیشــنهاد ارائه شده توسط 
پاری سن ژرمن در راســتای انتقال به نیوکمپ، در حقیقت 
یک تاکتیک مذاکره ای به نظر می رسد. برخی از منابع بارسا 
که مستقیما در روند مذاکرات حضور دارند، از این تاکتیک 
مذاکراتی پرده برداشــته اند و در این رابطه گفته اند: »پاسخ 

منفی بارسلونا به پیشنهاد پاری سن ژرمن، در حقیقت یک 
سیاست مذاکراتی است تا با بهره گیری از آن دیدگاه های دو 

باشگاه به هم نزدیک تر شود.«
مدیران باشگاه بارسلونا پیشنهاد پرداخت 130 میلیون یورو 
به اضافه ایوان راکیتیچ و تودیبو و انتقــال قرضی دمبله به 
پاریس را به سران پی اس جی ارائه کردند ولی مخالفت دمبله 
برای انتقال قرضی به پاریس، تمام برنامه ها را به هم ریخت. 
بعد از آن سران باشگاه پاری سن ژرمن به بارسلونا پیشنهاد 
کردند که نیمار تنها در ازای پرداخت مبلغ مشــخصی پول 
نقد به تیم کاتالان واگذار شود و بارسایی ها این پیشنهاد را 

نپذیرفتند. حالا اینطور به نظر می رســد که سران بارسلونا 
با پاسخ منفی ای که به پیشــنهاد پی اس جی دادند، توپ را 
در زمین آنها انداختند تا آنها برای توافق برسر فروش نیمار 
پیشقدم شوند. ساعات آتی روند مذاکرات برسر انتقال نیمار 
به تیم بارســلونا با جدیت فراوانی دنبال خواهد شد. چرا که 
زمان محدودی تــا پایان بازار نقل و انتقالات باقی اســت و 
طرفین می دانند که در صورت قطعی شدن انتقال نیمار به 

بارسا، کارهای زیادی برای انجام دادن خواهند داشت.
با این حال پاریســی ها به اندازه بارســلونا بــه این انتقال 
خوش بین نیستند. لئوناردو، مدیر ورزشی پی اس جی، پس 
از پیروزی جمعه شــب تیمش در لیگ فرانسه در این باره 
گفت: »موقعیت ما مشخص است. آنها همیشه می دانستند 
ما چه خواسته هایی داریم. اولین پیشنهاد کتبی چهار روز 
پیش ارائه شد و این در حالی بود که تنها شش روز فرصت تا 

پایان فصل نقل و انتقالات باقی مانده بود. 
ما آماده مذاکره با سایر بازیکنان بودیم اما 
هرگز توافقی که می خواستیم انجام نشد. 
همه چیز بستگی به بارســلونا دارد. سه 
روز تا پایان نقل و انتقالات فرصت هست. 

امروز به توافق نرسیدیم. ما آماده بودیم اما 
تنها سه روز وقت هست. شرایط ما و نیمار همیشه 

مشخص بوده و اگر پیشنهاد خوبی برسد، او می تواند 
جدا شود. همه می دانند که ما توافق نکردیم. از همه 

چیز خبر داریم. با هم صحبت کردیم. بارسلونا پیشنهاداتی 
می دهد تا ما آن را بررسی کرده و بپذیریم. واقعیت را گفتیم 
که تنها در صورتی با جدایی او موافق هستیم که پیشنهاد 
خوبی به ما برســد. این پیشنهاد هنوز نرســیده و انتظار 

نمی رود   تا دوشنبه نیز برسد.«

بعید است توافقی انجام شود
خوش بینی در بارسلونا، بدبینی در پاریس

روزی روزگاری، جام   و   افتخار
لیگ اروپا، یکی، دو جین خاطره و ابرقدرت های خاموش

همین که برای اولین بار قرعه کشی لیگ اروپا در روزی 
غیر از  قرعه کشی لیگ قهرمانان اروپا انجام شد، ثابت 
کرد این جام درجه دوم قاره سبز  تا چه اندازه در انزوا 
قرار دارد.  حتی تمهیداتی مانند در نظر گرفتن مرحله 
گروهی و تغییر برند این جام از جام یوفا به لیگ اروپا 
هم شاید تنها به لحاظ مالی و اسپانسرینگ باعث بهبود 
اوضاع شده باشــد و گرنه افزایش کمیت قطعا چیزی 
به ارزش جام نیفزوده اســت!  قرعه کشی فصل جاری 
لیگ اروپا علاوه بر تداوم ســردی رقابت ها، نگاه ها را 
متوجه تیمی هایی می کند که زمانی یا در سطح اول 
اروپا می درخشــیدند یا حداقل در لیگ های داخلی 

قهرمان بودند.
منچستریونایتد و آرسنال و جایگاه های از دست رفته

زمانی هر نبرد آرسنال و منچستریونایتد، جنگی برای 
قهرمانی در لیگ برتر انگلیس بود  و دو تیم نمایندگان 
ثابت انگلیس در بالاترین ســطح رقابت های اروپایی 
نام داشتند. حالا اما زمانه عوض شده. هر دو تیم با از 
دست دادن مربیان اســطوره ای خودشان دیگر حتی 
توان کسب سهمیه لیگ قهرمانان اروپا را هم ندارند. 
آرسنال برای سومین فصل متوالی این جام را تجربه 
خواهد کرد و منچستریونایتد هم برای سومین بار در 
شــش فصل اخیر بدون فرگوسن مجبور به حضور در 
لیگ اروپاست. در هجمه قدرتنمایی دشمنان خونی 
منچستریونایتد )لیورپول و منچسترسیتی(، تیم های 
پرافتخار تاریخ لیگ برتــر انگلیس با وضعیت موجود 
حداکثر می توانند نســبت به کســب رتبه لازم برای 
حضور در لیگ قهرمانان و دوری از جام »انگیزه کش« 

لیگ اروپا امیدوار باشند، نه چیزی بیشتر! 

خاطره های سیاه و سفید و خاطره سازان فراموش  شده 
علاوه بر غول هایی که هنوز خاطرات درخشــش آنها 
قدیمی نشــده، چند تیم حالا متوسط و زمانی بزرگ 
هم به امید بازیافتن جایگاه سابق خودشان جام درجه 
دوم لیگ اروپا را تحمل می کنند. دیناموکیف که زمانی 
با لوبانفسکی فقید جام در جام اروپا را تصاحب کرد، 
خــودش را بزرگ تر از لیگ اروپا می داند؛ به اســتناد 
حضــور در نیمه نهایــی فصــل 1999-1998 لیگ 
قهرمانان اروپا و بردن بارسلونا، آرسنال و نیوکاسل در 
خانه رقبای شان با درخشش زوج رویایی شوچنکو و 
ربروف. اسپورتینگ لیسبون دیگر برنده جام اروپایی 
اســت که هنوز خاطره آن شکســت ناباورانه اش در 
فینال فصل 2005-2004 جــام یوفا در خانه مقابل 
زسکامسکو در یادها باقی مانده است. احتمالا خیلی ها 
نمی دانند آیندهوون پس از سلتیک و آژاکس، سومین 
تیمی بود که در یک فصل ســه جام معتبر اروپا را به 
خانه برد. تیــم تحت رهبری هیدینک با درخشــش 
ستاره ای به نام اریک گرتس، لیگ و جام حذفی هلند 
و البته جام باشگاه های اروپا در فصل 199۷-1998 
را تصاحب و نامش را جاودانه کرد. یکی دیگر از ســه 
قهرمان ثابت لیگ پرتغال یعنی پورتو هم در لیگ اروپا 
حضو دارند؛ تیمی با دو قهرمانی در جام باشــگاه ها و 
لیگ قهرمانان که نسل جدید فوتبال دنیا آنها را بیش 
از بنفیکای مقتدر لایق حضور ثابت در لیگ قهرمانان 

اروپا می داند. 

غول های کم دوام و ستارگان دیروز 
همانطور که آرسنال و منچستریونایتد، دو غول بزرگ 

انگلیس در لیگ اروپا هستند، دو تیم پایتخت ایتالیا 
و قهرمانان فصــول 2000-1999 و 2000-2001 
ســری A هم از بد حادثه و البته غفلت خودشان به 
این جام تبعید شده اند. لاتزیو در روزهای طلایی اش 
در اواخر قرن بیســتم و اوایل هزاره جدید، قهرمانی 
توامان لیگ و جام حذفــی ایتالیا، جام در جام اروپا، 
نایب قهرمانی جام یوفا، سوپر جام ایتالیا و سوپر جام 
اروپا را تصاحب کرد و به اندازه کل دوران قبلی اش، 
جام برد. رم هم یک ســال بعد از قهرمانی دراماتیک 
لاتزیو در فصــل 2000-1999 ســری A با کاپلو و 
مثلث توتی، باتیستوتا و مونتلا پس از 18 سال قهرمان 
لیگ شد و تا مرحله دوم گروهی لیگ قهرمانان اروپا 
پیشــروی کرد؛ در حالی که تا قبل از بایرن در فصل 
2012-2011، آخرین تیمی بود که در خانه فینال 
جام باشــگاه های اروپا را در فصل 1984-1983 به 

لیورپول واگذار کرد.  
حــالا درخشــش رمی هــا در حضــور یوونتــوس 
شکســت ناپذیر ســری A به خاطره تبدیل شــده و 
سهم شــان حضور در لیگ اروپاســت. حال و روز دو 
قهرمان همیشگی اسکاتلند هم بی شباهت به اهالی 
رم نیســت؛ با این تفاوت که رنجرز، قهرمان ســابق 
جام در جام اروپا پس از تحمل رنج سال ها حضور در 
دسته های پایین تر فوتبال اسکاتلند در مسیر بهبود، 
لیگ اروپا را برای شــروع دوباره انتخاب کرده است. 
ســلتیک، اولین باشــگاه دارنده 100 جام قهرمانی 
در فوتبال اروپا هم از روزهــای اوج فاصله دارد. آنها 
هنوز تنها تیم برنده هر ســه جام داخلی )لیگ برتر، 
جام حذفی و جام اتحادیه( و جام باشگاه های اروپا در 
یک فصل هستند؛ با جک استین افسانه ای در فصل 
196۷-1966 و در قامت اولیــن بریتانیایی قهرمان 
معتبرترین جام باشگاهی اروپا. از اینتراخت خاطره 
اروپایی خاصی غیــر از قهرمانی در تنها فصل حضور 
چهار نماینده یــک کشــور در نیمه نهایی یک جام 
اروپایی و همچنین تبدیل شدن به اولین آلمانی حاضر 

در جام باشــگاه های اروپا باقی نمانده و اسپانیول هم 
قربانی بازگشت رویایی بایرلورکوزن در فصل 1988-

198۷ جام یوفا شد و 19 سال بعد باز هم در ضربات 
پنالتی و باز هم  در فینال جام یوفا مغلوب سویا شد. 
فاینورد، اولین هلندی فاتح جام باشگاه های اروپا در 
فصل 19۷0-1969، طی سال 2002 با ضربات آزاد 
فن هیدونک و مربیگری فن مارویک در خانه جام یوفا 

را برد اما طلوعش دیری نپایید.

حضور غول های دنیای سیاه و سفید
در سوی مقابل این لیست، برخی دیگر از تیم ها دهه ها 
از ســطح اول دور افتاده اند و دیگر به لیگ اروپا و جام 
یوفا عادت کرده اند؛ بی آنکه کسی بداند روزگاری در 
سطح اول رژه می رفتند. ســن اتین در روزهای چهره 
شدن میشل پلاتینی، طی دهه ۷0 در فوتبال فرانسه 
آقایی می کرد و حتی تا فینال جام باشــگاه های اروپا 
هم پیش رفت اما آنجا مغلوب بایرن شد. اوضاع فعلی 
سبزها نسبت به روزهای دهه 90 که حکم آسانسور را 
داشتند، بهتر شده و برای میادین اروپایی می جنگند 
اما قهرمانی رویای دور از دسترسی به نظر می رسد. از 
طرفی با توجه به قدرتنمایی پاری ســن ژرمن به نظر 
می رســد به زودی رکورد قهرمانی در لوشامپیونه از 
دســت ســن اتین دارای 10 قهرمانی خارج شود. در 
ایام درخشان ســن اتین، بوروسیا مونشن گلادباخ هم 
در آلمان اوضاع خوبی داشــت و اتفاقا آنها هم در تنها 
حضور خودشان در بازی نهایی جام باشگاه های اروپایی 
به فاصله یک سال از شکست سن اتین، مغلوب لیورپول 
شدند. در همان ایام و در سال تاسیس جام یوفا تیمی 
به نام ولورهمپتون یک پــای اولین فینال تک ملیتی 
و تمام انگلیسی جام یوفا در فصل 19۷1-19۷0 بود. 
آنها با مربی بزرگی به نام میجر باکلی در لیگ انگلیس 
قهرمان شدند اما حالا حتی با وجود زوزه های اخیر و 
قدرتمند فصل قبل، بیشتر یک گرگ بی دندان هستند 

تا گروه کشنده دهه های 50 و ۷0!
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پرسپولیس 
دیگر مدعی 

اول قهرمانی 
نیست؟

مرور نمایش مدعیان 
قهرمانی لیگ نوزدهم 

در دو هفته اول

چشمی- استقلال؛ اختلاف بر سر مدت قرارداد
روزبه چشمی در فصل نقل و انتقالات با پیشنهادهای از سوی رئال ساراگوزا و اوئسکای 
اسپانیا و همچنین الاهلی قطر روبه رو بود به این پیشنهادها پاسخ منفی داد تا دوباره بحث 
تمدید  قرارداد او با استقلال سر زبان ها بیفتد. روزبه چشمی از طریق مدیربرنامه هایش در 
روزهای گذشته مذاکرات مثبتی با امیرحسین فتحی داشته   اما دلیل امضا نشدن قرارداد 
مدت آن است، جایی که اســتقلالی ها می خواهند قرارداد چشمی هم دو ساله باشد اما 
مدافع فصل گذشته آبی ها می خواهد حتما قرارداد یک ساله امضا کند. روزبه چشمی با 
توجه به شرایط سنی اش امیدوار است فصل بعد بتواند حضور در فوتبال اروپا را تجربه 
کند و به همین دلیل قراردادی بالاتر از یک سال با استقلال امضا نمی کند و باید دید در 

روزهای آینده آیا این اختلاف حل خواهد شد یا نه.

سایه نتایج برانکو روی سر کالدرون
سرخپوشان پایتخت با نتیجه یك بر صفر به تراکتور باختند؛ نتیجه ای که با شوت احسان 
حاج صفی رقم خورد و سبب نخستین شکســت پرسپولیس با کالدرون شد. حالا دیگر 
مثل گذشته نیست که مواضع هواداران نسبت به بازی تیم شان را یک روز بعد در ستون 
نظر مخاطبان روزنامه ها بخوانیم. این روزها در شبکه های اجتماعی مختلف و به خصوص 
توئیتر، طرفداران به شکل آنلاین بازی تیم خود را دنبال و در خصوص عملکرد تیم شان 
اظهار نظر می کنند. این اتفاق در تبریز  نیز رخ داد و پرسپولیسی ها از همان ابتدای بازی، 
به خالی بودن جای برانکو اشاره کردند. شاید دلیلش طلسم 1636 روز بی شکستی برانکو 
مقابل تراکتور بود که با گابریل کالدرون به خطر افتاده بود  اما به هر حال، سایه برانکو روی 
تیم کالدرون وجود دارد و همین موضوع می تواند در آینده به سرخپوشان تهرانی آسیب 
بزند. اینکه در روزهای پیروزی پرسپولیس و شکست الاهلی، هواداران پرسپولیسی به 
سرمربی سابق خود کنایه بزنند و در روز شکست تیم شان، جای او را خالی کنند، اتفاق 
عجیبی است که علاوه بر تیره و تار کردن روابط خود با ســرمربی پرافتخار کروات، به 
تیم کالدرون نیز ضربه می زند. پرسپولیسی ها نباید فراموش کنند که این دومین بازی 

گابریل کالدرون بود و او مثل برانکو به زمان احتیاج دارد تا تیمش را بسازد.

علیپور با تهدید باشگاه پرسپولیس مواجه شد
علی علیپور که در نقل و انتقالات تابستانی، به دنبال دریافت رضایتنامه از پرسپولیس 
برای ترک این باشگاه به مقصد اروپا و یکی از دو لیگ اسپانیا و بلژیک بود، بعد از اینکه با 
مانع یک میلیون دلاری دریافت رضایتنامه مواجه شد، از این تصمیم گذشت و بار دیگر 
در مذاکره با ایرج عرب به کار خود در این تیم ادامه داد. اکنون اما با شروع دوباره لیگ 
و با توجه به اینکه این باشگاه موفق شــده طبق برنامه خود یک مهاجم برزیلی را جذب 
کند و او نیز تحت فشار هواداران بعد از ناکامی طی دو بازی اخیر برای گلزنی قرار دارد، 
صحبت هایی دوباره برای جدایی داشته است. پاسخ مدیران پرسپولیس اما گلایه بزرگی 
را برای او شکل داده است. گفته می شــود مدیران تیم به مهاجم خود اعلام کرده اند در 
شرایط فعلی و با توجه به نیاز تیم نمی توانند رضایتنامه او را صادر کنند و این مسئله را 
به نیم فصل منوط کرده اند تا دربــاره آن تصمیم گیری کنند. اصرار علیپور برای تحقق 
این موضوع اما تهدید باشگاه را به همراه داشته و به او اعلام شده در صورتی که روی این 

مسئله پافشاری کند، او را مقابل جبهه هواداران قرار خواهند داد.

حضور دستیار خارجی در تیم امید منتفی شد
حضور دستیار خارجی در تیم امید منتفی شده و فرهاد مجیدی باید یک دستیار ایرانی 
دیگر به جمع کادر فنی اش اضافه کند اما هنوز این فرد مشخص نشده است. پیش از این 
فرهاد مجیدی مدعی شده بود که می خواهد دستیار اسپانیایی به تیم امید اضافه کند اما 
روند مذاکرات با فرد مورد نظر مثبت نبود و شرایط مالی این اجازه را به فدراسیون نداد 
تا مربی خارجی به جمع امیدها اضافه شــود. حال باید منتظر بود و دید با این وضعیت 
تکلیف تیم امید ایران چه خواهد شد.آن هم در حالی که بررسی اجمالی به وضعیت فنی 
و تمرینی تیم امید ما را خیلی امیدوار نمی کند به خصوص که از گوشه و کنار می شنویم 
تعدادی از بازیکنان تیم امید نســبت به نگاه فنی سرمربی شــان دید خوبی ندارند و از 
وضعیت خود در تیم امید ناراضی هستند و حس خوبی نسبت به اردوها در آینده ندارند.

مشکل بزرگ استقلال: حراج داشته ها!
مشکل استقلال آنجا آغاز شد که فرهاد مجیدی را به عنوان مربی کنار زد، کمیته فنی را 
وادار به استعفا دادن کرد و در نهایت بدون نظر سرمربی شروع کرد به رد کردن و گرفتن 
بازیکنان. مهم ترین اشتباه اما در مورد پاتوسی بود، بازیکنی که می شد او را نگه داشت اما 
مدیران استقلال او را کنار زدند و شیخ دیاباته ای را در اولویت گذاشتند که به نظر می رسد 
بازدهی پاتوسی را برای استقلال ندارد. در واقع استقلالی که می توانست پاتوسی را نگه 
دارد دنبال شیخ دیاباته ای رفت که نه از نظر آماری و نه از منظر جذابیت بازی تا این لحظه 
چنگی به دل نزده است. البته قضاوت در مورد شیخ هنوز زود است اما واقعیت این است 
که در دو دیدار گذشته استقلال پنج امتیاز از دست داده که می توانست با پاتوسی برخی 
از این امتیازها را از دست ندهد مخصوصا اینکه این تیم بازی ساز ندارد. به نظر می رسد 
استقلال طی سال های اخیر خیلی راحت داشته هایش را حراج می کند. از تیام تا پاتوسی، 
از جپاروف تا مجید حسینی و نورافکن و چشمی و ابراهیمی و منتظری و ... استقلال اگر 
فقط جلوی خروجی های تیمش را گرفته بود شاید اینگونه هر سال جام از دست نمی داد.

ویلموتس هم به شجاع اعتقادی ندارد؟
هر فهرستی که اعلام می شود، منتقدان خاص خودش را دارد و لیست جدید تیم ملی 
هم از این قاعده مستثنا نیست. مهم ترین غایب فهرست جدید تیم ملی مهرداد محمدی 
است. بازیکنی که در اردوی قبلی حضور داشت و اتفاقا در بازی دوستانه تیم ملی مقابل 
تیم امید، گل اول بازی را به ثمر رساند. محمدی که عضو تیم آوس پرتغال است، در این 
تیم نمایش بسیار خوبی داشته و در سه بازی، دو گل زده و یک پاس گل داده است. به 
جز محمدی، غیبت شجاع خلیل زاده در فهرست جدید تیم ملی هم سوال برانگیز شده 
به خصوص که شجاع توانسته در دو بازی قبلی پرسپولیس، روند خوب فصل گذشته اش 
را ادامه دهد امــا گویا ویلموتس هم مثل کــی روش اعتقادی به او نــدارد و به جای او 
محمدحسین کنعانی زادگان را دعوت کرده که در دو بازی قبلی پرسپولیس جایی در 

ترکیب تیمش نداشته است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

هفته دوم لیگ نوزدهم هم برگزار شد و حالا باید منتظر 
بمانیم تا ببینیم هفته سوم این رقابت ها قرار است کی 
برگزار شود! با توجه به اینکه احتمالا حداقل دو هفته 
تا 20 روز دیگر لیــگ برتر برگزار نخواهد شــد، این 
تعطیلات فرصت خوبی است تا عملکرد تیم های مدعی 

را در دو هفته اول بررسی کنیم.
 سپاهان اصفهان: امیدوار به قهرمانی

سپاهان، نسبت به فصل قبل تیم کامل تر و پرمهره تری 
بســت و اردوی آماده ســازی خوبی را هم پشت سر 
گذاشت. برنامه بازی های این تیم هم در شروع نسبت 
به ســایر مدعیان برنامه مناســبی بود. آنها در هفته 
اول مهمان تیم تازه وارد شــاهین شــهرداری بوشهر 
بودند. ســپاهان در این بازی امیر قلعه نویی را به دلیل 
محرومیت روی نیمکت خود نمی دید. استنلی کی روش 
محروم بود و محمدرضا حسینی هم مصدوم بود! با این 
حال طلایی پوشان اصفهان آنقدر قدرت و نفر داشتند 
که کمبودی حس نکننــد. ســپاهان در نیمه دوم با 
چند تغییر تاکتیکی و چند تعویــض خوب، نیمه اول 
ضعیفش را جبران کرد و ســه گل به میزبانش زد تا با 
کســب بهترین پیروزی هفته اول صدرنشین شود. در 
هفته دوم قلعه نویی و کی روش برگشتند اما حسینی 
همچنان غایب بود. ماشین ســازی کــه در هفته اول 
استقلال را شکست داده بود، در اصفهان هم سپاهان را 
اذیت کرد و فقط با یک گل مغلوب میزبان قدرتمندش 
شد. سپاهان البته در این بازی یک پنالتی را هم از دست 
داد اما با شش امتیاز و تفاضل گل بهتر نسبت به تراکتور 
صدرنشین است و حالا با ادامه این روند می تواند مدعی 

جدی قهرمانی در لیگ نوزدهم باشد.
  شهرخودرو: مدعی تر از فصل قبل

فصل قبل این تیم با نام پدیده، به شــکلی غیرمنتظره 
جزو بالانشینان جدول رده بندی بود و حتی موفق شد 
بالاتر از تراکتورسازی ســهمیه آسیا را هم کسب کند. 
این تیم در نقل و انتقالات یکــی، دو مهره خوب خود 
را از دســت داد اما با جذب بازیکنانــی مثل رحمتی، 
رفیعی، محمدی مهر و باقری خــودش را تقویت کرد. 
حالا از همان ابتدای لیگ نوزدهم همه می دانســتند 
که شهرخودرو، تیمی در حد و اندازه مدعیان قهرمانی 
خواهد بود و خب این اتفاق هم افتاد. شاگردان یحیی 
در هفته اول به راحتــی پیــکان را در زمین خودش 

زمینگیر کردند و با دو گل شکست دادند. در این بازی 
درخشــش بازیکنان تازه وارد این تیــم مثل رحمتی، 
باقری و محمدی مهر هم به شدت به چشم آمد. در بازی 
دوم، شهرخودرو میزبان شاهین شهرداری بوشهر بود. 
این بازی با اخراج زودهنگام دروازه بان حریف و پنالتی 
و گل اکبر صادقی در دقیقه 10، یک پیروزی آسان را 
به هواداران شهرخودرو نوید می داد  اما بازی بعد از گل 
اول میزبان گره خورد و با سوپرگلی که رحمتی در اواخر 
نیمه اول خورد، همه چیز به تساوی کشیده شد. اما در 
نهایت شهرخودور گل دوم را هم زد تا به همراه سپاهان 

تنها تیم های شش امتیازی لیگ نوزدهم باشند.
  تراکتور: این بار قهرمان می شوند؟

پرستاره ترین و شــاید گران ترین تیم تاریخ لیگ برتر 
ایران، تراکتور لیگ نوزدهم اســت. بــا مجموعه ای از 
بهترین و گران ترین بازیکنان ملی پوش و غیرملی پوش 
ایرانی، چند بازیکن خوب و باکیفیت و البته گران قیمت 
خارجی و در نهایت مصطفی دنیزلی به عنوان سرمربی! 
این تیــم هم اردوی پیش فصل خوبی را پشــت ســر 
گذاشت و در بهترین شرایط لیگ نوزدهم را آغاز کرد. 
تراکتور در هفته اول میهمان نفت مسجدسلیمان بود 
و کاملا بدشانس بود که نتوانست پیروز این بازی باشد. 
آنها با درخشش گلر حریف فقط یک امتیاز از این بازی 
گرفتند و به استقبال بازی بزرگ هفته دوم خود مقابل 
پرسپولیس در ورزشــگاه یادگار امام تبریز رفتند. این 
بازی فقط یک بازی سه امتیازی نبود و ارزش پیروزی 
در آن هم بسیار بیشتر از کسب سه امتیاز بود. شاگردان 
دنیزلی روز جمعه در یک بازی خوب، بابرنامه و دقیق، 
پرسپولیس را با یک گل شکســت دادند تا هم طلسم 
چهار ســاله نبردن این تیم را بشکنند و هم برای همه 
مدعیان قهرمانی خط و نشــان بکشند. در نظر بگیرید   
دنیزلی مدعی شــده که قدرت واقعی تیم او را باید از 
هفته پنجم به بعد ببینیم  اما تراکتور با همین کیفیت 

هم می تواند مدعی اصلی قهرمانی لیگ باشد.
  پرسپولیس: دیگر مدعی اصلی نیستند؟

سه قهرمانی پیاپی در لیگ برتر با برانکو، پرسپولیس 
را به تیمی دست نیافتنی برای حریفان و رقیبان درجه 
یک این تیم تبدیل کرده بود. آنهــا اگرچه برانکو را از 
دســت دادند اما گابریل کالدرون را به خدمت گرفتند 
و تقریبا تمام ستاره های شــان را حفظ کردند و عوامل 

اصلی قهرمانی های قبلی خود یعنی احمدزاده و امیری 
را هم جذب کردند تا با تیمی که به قهرمان شدن عادت 
کرده، وارد لیگ نوزدهم شوند. نکته مثبت پرسپولیس، 
همین دست نخوردگی و هماهنگی ذهنی بازیکنانش 
در شــروع لیگ بود. پرســپولیس بازی اول خود را در 
برابر پارس جنوبی جم با پیروزی پشــت سر گذاشت 
اما نمایشی در حد قهرمان ســه دوره قبلی لیگ برتر 
ارائه نداد. نگرانی هایی درباره بازی دوم این تیم مقابل 
تراکتور وجود داشت و پیش بینی می شد تقابل با تیمی 
قدرتمندتر و بزرگ  تر، پرسپولیس کالدرون را به دردسر 
بیندازد. در نهایت این اتفاق رخ داد و پرســپولیس در 
یک بازی ناامیدکننده و انتقادآمیز پس از چهار ســال 
در تبریز به تراکتور باخت. این نتیجه البته آنقدرها هم 
نگران کننده نیست اما نمایش پرسپولیس و واکنش این 
تیم به گل خوردن در برابر تراکتور، تردیدهایی را در دل 
هوادارانش ایجاد کرده اســت. آنقدر که می توان گفت 

پرسپولیس مدعی اول قهرمانی لیگ نوزدهم نیست.
  استقلال: مثل همه این سال ها

تغییرات سرسام آور اســتقلال در همه سطوح قبل از 
شــروع لیگ، این تیم را از نظر کارشناسان و هواداران 
جدی ترِ فوتبال، از کورس قهرمانــی خارج کرده بود. 
البته   هواداران متعصب تر این تیم منتظر یک شــروع 
طوفانی و در نهایت پایان ناکامی ها و قهرمانی در لیگ 
نوزدهم بودنــد. با این حال چیزی که از اســتقلال در 
این دو هفته دیده ایم همان چیزی اســت که در چند 
فصل اخیر دیده بودیم. اســتقلال فصــل را با باختی 
شوکه کننده در تبریز آغاز کرد. ماشین سازی تیمی نبود 
که استقلال را ببرد اما آشفتگی ها در ترکیب این تیم و 
عصبانیت استراماچونی، باعث شد تا این تیم با دست 
خالی از تبریز برگردد. بازی با فولاد خوزستان در هفته 
دوم هم آسان به نظر نمی رســید. استقلال یک نیمه 
اول ضعیف را پشت سر گذاشت اما در نیمه دوم اوضاع 
کمی بهتر شد و شاگردان استراماچونی از حریف پیش 
افتادند. در حالی که همه منتظر ســوت پایان و اولین 
پیروزی استقلال با استرا بودند اما در دقیقه 96 فولاد 
گل تساوی را زد تا وضعیت استقلال در پایان هفته دوم 
به شدت بحرانی شــود. ادامه این روند در چند هفته 
پیش رو، می تواند استقلال را مثل سال های اخیر خیلی 

زودتر از قبل، از کورس قهرمانی خارج کند.

   نکته بازی

امری هم برف لندن را نمی بیند؟
پرسپولیس روز جمعه خوب بازی نکرد و مغلوب تراکتور شد. تراکتوری که انصافا خوب و 
بابرنامه بود و می دانست از بازی چه می خواهد  اما در کنفرانس خبری بعد از بازی آخرین 
سوالی که از گابریل کالدرون پرسیده شد و او ترجیح داد پاسخی به آن ندهد، این بود: 
»آیا با این وضعیت برف تهران را می بینید؟« فکرش را بکنید! تازه هفته دوم لیگ برتر 
است. پرسپولیس بازی اولش را برده و در بازی دوم در خانه و مقابل تراکتور و هوادارانش 
با یک گل مغلوب شده، آن وقت یک خبرنگار چنین سوالی را از سرمربی این تیم پرسیده 
است! معمولا چنین سوال هایی را وقتی می پرسند که تیمی چند نتیجه ضعیف و دور 
از انتظار می گیرد، از تیم هایی که در جدول رده بندی پایین تر از خود آن تیم قرار دارند، 
می بازد و بعد از چند هفته، بالاخره زمزمه های برکناری مربی اش شنیده می شود و در 
نهایت منجر به طرح چنین سوالاتی می شود  اما اینکه بعد از هفته دوم و در حالی که تیم 

مورد نظر بازی اولش را برده و در بازی دوم به تیم قدرتمندی باخته، پرسیدن این سوال 
خیلی مضحک به نظر می رسد و حتی ممکن است این شائبه را ایجاد کند که انگیزه های 
دیگری برای طرح این سوال وجود داشته است  اما یکی، دو سوال از جناب خبرنگار! واقعا 
باختن به تراکتور با آن همه ملی پوش و بازیکن خارجی و گران قیمت و یک مربی مثل 
مصطفی دنیزلی، اینقدر غیرمنتظره و فجیع است که باعث می شود چنین سوالی را از 
کالدرون بپرسی؟ مگر تراکتور کم تیمی است که باختن به این تیم باعث برکناری یک 
مربی شود؟ الان آرسنال 3بریك به لیورپول باخت، کسی از  امری پرسید که برف لندن را 
می بیند یا نه؟ البته شاید اگر به یاد بیاوریم که تراکتور فصل گذشته سه سرمربی را روی 
نیمکت خود دید و سومی هم با رودربایستی و جلوگیری از شکایت تا آخر فصل ماند، 
متوجه می شویم که چرا دوست خبرنگار ما چنین سوالی را از کالدرون پرسیده است.  

چطور حساب کتاب می کنی امیرخان؟
»ابتدا باید امکاناتی مانند VAR برای اجرای عدالت در فوتبال فراهم شود. به صورت 
مثال اگر در بازی منچسترسیتی و تاتنهام در لیگ قهرمانان ویدئو چک نبود، شاید 
سیتی به فینال می رفت و تاتنهام به حق خود نمی رسید. ما هم سال گذشته چنین 
اشتباهاتی داشتیم و اشتباهات داوری در چهار بازی، سرنوشت قهرمانی را تغییر 
داد. اگر ویدئو چک بود، شاید سپاهان وضعیت دیگری داشت.« آسان ترین سوال 
این است که به نظر شما گوینده این جملات کیست؟ بعید می دانیم کسی جوابی به 
جز امیر قلعه نویی داشته باشد و البته باز هم بعید می دانیم کسی با خود قلعه نویی 
هم نظر باشــد و این حرف های او را تایید کند. او مدعی اســت که اگر VAR بود، 
سرنوشت قهرمانی در لیگ قبل   تغییر می کرد و سپاهان قهرمان می شد! او همچنین 
از چهار بازی ای حرف زده که سرنوشت قهرمانی را تغییر داده! ما نمی دانیم منظور او 
دقیقا کدام چهار بازی است اما می دانیم که بازی سپاهان و نساجی در اصفهان، دو 

بازی رفت و برگشت مقابل استقلال و بازی برگشت با ذوب آهن نیست، چرا که در 
تمام این بازی ها اشتباهات تاثیرگذار داوری به سود سپاهان بود! در دقیقه 92 بازی 
با نساجی داور یک پنالتی مضحک برای سپاهان گرفت تا این تیم 3بر2 پیروز شود. 
در بازی رفت با استقلال داور پنالتی مســلم روی دانشگر را نگرفت و سپاهان یك 
بر صفر پیروز شد. در بازی با ذوب آهن داور خطای بیرون محوطه جریمه را به سود 
سپاهان پنالتی اعلام کرد و در بازی برگشت با استقلال هم گل سالم علی کریمی به 
دلیلی که هنوز هم معلوم نیست مردود اعلام شد. تنها جایی که سپاهان از داوری 
متضرر شد بازی با پدیده در مشهد بود که یک پنالتی اشتباه به سود پدیده گرفته   و 
بازی مساوی شد. با حساب ما اگر VAR  بود، سپاهان سهمیه آسیا را هم نمی گرفت 
اما خب باید ببینیم قلعه نویی چطور حساب  کتاب کرده که به نتیجه دیگری رسیده 

و مدعی شده با VAR تیمش قهرمان لیگ برتر می شد.

کاش همان موقع علیپور را می فروختید
پرسپولیس در فصل نقل و انتقالات علیرضا بیرانوند و علی علیپور را با هر ترفندی 
که بود حفظ کرد و اجازه نداد آنها لژیونر شــوند. البته این دو نفر هم هر کاری از 
دست شان بر می آمد کردند که جدا شوند. بیرانوند چند روز در تمرینات شرکت 
نکرد و همراه با تیم به ایفمارک نرفت و بعد از کلی چانه زنی، حالا مشخص شده با 
قراردادی که با آپشن هایش به هشت میلیارد تومان می رسد در پرسپولیس ماندنی 
شده است. علی علیپور هم در اینســتاگرام بارها پست و استوری گذاشت و حتی 
از هواداران پرسپولیس خواست تا فضا را برای جدایی او از این تیم فراهم کنند اما 
در نهایت او هم احتمالا با قراردادی مشابه با بیرانوند قبول کرد که یک فصل دیگر 
بماند. حالا کاری به مبلغ قراردادها نداریم که خودش یک بحث جداگانه است اما 
فقط گذشت دو هفته از لیگ کافی بود تا مشخص شود   ادامه دادن با زور و حتی 
پول! فایده ندارد. همین علیپور را ببینیــد. در دو هفته اول هیچ کار خاصی برای 

پرسپولیس نکرده اما بعد از اینکه هواداران پرسپولیس از او به خاطر بازی ضعیفش 
مقابل تراکتور انتقاد کرده اند دو استوری عجیب گذاشته و یک جورهایی نفس کش 
طلبیده است. او در اولین استوری نوشته: »برای آدم هایی که حاضر نیستند برای تو 
از یک گودال بپرند از اقیانوس عبور نکن. درود بر شما... کفش ها یا آدم ها اگر اذیتت 
کردند اندازه تو نیستند...« و متن استوری دوم او هم این است: »مگه نمی خواستید 
هشتگ رفتن بگذارید؟ بســم الله منتظرم و با کمال میل پذیرا هستم.« او در این 
دو استوری و به خصوص دومی رسما بر سر هواداران پرسپولیس منت گذاشته و 
آنها را تهدید به رفتن کرده و مدعی شده که از جدایی از پرسپولیس استقبال هم 
می کند! البته علیپور ساعتی بعد هر دو استوری را پاک کرده اما همین اتفاق نشان 
می دهد   وقتی کسی دلش با تیم نیست بهترین راه جدایی است و با پول و وعده و 

وعید هیچ چیز عوض نمی شود.

استراماچونی 
در ایران زندانی 

است!
آیا رسانه های ایتالیایی در 

مورد مشکلات استراماچونی 
بزرگنمایی می کنند؟

سایت »کوریه را دلاســرا« دیروز در خصوص مشکل پیش 
آمده برای سرمربی ایتالیایی استقلال با عنوان استراماچونی 
در ایران زندانی اســت و نمی تواند این کشور را ترک کند، 
نوشــت: » کابوس ادامــه دارد. آندره آ اســتراماچونی که 
قصد داشــت از طریق پرواز تهران - دوحــه - رم به ایتالیا 
بازگردد، نتوانست سوار هواپیما شود. ظاهرا ویزای توریستی 
اســتراماچونی منقضی شــده   و پلیس به این مربی اجازه 
خروج نداده اســت. این موضوع برای کسی که 80 روز در 
ایران کار کرده اســت، بسیار عجیب اســت.« در ادامه این 
گزارش به حضور استراماچونی در تیم استقلال و استعفای 
علی خطیر اشاره شده و آمده است: »استراماچونی برای دو 
سال قرارداد یک میلیون و 60 هزار یورویی با استقلال دارد 
ولی در صورت فسخ قرارداد باید سه میلیون یورو پرداخت 
کند. بعد از گذشــت تنها یک ماه، شرایط خوب ایران برای 
اســتراماچونی به کابوس تبدیل شده اســت. علی خطیر 
معاون باشگاه استقلال اســتعفا کرد. میلیچ مدافع مدنظر 
استراماچونی به خاطر مشــکلات ورود به ایران، هنوز وارد 
این کشور نشده مجبور شــد آنجا را ترک کند.« این سایت 
ایتالیایی همچنین به دیگر مشــکلات اســتراماچونی در 
ایران از جمله زمین تمرین و مشکل مترجم وی در بازی با 

ماشین سازی هم اشاره کرده است.
قبل از شروع لیگ نوزدهم هم این رسانه های ایتالیایی بودند 
که زودتر از داخل ایران از احتمال استعفای استراماچونی از 
هدایت استقلال خبر داده بودند. حتی یکی از این روزنامه ها 
در مقاله ای از کلماتی زشت و عجیب درباره استقلال استفاده 
کرده بود که مدیران اســتقلال مدعی شــده اند پیگیر این 
اهانت روزنامه ایتالیایی خواهند بود. دیروز ســایت رسمی 
باشگاه اســتقلال خبر روزنامه گاتزتا دلواســپورت را هم 
تکذیب کرد و نوشت: »باتوجه به حواشی ساخته شده علیه 
تیم استقلال، متاســفانه بازهم ردپای یک جریان مخرب 
علیه باشگاه استقلال مشهود اســت. آندره آ استراماچونی، 
سرمربی تیم اســتقلال پس از بازی مقابل فولاد خورستان 
نه تنها به فرودگاه نرفته، بلکه درخواستی هم جهت مرخصی 
به باشگاه ارائه نداده اســت. طبق نظر سرمربی محترم تیم 
استقلال تمرینات این تیم به مدت دو روز تعطیل است و از 
عصر روز یکشنبه مجددا آغاز خواهد شد. باشگاه استقلال 
خبر منتشر شده توسط روزنامه گاتزتا دلو اسپورت را قویا 
تکذیب می کند.« البته مدیران باشگاه استقلال خبر ناراحتی 
و استعفای احتمالی استراماچونی را هم تکذیب کرده بودند 
اما پیگیری ها نشــان داد که اصل این خبــر دروغ نبوده و 
سرمربی ایتالیایی اســتقلال قبل از شروع لیگ نوزدهم، به 
شدت از اتفاقات درون باشگاه ناراحت و مدیران را به استعفا 

تهدید کرده بود.
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Ikaruga  
بسياري از سایت ها و نشریات معمولا ایکاروگا خود 
را در صدر ليســت بهترین شــوترهاي آرکيد جاي 
مي دهند. اســتودیو ترژر به عنوان ســازنده در این 
سبک ید طولایي دارد؛ ســاخته هاي آن ها معمولا 
یک المان ســاده را به کار گرفته و به بهترین شکل 
پرداخت مي کند و اثري جذاب را تحویل مي دهد. 
رنگ ها در ایکاروگا نقش مهمي  ایفا مي کنند و علاوه 
بر زیبایي دیداري، یک مکانيک بصري را براي بازي 
ایجاد کرده انــد. با تغيير قطبيت کشــتي فضایي، 
مي توان گلوله هاي رنگ موافــق را جذب کرد و با 

همين عنصر ساده، ایکاروگا به یکي از سخت ترین 
و البته بهترین بازي هاي تاریخ تبدیل شده است.

Castlevania III: Dracula’s Curse  
سري کسلوانيا جنبه هاي دشــوار زیادي دارد. نوع 
قرارگيري فریبنده پلتفرمر ها، پرش هاي ميلي متري 
و مراحلي که طــي آن ها از هرجهــت مورد هجوم 
دشــمنان قرار مي گرفتيم. این سري از بزرگ ترین 
فرانچایزهاي دهه 80 و 90  ميلادي است که در آن 
سال ها صنعت بازیسازي را به شدت تحت تاثير قرار 
داد. باس فایت هاي کســلوانيا هميشه از نمونه هاي 
منحصربه فرد صنعت بوده  و محال است شماره سوم 

را بازي کرده باشــيد و نبرد سخت پایاني با دراکولا 
را از یاد ببرید.

Contra  
عنواني کــه کونامي کد، احتمالا مشــهورترین کد 
تقلب بازي هاي ویدئویي را به وجــود آورد؛ کونترا 
یکي از لذت بخش ترین شــوترهاي ساید اسکرولر 
است که در این صنعت خلق شــده. و البته یکي از 
چالش برانگيزتریــن بازي هاي تاریخ. حتي با وجود 
کونامي کد که 30جان اضافــه را در اختيار بازیکن 
مي گذاشت، همچنان بازي کونترا اثري دشوار است 
و همچنان هستند گيمرهاي قدیمي  که تمام کردن 

بازي به آرزوي قلبي شــان تبدیل شــده و به دليل 
درجه ســختي بالاي کونترا، هرگز نتوانسته اند این 
اثر را تــا پایان پيــش ببرند. هرچند کم نيســتند 
گيمرهاي ایراني متولد دهه 50 و 60 که نه یک بار 
بلکه چندین بار این شــاهکار کم نظير کونامي  را به 

پایان برده اند.

Shinobi  
شــاید شــينوبي روي پلي  استيشــن2 آن بــازي 
دوست داشتني کلاسيک نباشد، اما به  اندازه کافي 
شایســتگي دارد و طرفداران زیــادي را نيز در آن 
سال ها به خود جلب کرد. مخصوصا مخاطباني که به 
دنبال چالش بودند، شينوبي به خوبي این خواسته 
آن ها را بــرآورده مي کرد. این بــازي ویژگي هاي 
پيشين شينوبي را کنار گذاشت و اکشني سه بعدي 
را با ریتمي  تند به ارمغــان آورد. تمرکز بر قتل هاي 
سریع و خشن و تکيه بر مبارزات چالش برانگيز این 
بازي را به یکي از سخت ترین هاي تاریخ بدل کرده 
اســت. نکته جالب اینکه طي نســل ششم بازي ها 
شاهد عرضه دوعنوان نينجامحور کلاسيک بودیم 
که هر دو آثار بسيار دشــواري بودند. هم شينوبي 
براي پلي استيشــن2 و هم »نينجــا گایدن« براي 

ایکس باکس.

Ghosts ‘N Goblins  
Ghosts ‘N Goblins شــکنجه گر  اگــر 
را بــازي کــرده باشــيد و آن  را به پایان رســانده 
باشــيد، دقيقا درک خواهيد کرد که چــرا به آن 
لقب شــکنجه گر داده ایــم و چرا در این ليســت 
جاي دارد. یکــي از ســخت ترین بازي هایي که تا 
به حال ســاخته شــده، تا جایي کــه حتي ممکن 
اســت حين تجربه بازي تصور کنيــد فردي مبتلا 
به سادیســم آن را طراحي کرده است! نکته جالب 
Ghosts ‘N Goblins اینجاســت، زماني کــه 

 را به پایان برســانيد، به شــما گفته مي شــود که 
همه چيز تله بوده که توسط شــيطان برنامه ریزي 
شــده و حالا مجبورید براي دیدن پایــان واقعي، 
تمام بــازي را از ابتدا طي کنيــد! طي کردن تمام 
چالش هایي که با سختي بالا پشت سر گذاشته اید، 

 دست کمي  از شکنجه ندارد. بي جهت نيست که به
 Ghosts ‘N Goblins لقب Dark Souls دهه 

80 را داده اند.

Ninja Gaiden  
 چه چيــزي مي تواند از نســخه اصلي هشــت بيتي

 Ninja Gaiden ســخت تر باشــد؟ بله نســخه 
ســه بعدي و 128بيتي آن. با سازنده اي جدید تحت 
هدایت ایتاگاکي در استودیوي تيم نينجا، این بازي 
راهي ایکس باکس شد تا رقيبي براي آثار مشابه اش 
روي پلي استيشن2 باشد. بازي آنقدر سخت بود که 
در نسخه کامل شده اش با نام Gaiden Black یک 
مد آسان دریافت کرد. البته سازنده هيچ وقت از موضع 
خود در درجه ســختي نينجا عقب نشيني نکرد و در 
ورژن Black علاوه بر مد آسان، مد سخت تر نسبت 
 Ninja Gaiden به نسخه اصلي را نيز قرار داد. البته
نه تنها عنواني ســخت بــود بلکه یکــي از بهترین 
 سيستم هاي مبارزات عناوین ســه بعدي را داشت، 
طوري که بعضــي از منتقدان بر ایــن باورند که این 
بازي سلطان ژانر »هک اند اسلش« است و حتي در 
 Devil May Cry و God of War این زمينه از 

هم پيشي مي گيرد.

Battletoads  
براي توصيف درجه ســختي بــازي بتل تودز تنها 
اشاره به مرحله تونل توربو کافي است! اگر بتل تودز 
را تجربه نکرده اید، باور کنيد ســخت ترین تجربه 
زندگي تان در یک بازي ویدئویي را از دست داده اید. 
حتي انجام بازي به صورت دونفره، آن را سخت تر و 
سخت تر مي کند. هر مرحله از این بازي کلاسيک، 
یک چالش حماســي را براي مخاطب همراه دارد، 
چالشي که نه تنها توانایي شما را آزمایش مي کند، 
بلکه صبر و شکيبایي تان را هم به مرزهاي جدیدي 
مي رساند. پس از گذشت این همه ســال از انتشار 
بازي، شــاید بتوان بــا چنددهه تلاش ســرانجام 
بتل تودز را فتح کرد! خبر خوب براي دوســتداران 
عناوین سخت این است که به زودي نسخه جدید این 
سري براي ایکس باکس وان و کامپيوترهاي شخصي 

عرضه مي شود.

وضعيت اما در ایران به شکلي کاملا متفاوت دنبال 
مي شود. برندســازي توسعه دهندگان بازي هاي 
ایراني در بهترین  حالت بــه قابليت کليک روي 
نام آنها در کافه بازار و طراحي ســایتي نيمه کاره 
خلاصه مي شود. اطلاعات درستي از ساخته هاي 
آنها در اختيار مخاطب قرار نمي گيرد و به همين 
واسطه نمي توان انتظار داشت که کاربر علاقه اي 
به جســت وجوي بيشــتر پيدا کند. با این حال 
موفقيت و اســتعداد اتفاقي نيست و با نگاهي به 
اســتودیو هاي مختلفي که در این حوزه فعاليت 
مي کنند، مي توان به این نتيجه رسيد که معمولا 
یک بازي موفق نشان دهنده کارنامه اي مناسب 
براي توسعه دهنده است. تا زماني که توليدکننده 
ایراني به نام خود ارزشــي مســاوي با توليدش 
اختصاص ندهد، نمي توان انتظــاري متفاوت از 
کاربر و مخاطب داشــت. با توجه به این موضوع 
ســعي کرده ایم در ادامه نگاهي داشــته باشيم 
به استودیوهایي که توانســته اند طي سال هاي 
اخير کارنامه اي مناســب براي خود شکل داده و 

عملکردي موفق داشته باشند. 

   پاييزان
پســرخوانده به عنوان یکي از بازي هاي رقابتي 
موفق این روزهاي بازار توســط استودیو پایيزان 

توســعه پيدا کرده که کار خود اولين بار در سال 
1393 شــروع کرد. اســتودیویي که توانســته 
این روزها نام خوبي براي خود دســت و پا کند و 
محصولات مختلفي را پيش روي مخاطب ها قرار 
دهد. موفق ترین ســاخته آنها با 100هزار نصب 
فعال پسرخوانده است. از سویي مي توان به دیگر 
ساخته هاي آنها یعني شاه دزد، درخت انگليسي، 
ننجون و مگنيس نيز اشاره کرد. به جز شاه دزد که 
به تازگي منتشر شده، دیگر آثار پایيزان هرچند 
این روزها تعــداد زیادي دانلود فعــال را به خود 
اختصاص نداده اند اما هرکدام در زمان انتشــار 

عملکرد مناسبي داشتند.

   نردبان انديشه
هنوز هيچ بازي ایراني نتوانسته موفقيت آميرزا 
را در جذب مخاطب تکرار کند و همين مسئله به 
اندازه کافي نشان مي دهد که نردبان اندیشه فردا، 
یکي از مهم ترین توســعه دهندگان این روزهاي 
ایران است. استودیویي که اعضاي آن سابقه اي 
طولانــي در توســعه بازي هــاي مخصوص به 
کامپيوتر داشته و مسير خود را در بازار موبایل با 
باقلوا و فوتبالستان شروع کردند. مسئولين نردبان 
اندیشه به خوبي متوجه شده اند که ساخته هایشان 

در چه ژانرهایي مخاطب داشــته و تمرکز اصلي 
خود را روي آن قرار داده اند. در حال حاضر آميرزا 
با اختصاص دوميليون کاربر فعال، در این زمينه 

رکورددار است.

   استوديو تاد
بارها به این موضوع اشــاره کرده ایم که استفاده 
از فرمول هاي ثابت شــده مي تواند تا حد زیادي 
موفقيت شما را در بازار تضمين کند، مسئله اي 
که استودیو تاد ســرمایه گذاري خوبي روي آن 
انجام داده. این اســتودیو تاکنون روي سه بازي 
فروت کرفت، جي تي کلوپ سرعت و پرسيتي کار 
کرده که هرکدام به عنــوان آثاري پرمخاطب در 
زمان انتشار شناخته مي شوند. جالب است که از 
دید ژانر، ارتباط اندکي ميان ساخته هاي استودیو 
تاد وجــود دارد اما هرکدام از آنهــا دنبال کننده 
فرمولي موفق هستند که بازاري شناخته شده را 

در اختيار دارند.

   گليم گيمز
تفاوت بــزرگ خرید بــازي در ابتــدا و تجربه 
آثاري رایگان که ممکن است شــما را به سمت 
خرید درون برنامه  اي متمایل کند، باعث شــده 
بخش عمده اي از موفقيت یــک بازي در بازاري 
این چنيني به شانس ارتباط پيدا کند. با این حال 
براي خارج کردن تاثير پررنگ شانس از برنامه ها، 
توســعه دهندگان فرمولي جالب توجه را مورد 
استفاده قرار مي دهند. اگر به سابقه استودیوهایي 
همچون سوپرســل یا کينگ نگاه کنيد، متوجه 
مي شوید که این توســعه دهندگان تعداد زیادي 
بازي را منتشــر مي کنند تا نهایتا یکي از آنها به 
موفقيت بزرگي دســت پيدا کرده و هزینه ها را 
جبران کند. اســتودیو گليم گيمز با انتشار تعداد 
زیادي بازي سعي کرده همين مسير را دنبال کند. 
آنها در کارنامه خود آثاري همچون کاســب کار، 
فراتر از اینجا، حاجي بادوم، سفره چي، اتاق مخفي، 
تاکســي خطي، کدخــدا و... را در اختيار دارند. 
گليم گيمز تاکنون روي 15بــازي مختلف کار و 

آنها را در کافه بازار منتشر کرده.

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

اعلام زمان معرفي آيفون11
از  رونمایــي  تاریــخ 
گوشــي هاي خانــواده 
آیفــون11 اپــل به لطف 
دعوتنامه هاي ارســالي از 
سوي این کمپاني مشخص 
شــد. آیفون ایکس آر2 با 
رنگبندي هــاي جــذاب 
مي توانــد ســتاره ایــن 
رویــداد باشــد. در اواخر 
ســال گذشــته، کمپاني 

اپل از گوشــي آیفون ایکس آر در کنار دوگوشــي گران قيمت تر آیفون 
ایکس اس و ایکــس اس مکس رونمایــي کرد. حالا جــاي تعجب ندارد 
که قيمت آیفون هاي اپل در انتهاي ســال با کاهش مواجه شده است تا 
نسخه ایکس آر به گزینه بسيار جذابي تبدیل شود. و حالا دعوتنامه هاي 
رونمایي از گوشي هاي خانواده آیفون11 اپل براي خبرنگاران ارسال شده 
است. دعوتنامه امسال رنگين تر از هر ســال دیگري است که مي تواند به 
گزینه هاي رنگي جدید آیفون ایکس آر 2 اشــاره داشته باشد. این رویداد 
قرار اســت 10سپتامبر)19شهریور ماه( در سالن اســتيو جابز کوپرتينو 
برگزار شود. گزارش هاي اوليه به دورنگ جدید سبز و بنفش کمرنگ در 
آیفون ایکس آر2 اشاره داشــتند که هردوي این رنگ ها را مي توانيم در 
دعوتنامه هاي ارسالي از سوي اپل ببينيم. به نظر مي رسد این گوشي ستاره 
رویداد پایيزي شرکت اپل است، زیرا به لطف قيمت اقتصادي اي که دارد 

مي تواند گزینه جذاب تري از گوشي هاي پرچمدار باشد.

پايان ساخت تلسکوپ فضايي جيمز وب
تلســکوپ فضایي جيمز 
وب پــس از ســال ها و 
صرف هزینه هــاي زیاد 
تکميل شــد. طبق اعلام 
ناسا جيمز وب نسبت به 
تلسکوپ  هابل از وضوح 
بســيار  حساســيت  و 
بالایي برخوردار اســت. 
ناسا ســرانجام توانست 
جدیدترین و بزرگ ترین 

پروژه خود یعني ساخت تلسکوپ فضایي جيمز وب  را به اتمام برساند. 
این تلسکوپ طبق برنامه ریزي قبلي قرار است به عنوان جانشين تلسکوپ 
فضایي  هابل براي رصد فضا مورد اســتفاده قرار بگيرد. طبق اعلام ناسا 
قطعات این تلسکوپ بزرگ درنهایت روي یکدیگر نصب شده اند و حالا 
جيمز وب یک رصدخانه کامل محسوب مي شود. به گزارش گجت نيوز، 
بيل اوکز، مدیر پروژه جيمــز وب در این خصوص عنــوان کرد، نصب 
قطعات تلســکوپ فضایي، تجهيزات علمي  و سپر حرارتي جيمز وب بر 
روي یکدیگر یک دستاورد بسيار مهم محسوب مي شود. اتمام این پروژه 
به لطف تلاش هاي هزاران نفر از افرادي است که بالغ بر 20سال در ناسا، 
آژانس فضایي اروپا، آژانس فضایي کانادا، شرکت نورتروب گرومن و سایر 
شرکت هاي صنعتي و دانشگاهي فعاليت دارند. پس از اینکه مهندسان 
ناسا دو قسمت مهم تلسکوپ را به یکدیگر متصل کردند، در ماه مارس 
2021 ميلادي شاهد پرتاب این تلسکوپ 9.7ميليارد دلاري خواهيم 
بود. مهندسان براي نصب تجهيزات این تلسکوپ روي بدنه فضاپيما از 
یک جرثقيل کمک گرفتند. همچنين ســپر حرارتي مهم تلسکوپ که 
وظيفه خنک نگه داشــتن آن را برعهده دارد نيز هم اکنون به فضاپيما 

متصل شده است.

حساب کاربري مديرعامل توئيتر هک شد
بعدازظهــر روز جمعــه، 
حســاب توئيتــر جک 
دورسي، مدیرعامل توئيتر 
را گروهي به نــام چاکل 
هک کردند. هکرها موفق 
شــدند از طریق حساب 
کاربــري جک دورســي 
توئيت هــاي توهين آميز 
نژادپرستانه و ضداخلاقي 
منتشــر کنند و به مدت 

10دقيقه کنترل حساب کاربري دورســي را در دست بگيرند. درحال 
 حاضر، توئيت هاي توهين آميز از حســاب کاربري جک دورسي حذف 
شده اند. به گزارش زوميت، تقریبا یک ونيم ســاعت  پس از وقوع حمله 
هکري، توئيتر در توئيتي جداگانه اعلام کرد: درحال حاضر مشکل امنيتي 
در حساب کاربري جک دورسي دیده نمي شود و خطري توئيتر را تهدید 
نمي کند. البته، توئيتر بعد از وقوع این اتفــاق، از اپراتور مخابراتي جک 
دورسي انتقاد و آن را سرزنش کرد و گفت: »شماره تلفن   همراه مربوط 
به حساب کاربري، از طریق اپراتور مخابراتي به خطر افتاده است.« ظاهرا 
همين مســئله باعث حمله هکري و ارســال توئيت هاي توهين آميز از 
طریق ارسال سرویس پيام هاي متني شــده است. به دليل نبود نظارت 
امنيتي اپراتور تلفن  همراه ســرویس دهنده جک دورسي،  شماره تلفن  
همراه مربوط به حساب کاربري به دست هکرها افتاده و آن ها توانسته اند 
به صورت غيرمجاز از طریق پيام  متني و با استفاده از شماره تلفن  همراه، 

توئيت هاي توهين آميز را ازطریق حساب کاربري وي توئيت کنند. 

روزگار خوش دروغ های اينترنتی
اینترنت فضایی تاریک و مملو از منابع اطلاعاتی ناصحيح 
است. برخی اوقات به نظر می رسد که هر روز نوع جدیدی 
از محتــوای تاریک یا مضــر به فهرســت دارایی های آن 
اضافه می شــود. تئوری های ســمی توطئه، دیپ فيک، 
بنگاه های خبری دروغين و محتوای فریبکارانه همگی در 
دسته دارایی های ســياه اینترنت قرار می گيرند. محتوای 
فریبکارانه از ســال ها پيــش در دنيــای اینترنت وجود 
داشت. به بيان ســاده چنين نوعی از محتوا همان پيام ها 
و ایميل هایی هستند که به صورت زنجيره ای برای کاربران 
ارسال می شــدند و عموما ســعی در ایجاد ترس و واهمه 
در ذهن آن ها دارند. محتوای مذکور امروزه با گســترش 
شــبکه های اجتماعی باز هم به حيات خــود ادامه داده و 
حتی هر روز کاربران بيشتری را فریب می دهد. همانطور 
که گفته شــد انواع محتوای مخرب در فضــای اینترنت 
وجود دارد. در وضعيت کنونــی کمپين های خبری دروغ 
با هدف گيری های خاص در انواع رسانه ها دیده می شوند. 
البته محتوای فریبکارانه در مقایسه با چنان سبکی از اخبار 
دروغين، تأثيرات منفی احتمالی بيشتری دارد؛ محتوایی 
که احتمالا همه کاربران دنيــای فناوری اطلاعات حداقل 
یک بار با آن روبه رو شــده اند. از ميان آن هــا پيام هایی را 
تصور کنيد که شــما را به ارســال مجدد پيام به چند نفر 
تشــویق )و حتی مجبور( می کنند. پيام مذکور هشــدار 
می دهد که در صورت عدم ارسال به چند مخاطب، اتفاقات 
ناگواری برای فــرد رخ خواهد داد. با وجود ســاده لوحانه 
بودن چنين پيام هایی، هنوز انواعــی از آن ها را در فضای 
اینترنت مشاهده می کنيم. جدیدترین نمونه های محتوای 
فریبکارانه از کانال شبکه های اجتماعی برای توزیع استفاده 
می کنند. در یکی از موارد اخير، تصویری در اینســتاگرام 
منتشر و توزیع می شــد که حتی برخی از سلبریتی های 
غربی نيز به پخش آن کمک کردنــد. در تصویر مذکور به 
کاربران هشدار داده می شــود که تغييرات قریب الوقوعی 
در اینســتاگرام رخ خواهد داد. در متن تصویر می خوانيم: 
»پس از تغيير در سياست های حریم خصوصی اینستاگرام، 
همه تصاویر و پيام هــای خصوصی کاربــر در اختيار این 
شــرکت قرار می گيرد و اینســتاگرام می تواند از آن ها در 
پرونده های دادگاهی عليه او استفاده کند.«تصویر مذکور 
در ادامه به کاربر پيشنهاد می دهد که پيام و هشدار را برای 
مخاطبان خود ارسال کند. در صورت ارسال پيام برای تعداد 
مشخصی از مخاطبان، اینستاگرام دیگر امکان دسترسی به 
محتوای کاربر را نخواهد داشــت! چالش Momo پدیده 
دیگری بود که چندی پيش فضای شــبکه های اجتماعی 
را پر کرد. آن کمپين طراحی ســاده تری داشــت و کاربر 
با کمی جســت وجو در گوگل، متوجه دروغ بودن ادعاها 
می شد. البته همين کمپين های ســاده و مضحکانه هم با 
ســرعت زیادی در فضای اینترنت محبوب شدند. ویتنی 
فيليپس استاد دانشگاه سيراکيوز می گوید توزیع محتوای 
فریبکارانه هيچ ارتباطی به ساده لوحی یا زودباوری کاربران 
ندارد. او روی موضوع اطلاعات غلط و توزیع شدید آن در 
فضای اینترنت تحقيق و مطالعه می کند. از نظر او شــيوه 
عجيب پردازش اطلاعات از ســوی کاربران و نتيجه گيری 
آن ها، تأثير مستقيمی بر توزیع ســریع و شدید محتوای 
فریبکارانــه دارد. فيليپــس اعتقاد دارد مــردم به محض 
روبه رو شــدن با اطلاعات جدید، آن را به صورت منطقی 
بررســی نمی کنند. درمقابل، افراد تصميم های ســریع را 
نســبت به ارتباط اطلاعات جدید با نگرش کنونی خود از 
جهان، اتخاذ خواهند کرد. توصيفی که فيليپس از نزدیکی 
محتوای فریبکارانه به باورهای ذهنی ارائه می کند، تأیيد 
آن ها را طبيعی تر جلوه می دهد. اگر داستان موجود در یک 
تصویر یا متن فریبکارانه شبيه روایتی منسجم و نزدیک به 
باورهای جمعيت زیادی از مردم باشــد، توزیع کننده های 
محتوا به هدف خود رسيده اند. او توضيحات خود را مرتبط 
با داستانی مطرح می کند که در ابتدای مقاله اشاره کردیم؛ 
داستانی که بسياری از ســلبریتی های اینستاگرام را نيز 
به خود درگير کــرد. فيليپس درباره شــيوه عملکرد این 
محتوای به خصوص می گوید: اگر شــما یک فرد مشــهور 
باشيد، قطعا حساسيت بيشتری نسبت به افشای اطلاعات 
خصوصی خود دارید. شــما می دانيد که بازاری قابل توجه 
برای اطلاعات شــخصی تان وجود دارد که برای کاربران 
عادی موجود نيســت. درنتيجه چنيــن روایتی )ترس از 
افشــای اطلاعات در صورت عدم توزیــع محتوا( در ميان 
مردم به راحتی پخش می شــود. البته پخش شدن محتوا 
به هيچ وجه به معنــای صحيح بودن آن نخواهــد بود، اما 
به هرحال باورها و رفتارهای مردم اینگونه شکل می گيرد. 
وقتی محتوای فریبکارانه ادعا می کند که اطلاعات شخصی 
کاربران در خطر خواهــد بود، کاربران عــادی هم مانند 
سلبریتی ها تحت تأثير قرار می گيرند. آن ها محتوا را باور 
و برای توزیع آن تلاش می کنند. دليل باور کردن ادعا این 

است که نشانه هایی از حقيقت در آن دیده می شود. 

به عنوان یک گيمر، گاه تجربه چالش برانگيز یک بازي مي تواند براي همه ما جذاب باشد. اما از آنجایي که مهارت بازیکنان هيچگاه یکسان نيست، 
سازندگان براي عناوین خود درجه ســختي هاي متفاوتي را در نظر مي گيرند. کاربران هم برحســب توانایي خود از بين درجات سختي یکي را 
برمي گزینند. اما بازي هایي وجود دارند که سازنده به عمد آن ها را سخت طراحي کرده تا گيمرهاي سراسر جهان را به چالش بکشد. چالش هایي که 
گاه شما را تا مرز جنون پيش مي برند. در این قســمت از بهترین ها، قصد داریم هفت بازي دشوار تاریخ این صنعت را به شما معرفي کنيم که از قضا 

همگي آنها از نظر کيفي عناوین درجه یکي به حساب مي آیند. 

محمد طالبيان | کافي  اســت از یک گيمر ایراني درباره ســازندگان و ناشر مجموعه 
نداي وظيفه یا بتلفيلد ســوال کنيد تا اطلاعاتي کامل از تاریخچه و دیگر محصولات 
کمپاني هایي همچون اکتيویژن و الکترونيک آرتز ارائه کنند. در مقابل اما اگر از 40ميليون 
کاربر کافه بازار درباره ســازنده یکي از پرکاربردترین برنامه ها یا اپليکيشن هایشان 
سوال کنيد، هيچ جواب مشــخصي براي ارائه ندارند. غيبت طولاني مدت برندسازي 
باعث شد عملا یکي از قدرتمندترین ابزارهاي تبليغاتي که مي تواند موفقيتي ادامه دار 
را براي توسعه دهندگان به همراه داشته باشــد، جایي مشخص در صنعت بازي ایران 
پيدا نکند. بازیسازهاي داخلي بعد از انتشــار اولين بازي موفق براي ادامه این مسير 
تنها انگشت هایشان را به یکدیگر گره زده و دعا مي کنند که محصول جدید مانند بازي 
قبلي موفق ظاهر شود. این درحالي است که نيمي  از کار را معمولا در دیگر جاهاي دنيا 
برندسازي توسعه دهنده به دوش مي کشد. به تبليغات فيلم هاي سينمایي مطرح دنيا 
نگاه کنيد؛ در تمامي  آنها مي توان نشانه هایي ثابت را همچون نامزد یا برنده شدن جایزه 
اسکار بازیگرهاي حاضر در فيلم دید. از کارگردان که نام مي برند، به آثار موفق گذشته 
او اشاره مي کنند تا تماشاچي با خيالي راحت تر به سراغ فيلم جدید برود. همين موضوع 
چندسالي است که در ميان توسعه دهندگان بازي در نقاط مختلف دنيا دیده مي شود. 
زماني که سوپرسل)ســازندگان کلش آوکلنز( بازي جدیدي منتشر مي کند، مطمئن 
مي شود که در تبليغات و بخش هاي مختلف آن به این موضوع اشاره شود که محصول 

پيش روي شما کاري جدید از سازندگان مجموعه بازي هاي کلش است. 

رونمایي از اولين تلویزیون ردمي

شيائومي  تاکنون چندین تلویزیون سري 
مي  را توليد و روانه بازار کرده و توانسته 

درآمد خوبي هم از فروش آن ها کسب 
کند. ردمي  که زماني زیربرند شيائومي  بود 

و مدتي پيش به یک برند مستقل تبدیل 
شد، در جریان برگزاري رویداد معرفي 
گوشي هاي ردمي نوت۸ و ردمي نوت۸ 

پرو نخستين سري از تلویزیون هاي 
هوشمند خود را با نام ردمي تي وي معرفي 

کرد. براساس اعلام رسمي، تلویزیون 
ردمي  تي وي قرار است تنها در یک نسخه 

۷0 اینچي و با نام کامل رد مي تي وي ۷0 
روانه بازار شود. این تلویزیون اندازه اي 
بزرگتر از تلویزیون هاي ۵۵اینچ سري 

مي تي وي4 دارد. ردمي تي وي از پنل 
الترا اچ دي اچ دي آر بهره مي برد و براي 
پردازش وظایف مختلف، از جدیدترین 

مدل پردازنده ۶4بيتي املاجيک با 
چهارهسته کورتکس اي۵3 استفاده 

مي کند. تلویزیون یادشده دوگيگابایت 
حافظه رم دارد، از ۱۶گيگابایت حافظه 

داخلي بهره مي برد و به بلوتوث نسخه 4.۲ 
به همراه واي فاي مجهز شده است. افزون 
بر موارد یادشده، ردمي تي وي سه درگاه 

اچ دي ام آي و دو درگاه USB نيز دارد. 
این تلویزیون همچنين از صداي دالبي 
اتموس و فناوري صوتي DTS HD نيز 

بهره مند است. ردمي  مي گوید تلویزیون 
۷0اینچي اش قرار است داراي همان رابط 

کاربري تلویزیون هاي سري مي تي وي 
شيائومي  یعني پچ وال باشد.

گ
الو

آن

  بازار ديجيتال

بعد از یک هفته نبرد و مســابقات هيجان انگيز، جمعه شــب مراســم 
اختتاميه اولين دوره جام قهرمانان بازی های ویدئویی ایران با برگزاری 
فينال رشته های مختلف و معرفی نفرات برتر، به کار خود خاتمه داد. این 
جام که از دوم شهریور سال جاری در مرکز آفرینش های فرهنگی و هنری 
کانون پرورش فکری کودک و نوجوان واقــع در خيابان حجاب تهران 
آغاز شده بود، روز جمعه هشتم شــهریور ماه به پایان رسيد. در مراسم 
اختتاميه که حسين انتظامی رئيس ســازمان سينمایی، فاضل نظری 
مدیرعامل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان، صادق درودگر 
رئيس سازمان اقتصادی فدراســيون فوتبال و صادق پژمان مدیرعامل 
بنياد ملی بازی های رایانه ای حضور داشتند، فينال رشته های فيفا 19، 
PES 2019  و کویيز آو كينگز برگزار شد. بر اساس گزارش منتشر شده 
از سوی بنياد ملی بازی های رایانه ای ایران، فيفا 19 روی پلی استيشن 4 
پراستقبال ترین رشته این دوره مسابقات بود و نيما صادقی، قهرمان دوره 
قبل و مسيح محافظت کار پدیده امسال، رقابت فينال را برگزار کردند و 
در نهایت صادقی مجددا قهرمان شده و جایزه 5 ميليون تومانی را ازآن 
خودش کرد. مصطفی بيگی نيز در پلتفرم ایکس باکس قهرمان رقابت ها 

شد. در فينال بخش بانوان آیدا کریمی و ســهيلا عادل زاده مسابقه ای 
هيجان انگيز و پر شــور و حال برگزار کردند که در نهایت کریمی موفق 
به کسب عنوان قهرمانی شد. در رشــته PES 2019 نيز مسابقه نهایی 
ميان حســن پاجانی و ایمان درستکار برگزار شــد و نهایتا این پاجانی 
بود که موفق شد از سد حریف گذشــته و قهرمان شود. مسابقات رشته 
کویيز آو کينگز نيز در دو بخش تيمی و انفرادی انجام شده که در بخش 
تيمی، گروه ليا قهرمان و جایــزه 20 ميليون تومانی را از آن خود کرد و 
تيم های بایکوت یک و بایکوت دو به مقام های دوم و ســوم رسيدند. در 
قسمت انفرادی نيز شهاب محتشميان برای دومين سال پياپی قهرمان 
شد و لقب کویيزباز برتر سال و جایزه 15 ميليون تومانی را کسب کرد و 
محمداســماعيل نجف زاده دوم و احمد فدایی سوم شد. پيش از رویداد 
  SCENARIO نيز برگزار شد و تيم DOTA2 اختتاميه، مسابقات رشته
توانست با کســب مقام قهرمانی به عنوان نماینده کشور انتخاب شده و 
خودش را برای اعزام به رقابت هــای IeSF کره جنوبی آماده کند. دیگر 
بازی جام، مســابقات مغزینه بود که در بخــش دوره ای علی کاظمی 
قهرمان و در بخش رکوردی نيز 10 نفــر برتر از جمله عليرضا درویش، 

سپهر امين لو، علی برجلو، علی توسلی، محمدرضا یاوری، سپهر سماواتی، 
علی کاظمی، اميرحسين هشدری، محمد قلی پور و امير باستانی موفق 
به کسب جوایز شدند. بازی ایرانی پســرخوانده نيز نفرات برتر خود را 
شناخت و به ترتيب آرش یونس پور، علی کاظمی و ميثم حيدریان مقام 
اول تا سوم را کسب کردند. در رشته کلش رویال نيز مسابقات این دوره 
با استقبال بازیکنان مواجه شد و در نهایت علی طاهرلو، هادی یاقوتی و 
صيادنژاد اول تا سوم شدند. در رشته کانتراسترایک مسابقات پرشوری 
ميان تيم های مختلف انجام شد و سرانجام تيم های  For Glory، زلزله 
و Rog Arena مقام های اول تا سوم را به دست آوردند. برندگان بخش 
ویژه استریمرها نيز در چهار بخش مختلف مشخص و جوایز آنها از سوی 
آپارات اهدا شد. بر این اســاس علی مزینی به عنوان استریمر برگزیده 
مردمی سال آپارات گيم معرفی شــد و 5 ميليون تومان جایزه گرفت. 
سيد علی نجاتی نيز در بخش اســتریمر برگزیده سال به عنوان نفر اول 
جایزه 20 ميليون تومانی را ازآن خود کرد. امين فرامرزی نيز استریمر 
تاثيرگذار سال لقب گرفت. در بخش مسابقات حضوری استریمرها نيز 

سيد علی نجاتی، کسری الله یاری و ادریس ساتياری اول تا سوم شدند.

ذره بين
مهدی زارع سریزدی

  بی سيم  آتليه

حضور چند ميليون گيمر در ایران و افزایش اهميت این نوع از سرگرمی باعث شده که جدای از اصل ماجرا، اخبار مرتبط با هنر هشتم نيز بيش از گذشته مورد توجه قرار گيرد. با توجه به همين موضوع به سراغ مهم ترین اخبار بازی های ویدئویی در یک هفته اخير رفته  و تمرکز 
اصلی را روی آثاری قرار داده ایم که تعداد زیادی گيمر را جذب خود می کنند. آثاری که معمولا برای کنسول های بازی یا کامپيوترهای شخصی منتشر شده و ميليون ها کاربر در نقاط مختلف کشورمان و البته جهان دارند. بازی های ويدئويی از دريچه رسانه ها

  
کمپانی ال سی جی که چندی پيش دارایی های استودیو تل تيل را خریداری کرده بود، اکنون 

به دنبال بازگشتن است. استودیویی که سال گذشته به طور ناگهانی به دليل مشکلات داخلی 
با تعطيلی مواجه شده بود. ال سی جی قصد دارد تا فهرستی از بازی های قدیمی تر تل تيل را 

به فروش برساند و به علاوه روی عناوین جدیدی که پيش از این مرتبط با این استودیو بودند 
کار کند.

  
به زودی قرار است ریمستر دو بازی  محبوب و کلاسيک علاالدین و شير شاه برای 
کنسول های نسل حاضر منتشر شود. این دوعنوان خاطره انگيز برای اولين بار در دهه  نود 
ميلادی برای کنسول سگا جنسيس منتشر شدند. ریمستر دو بازی  قدیمی و کلاسيک 
علاالدین و شير شاه در پایيز امسال با قيمت 30 دلار عرضه خواهد شد.

معرفی قهرمانان جام بازی های ويدئويی ايران

مشخصات نسل هفتم سرفيس لو رفت
مایکروســافت رویداد آینده خود با محوریت دستگاه هاي سرفيس را 
در روز دوم اکتبر برگزار خواهد کرد و کاملا منطقي است که تصور کنيم 
سرفيس  پرو۷ در جریان برگزاري این مراسم معرفي شود. درواقع ورژن 
کنوني تبلت ممتاز مایکروسافت در روز دوم اکتبر سال گذشته معرفي 
شد. یک گزارش اخيرا منتشرشده توسط وب سایت آلماني ویندوزاریا 
نگرشي از برخي مشخصات احتمالي مدل آینده سرفيس پرو را در اختيار 
کاربران قرار مي دهد. دقيقا همانند ســري سرفيس پروي سال گذشته، 
این بار نيز بخش عمده اي از تغييرات اعمال شــده در سرفيس پرو۷ به 
مشخصه هاي داخلي آن مربوط خواهد شد؛ اگرچه این دستگاه احتمالا از 
حواشي باریک تر و طراحي کمي  تخت تر بهره خواهد برد. خبر بزرگ این که 
کليه مدل هاي جدید تبلت مذکور از اتصال 4جي پشتيباني خواهند کرد. 
این درحالي ست که برخي مدل هاي تبلت جدید احتمالا از پردازنده هاي 
نسل دهمي  کور شرکت اینتل اســتفاده مي کنند و برخي دیگر از تراشه 
هفت نانومتري اســنپ دراگون سي ایکس۸ ســاخت کوالکام مجهز به 
هسته هاي پردازشي شرکت آرم بهره خواهند برد. مدل مجهز به تراشه 
ساخت کوالکام با تراشه مودم اسنپ دراگون ایکس۲4 یکپارچه شده و از 
دانلود با حداکثر سرعت دوگيگابيت  برثانيه پشتيباني مي کند. این گزارش 
خاطرنشــان مي کند که درگاه نمایش با یک پورت USB-C جایگزین 
خواهد شد. اما با توجه به ابقاي درگاه ســرفيس کانکت، پورت جدید از 
استاندارد تاندربولت3 پشــتيباني نخواهد کرد. نهایتا انتظار مي رود که 
مایکروسافت تعدادي تایپ کاور جدید با رنگ آميزي هاي متنوع را براي 

سرفيس پرو۷ ارائه كند. 

  ويژه

تجربه ای متفاوت در دنيای مستقل ها

اين گروه 
سخت

گزارشي از 
سخت ترين بازي هاي 

منتشرشده در تاريخ

  
گزارش های اخير نشان از این دارد که اقتباس 
سينمایی مترو ۲033 در حال توليد است. این فيلم 
سينمایی توسط شرکت روسی گزپرام مدیا در حال 
ساخت بوده و با این حال کارگردان و بازیگران آن 
تاکنون مشخص نشده اند. دیميتری گلوخوفسکی 
نویسنده مجموعه رمان های مترو حمایت خود را از 
این اقتباس اظهار کرده و معتقد است اعضای تيم 
سازنده قابل اعتماد هستند.

  
به گفته آورن گرینبرگ مدیر بازاریابی بازی های 
ایکس باکس، مایکروسافت دیگر برنامه ای برای 

خرید استودیوهای بيشتر و افزایش تيم های 
بازیسازی داخلی خود ندارد. در جریان برگزاری 

نمایشگاه گيمزکام ۲0۱9، از گرینبرگ در 
خصوص برنامه شرکت مایکروسافت برای خرید 
استودیوهای بيشتر و افزایش توسعه دهندگان 

آن ها پرسيده شد که گرینبرگ در پاسخ اظهار 
کرد در حال حاضر کار مایکروسافت برای خرید 

استودیوهای توسعه دهنده بيشتر به اتمام 
رسيده است.

اهميت برندسازي
 بررسي کارنامه موفق ترين توسعه دهندگان

بازي هاي ويدئويي ايران

رویکرد متفاوت »تيم شيفر« و استودیو زیردستش یعنی دابل فاین 
در ساخت بازی های ویدئویی زبانزد است. در طی نوزده سال فعاليت، 
هرگز سراغ ساخت آثار بسيار بزرگ و با بودجه  فضایی نرفته اند. در 
عوض تمرکز تمام عناوین این شرکت روی سرگرمی و خلاقيت است 
و همواره شما را وارد دنياهایی می کند که کاملا جدیدند یا نمونه اش 
را به ندرت در بازی دیگری دیده اید. آقای لی پتی کارگردان هنری 
»دابل فاین« که بيش از دوازده ســال در این استودیو حضور دارد، 
سه ســال پيش کارگردانی عنوان هد لندر را به عهده گرفت و حالا 
با اثری جدید به نام Rad برگشته است. در ادامه این مطلب متوجه 
خواهيد شد که بازی Rad تا چه حد از سياست های هميشگی دابل 
فاین پيروی می کند. دنيای Rad یک دنيای پساآخرالزمانی ست، با 
این تفاوت که آخرالزمان دو بار در آن اتفاق افتاده است! موجودات 
جهش یافته تقریبا همه جا را فراگرفته اند و انســان های باقی مانده 
در یک پناهگاه به بقا ادامه می دهند. اما هنوز در آن دنيای مخوف 
بيرون پناهگاه اميدی برای احيای تمدن بشــریت وجود دارد. اما 
این ماموریت بهایی دارد؛ انســانی که پای خود را از پناهگاه بيرون 

بگذارد، به مرور و در اثر آلودگی محيط دچار جهش ژنتيکی خواهد 
شد و دیگر شکل انسانی خود را از دســت خواهد داد. مخاطب در 
نقش یک نوجوان داوطلب می شود تا این ماموریت را انجام داده و با 
این فداکاری دنيا را نجات دهد. عنوان Rad یک اکشن سوم شخص 
ایزومتریک است که در زیرســبک Roguelike قرار می گيرد. در 
ابتدا باید کاراکتر خود را از بين چنــد گزینه مختلف انتخاب کنيد 
که تفاوت شــان تنها در ظاهر است و ســپس از پناهگاه ماموریت 
آغاز می گردد. در بازی های روگ لایــک همواره تمرکز اصلی روی 
گيم پلی است، اما سازندگان Rad از پردازش دنيا و شخصيت ها غافل 
نشده اند. در خود پناهگاه با شخصيت های مختلفی روبه رو می شوید 
که هر کدام ویژگی های شــخصيتی خاص و گذشــته  ای دارند که 
جزئيات بيشتری از این دنيا و تاریخش را به مخاطب منتقل می کند. 
برای مثال شخصيت The Elder قدیمی ترین شخص داخل پناهگاه 
و تنها کسی ست که از اقوام باســتانی و دوران قبل از آخرالزمان 
آگاهی دارد. یا Billy که بر اثر تشعشعات دو شاخ روی سر درآورده و 
پاهایش به سم تبدیل شده اند. برخی از این شخصيت ها ماموریت های 

جانبی مختص به خود را نيز دارند که در ازای انجام شان، پول یا آیتم 
دریافت خواهيد کرد. به جز شخصيت ها، با گشتن در محيط  می توانيد 
یک سری اشيای باستانی را بيابيد که اطلاعات بيشتری از گذشته  
 Tome of the به مخاطب می دهند. در منوی بازی بخشــی به نام
Ancients وجود دارد که  در آن، اطلاعات تمام دشمنان، کاراکترها، 
قدرت  ها و ارتقاها و همچنين اطلاعات داستانی جمع آوری می شود 
تا در فرصت دلخواه به خواندن شــان بپردازید. همان طور که گفته 
شد، بازی یک اکشن سوم شخص در زیرسبک روگ لایک و با زاویه 
دوربين ایزومتریک است. روند بازی به چند مرحله  مختلف تقسيم 
شده که در هر کدام دو هدف دارید؛ نابود کردن دشمنان و باز کردن 
دروازه  ورود به مرحله  بعد. همچون اکثر عناوین روگ لایگ، مراحل 
و جای گيری دشمنان به صورت تصادفی ساخته می شوند. برای باز 
کردن دروازه باید در هر مرحله به دنبال مجسمه هایی گشته و آن ها 
را فعال کنيد که تعدادشان در هر مرحله با پيشروی بيشتر می شود. 
برای مقابله با دشمنان در ابتدا تنها یک چوب بيسبال دارید. اما این 

دنيای مخوف در ازای از دست دادن انسانيت، هدیه هایی هم دارد.

  
شرکت کپکام به تازگی سایت جدیدی را در ارتباط با پروژه جدید خود 
یعنی »مقاومت« ایجاد کرده است. اما نکته قابل توجهی که این پروژه 
را با مجموعه رزیدنت اویل مرتبط می کند؛ قرمز بودن دو کلمه RE در 
نام این پروژه است. این موضوع باعث شده تا طرفداران گمان کنند که 
پروژه مقاومت نسخه جدیدی از بازی رزیدنت اویل است.



حوادث
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2460  یکشنبه  10 شهریور  1398

 فرار آشپز قاتل پس از قتل كارگر تازه وارد 
مردي كه همكار تازه وارد خود را در یك آشــپزخانه بــا ضربات چاقو از پاي 
درآورده بود،  بعد از ارتكاب جنایت با صاحبكار خود تماس گرفت و متواري 

شد. 
جمعه شب فردي با پليس تماس گرفت و از كشته شدن كارگر 22 ساله خود 
در آشپزخانه اش خبر داد. سریعا پس از این گزارش ماموران بازپرس كشيك 
قتل پایتخت را در جریان موضوع قرار دادند و با اعزام به محل تحقيقات اوليه 

را درباره این پرونده آغاز كردند.
صاحب آشپزخانه وقتي در برابر ماموران قرار گرفت، گفت: كارگري كه به قتل 
رسيده از ساكنان غرب ایران است   و به تازگي براي كار در اینجا از طریق یك 
موسسه كاریابي معرفي شــده بود. علاوه بر او یك كارگر تبعه افغانستان   نيز 
داشتم كه این دو نفر با هم دائم درگير بودند و در آشپزخانه كارهاي آشپزي 
انجام مي دادند تااینكه شب جاري كارگر افغانســتاني با من تماس گرفت و 
اعلام كرد كه از ميدان ونك به مــن زنگ مي زند. این كارگر جوان مدعي بود 
مقتول را با ضربات چاقو از پاي درآورده و از من خواست كه به این محل براي 

بررسي حال او بروم. 
در ادامه با دستور بازپرس قتل جسد متوفي براي تعيين علت اصلي فوت به 
پزشكي قانوني منتقل شــد و تحقيقات براي مشخص شدن مخفيگاه متهم 

متواري  جریان دارد. 

چهار كشته و مجروح در تصادف زنجيره اي
رئيس پليس راه آذربایجان غربی از برجا ماندن یک کشته و 3 مجروح بر اثر 

برخورد 3 دستگاه خودرو در محور مهاباد- نقده  خبر داد.
سرهنگ علی ســعيدی اظهار داشــت: برابر اعلام فوریت های پليسی 110 
مبنی بر وقوع یک فقره تصادف زنجيــره ای در محور مهاباد- نقده ، بلافاصله 
ماموران پليس راه به همراه گروه های امدادی به محل حادثه اعزام شدند. در 
بررسی های اوليه مشخص شد، این تصادف بين 3 دستگاه خودرو پراید، پژو 
207 و وانت آریسان رخ داده است. در این حادثه، یکی از سرنشينان پژو 207 
فوت و 3 راننده خودروها مجروح که به کمک ماموران امدادی به بيمارستان 
منتقل شدند. کارشناســان پليس راه، علت این حادثه را بی احتياطی راننده 

سواری و انحراف به چپ پراید، اعلام کردند.

زوج سارق پس از 10 ميليارد سرقت گير 
افتادند

سرپرست پليس آگاهی فرماندهی انتظامی اصفهان از دستگيری مردی که با 
همدستی همسرش اقدام به 10 ميليارد ریال سرقت از منازل مردم کرده بود 

در عمليات کارآگاهان این پليس خبر داد.
سرهنگ  حسين ترکيان  گفت: کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پليس آگاهی 
استان اصفهان در پی شکایت تعدادی از شهروندان اصفهانی مبنی بر دستبرد 
به منازل آن ها موضوع را به صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. در این 
خصوص تحقيقات گسترده ای توســط کارآگاهان انجام گرفت و سرانجام با 
بررسی های علمی و تخصصی ویژه، هویت یک زن و مرد که در این سرقت ها 
دست داشتند به دست آمد. با شناســایی هویت سارقان، کارآگاهان در یک 
عمليات ضربتی هر دو نفر را طی هماهنگی با مقام قضایی دســتگير کردند. 
این زوج تاکنون به 11 مورد ســرقت از منازل مردم اعتراف کردند که ارزش 
سرقت های صورت گرفته توسط آنان از سوی کارشناسان مربوطه 10 ميليارد 
اعلام شده است.  این افراد پس از زیر نظر گرفتن افراد متمول به محض خروج 
آنان از منازل خود با شگردی خاص وارد آن شده و سپس وجوه نقد، طلاجات 

و سکه های موجود را به سرقت می بردند.

یک کشته و 9 زخمی در تصادف پراید و پژو 
سخنگوی سازمان اورژانس کشور از تصادف پراید و پژو 405 خبر داد.

مجتبی خالدی، سخنگوی ســازمان اورژانس کشور درباره تصادف پراید 
و پژو 405 گفت: این حادثه حدود ســاعت 6:40 دقيقه صبح روز جمعه 
در کيلومتر 50 محور بيرجند – قاین استان خراســان جنوبی رخ داد. با 
اعلام حادثه به اورژانس ١١5 بلافاصله 5 دستگاه آمبولانس به محل اعزام 
شــد. در این حادثه یک نفر جان باخت و  9 نفر مصدوم شدند که پس از 
اقدامات اوليه توسط تکنسين های اورژانس به نزدیکترین مراکز درمانی 

انتقال یافتند.

فوت کودک یک ساله در تصادف دو پژو پارس
بر اثر برخورد پراید با دو دستگاه خودرو پژو پارس در محور بيرجند - قاین یک 

کودک یک ساله جان باخت و هشت نفر مجروح شدند.
رئيس پليس راه خراســان جنوبی گفــت: این حادثه ســاعت 6:45  صبح 
روز گذشــته و در کيلومتر 56 محور بيرجند - قایــن رخ داد. در این حادثه 
یک دســتگاه پژو پارس فقط خســارتی بود و یک دختر بچــه 11 ماهه از 
سرنشينان دیگر خودرو پژو فوت شد. 6 نفر از سرنشينان همين خودرو و 2 
نفر از سرنشينان خودرو پراید نيز در این تصادف مجروح شدند. دليل تصادف 
انحراف به چپ راننده پراید ناشی از خســتگی و خواب  آلودگی اعلام شد و 
مصدومان به مراکز درمانی بيرجند منتقل شــدند و حال عمومی آنان خوب 

گزارش شده است.

برخورد ميکسر با ساختمان مسکونی  در گيشا
یک ميکسر صبح روز گذشته به دیوار یک ساختمان در گيشا برخورد کرد و 

راننده به شدت مصدوم شد.
رئيس مرکز فرماندهی و کنترل هوشــمند ترافيک پليس راهور پایتخت از 
برخورد یک دستگاه خودروی ميکسر با دیوار ســاختمانی در خيابان گيشا 

خبر داد و گفت: علت تصادف نقص فنی ترمز خودرو بود.
ســرهنگ محمد رازقی در توضيح این خبر بيان داشــت: در مسير خيابان 
گيشا خيابان کسروی )منطقه2( یک دســتگاه ميکسر به شدت با دیوار یک 
ساختمان برخورد کرد و پس از برخورد با دیوار با یک اصله درخت و تير برق 
برخورد و سپس متوقف می شــود. با حضور عوامل اورژانس و کارکنان راهور 
در محل، راننده ميکســر از خودرو بيرون آورده شد و با توجه به مصدوميت 
وی، به نزدیک ترین بيمارستان برای خدمات درمانی انتقال یافت. با حضور 
کارشناســان پليس راهور در محل حادثه، علت حادثه را مورد بررسی قرار 
دادند و به این نتيجه رسيدند که نقص فنی در قسمت ترمز کاميون ميکسر 

باعث این حادثه شده است.

 اسيدپاشي به روي دو نفر در امامزاده حسن تهران
فردي كه به روي یك دختر و پسر جوان اسيدپاشي كرده بود پس از این اقدام 

خود متواري شد و تلاش هاي پليسي براي دستگيري او جریان دارد. 
روز گذشته بازپرس كشيك قتل پایتخت در تماسي از سوي ماموران كلانتري 
امامزاده حســن در جریان یك فقره اسيدپاشــي به روي دختر و پسري در 
محدوده اســتحفاظي این كلانتري قرار گرفت و ســریعا بعد از این گزارش 

پرونده اي در این زمينه در دادسراي ناحيه 27 تهران تشكيل شد. 
دختر 14 ساله و پسر 21 ساله كه هر دو با اسيد از نواحي مختلف بدن سوزانده 
شده بودند با اورژانس به بيمارستان سوانح سوختگي منتقل شدند و عمليات 
درماني بر روي آنها جریان دارد اما متهم كه بر روي این دو نفر اسيدپاشــي 

كرده بود همچنان متواري است.  
بنابراین گزارش، با دســتور بازپرس كشــيك قتل پایتخــت پرونده براي 
 دســتگيري متهم در اختيــار اداره شــانزدهم آگاهي تهران بــزرگ قرار

 گرفته است. 

  اخبار 

خليل موســوي|مهرماه ســال 96 بود كه رئيس یک 
شرکت خصوصی به نام سامان ربوده شد و به این ترتيب 

پليس آگاهي تهران براي بررسي ماجرا وارد عمل شد. 
براساس این گزارش، چهار مرد جوان خودشان را مامور 
پليس آگاهی معرفی کرده و رئيس شرکت را ربوده و در 
ازای آزادی اش 500 هــزار دلار طلب كرده بودند. رئيس 
شــركت با تيزهوشــی و به بهانه پرداخت پول آنها را به 
شرکت اش کشانده و با اشاره کارمندانش را از ماجرا مطلع 

کرده بود که آنها نيز پليس را با خبر كردند.
رئيس شرکت در تشریح شکایتش به ماموران گفت: چند 
روز پيش به سفر خارج از کشــور رفته و دیروز زماني كه 
بازگشــته بودم در فرودگاه امام چند مرد ناشناس جلوي 
راه من سد شدند و خودشان را مامور پليس آگاهی تهران 
بزرگ معرفی کردند. آنها مدعي شــدند بــه خاطر فرار 
مالياتی و پولشویی متهم هستم و حكم جلب مرا نيز دارند 
و به زور مرا سوار ماشيني کردند و در ازای آزادی من طلب 

500 هزار دلار كردند. به زودي متوجه شــدم كه در دام 
مامور قلابی ها گرفتار شده ام. من به آنها گفتم 500 هزار 
دلار ندارم. به همين خاطرآنها مرا چند ساعت در خيابان 
گرداندند تااینكه با صحبت هاي من فهميدند پولي همراهم 
نيســت و موافقت کردند تنها در ازای پرداخت 50 هزار 
دلار مرا آزاد کنند. من به آنها گفتم این مبلغ را نيز همراه 
ندارم اما این پول در گاوصندوق شرکتم موجود است كه 
باید برای برداشت آن با هم به شرکت برویم و من آن را از 
حسابداری تحویل بگيرم و به شما بدهم. وقتی به شرکت 
رفتيم به حسابداری دستور دادم تا مبلغ 50 هزار دلار را به 
این ماموران قلابي بپردازند و با اشاره به کارمندانم به آنها 
فهماندم که در دام اخاذ افتاده ام. همان موقع آنها پليس 
را خبر کردند و این چهار متهم بازداشــت شدند اما من 
نمي دانم كه چرا آنها براي اجراي سناریوي آدمربایي شان 
من را دزدیده اند. با این شــکایت، پليس بــه بازجویی از 
متهمان پرداخت و روشــن شد نقشــه اخاذی را یکی از 

کارمندان شرکت طراحي كرده است كه با راهنمایي هاي 
متهمان این فرد نيز دستگير و روانه زندان شد. 

این كارمند خاطي مدعي بود: می دانستم رئيس شرکت 
گردش حســاب چند ميلياردی دارد و بــراي همين با 
همدستی چهار نفر از دوستانم نقشه اي طراحي كردیم تا 

از او اخاذی کنيم. 
با اعتراف هــای متهم اصلي پرونده، عليــه هر پنج متهم 
کيفرخواست صادر و پرونده آنها برای رسيدگی به شعبه 
دهم دادگاه کيفری یک اســتان تهران فرستاده شد. آنها 
روز گذشته در حاليكه شاکی رضایت خود را اعلام كرده 

بود در دادگاه حضور یافتند و به دفاع از خود پرداختند.

وقتی متهم اصلي پرونده در جایگاه قرار گرفت بيان كرد: 
من کارمند شــرکت بودم و از وضعيت مالی شاكي مطلع 
بودم. به همين خاطر از دوستانم خواســتم این نقشه را 
طرح ریزي كنيم اما قبل از اینکه پولی به دست ما برسد 
دستگير شــدیم با این حال اتهام آدمربایي را قبول ندارم 

چون در جریان ماجرا هيچ كاري نكردم. 
ســایر متهمان نيز جرم آدم ربایی را انکار کردند و گفتند 
تنها قصد اخاذي داشتند كه در رسيدن به هدف شان نيز 

بازماندند.
 در پایان این جلسه هيات قضایي وارد شور شدند تا براي 

تعيين سرنوشت پرونده تصميم گيري كنند. 

 ماجراي اخاذي 50 هزار دلاري
 از     رئيس شركت

كارمندي كه براي پولدار شدن تصميم گرفت رئيس شركت شان را 
به همراه چهار دوستش بدزدد، قبل از رسيدن به پول ها شناسايي و 

دستگير شدند. روز گذشته متهمان پرونده با توجه به اعلام رضايت 
شاكي از بابت جنبه عمومي جرم محاكمه شدند

 قاتل فراري در حال سرقت و زورگيري به دام افتاد
سه ســارق كه یكي از آنها قاتل فراري از شهرستان ماكو 
بود، حين ســرقت خودرو، منزل و زورگيري دستگير و 

روانه زندان شدند. 
در ساعت 23:48 روز پنجم شــهریور ماه بود كه خبري 
مبني بر دستگيري دو سارق توسط شهروندان تهراني در 
یك ساختمان در محدوده كلانتري جنت آباد به سامانه 

110 پليسي اعلام شد. 
تيمي از ماموران انتظامي ســریعا به آدرس ســاختمان 
اعلامي واقع در خيابان گلستان شرقي اعزام شدند و دو 
سارق كه شهروندان آنها را دستگير كرده بودند را تحویل 

گرفتند.
بنابراین گزارش، یكي از افراد حاضر در محل مدعي بود 
این دو سارق به همراه دو همدست دیگر خود در كوچه 
درهاي یك خودروي گلف را باز و سرقت كردند و بعد از 
آن با باز كردن در حياط، با هدف ســرقت وارد آپارتمان 

شده بودند. 
این شــهروند مدعي بود كه متهمان در حال تجســس 
واحدها بودند تا یك خانه خالي از سكنه براي سرقت گير 
بياورند اما با هوشياري ســاكنان ساختمان، در راهرو دو 

نفرشان دستگير و تحویل پليس داده شدند. 
مدتي از حضور ماموران در محل نگذشته بود كه خبر یك 
زورگيري كمي بالاتر از آدرس این ساختمان اعلام شد و 
ماموران این بار با حضور به موقع در محل اعلامي متوجه 
شدند دو جوان فراري از ساختمان مذكور، در كوچه اي در 

حال زورگيري از شهروند دیگري هستند. 
در ادامه ماموران با توجه به متواري شدن متهمان، قانون 
به كارگيري از سلاح را اســتفاده كردند و در كمتر از دو 
دقيقه بالاخره یكي از متهمان را با شليك مستقيم از پاي 
درآوردند كه با انتقال بــه موقع او به واحد درماني، تحت 

درمان قرار گرفت. 
همچنين بررسي هاي تكميلي مشخص كرد فرد زخمي 
شــده متهم به قتل تحت تعقيب از سوي واحد انتظامي 
شهرستان ماكو است كه در تهران با همدستان خود انواع 

سرقت ها را مرتكب شده است. 
در انتها با توجه به این موضوع بازپرس كشيك دادسراي 
امور جنایي تهران در جریان موضوع قرار گرفت و متهم به 
ماموران اداره آگاهي ماكو براي بازگرداندن به این ناحيه 

قضایي تحویل داده شد. 

 دستگيري سارق حين سرقت در بازار تهران
رئيس کلانتري 113 بازار از دستگيري 
یک ســارق مغازه که به همراه خانمي 

 اقدام به سرقت مي کرد، خبر داد. 
سرهنگ اســدعلي الماسي در تشریح 
این خبر بيان داشت: بامداد روز جاري 
عوامل گشــت ضربت ســرکلانتري 
هفتم در خيابان پانزده خرداد درحال 
گشــت زني بودند که به دونفــر آقا و 
خانم مشکوک شدند و وقتي به سمت 
آنها رفتند، این افــراد به محض رویت 
ماموران از محل متواري شدند. مامور 
دستور ایســت به این افراد صادر کرد 
اما آنها اقــدام به فرار کردنــد تا اینکه 
مامور مجبور به تيراندازي هوایي شد 
و درنهایت متهم مــرد پرونده متوقف 
و دستگير شــد. از این سارق 13عدد 
لباس بچگانه دوتکه و دو عدد شــلوار 
به همراه یک عدد دیلــم نيز مربوط به 
ســرقت و براي کج کردن قفــل در  و 

کرکره کشف شد.  متهم در کلانتري به 
سرقت در پوشش زوج براي گمراه کردن 
ماموران از اهداف شوم شــان اعتراف 
کرد و مدعي شــد با این دیلم درها و 
کرکره ها را تخریــب مي کردند و فقط 
لوازم و لباس هایي کــه نزدیک در بود 

را سرقت مي کردند. بنا بر این گزارش، 
در بازرســي بدني از این فرد شش گرم 
شيشــه روانگردان نيز کشــف شد و 
متهم به پنج فقره ســرقت اعتراف کرد 
و با تشــکيل پرونده اي به مقام محترم 

قضایي معرفي شد.
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شاید کم نباشند تعداد گزارشگرانی که برای رخنه کردن به 
اعماق سوژه گزارش خود و بررسی آن از همه ابعاد، خود را در 
آن گزارش بازی می دهند و به بطن هر کاری وارد می شوند. 
گزارش های موفق و آنهایی که بیشتر دیده می شوند و اثرشان 
را تا مدت ها بر ذهن بیننده می گذارند، از همین دســته اند. 
این گزارش ها اما صرفا هنر دســت آنهایی اســت که عاشق 
هستند. عاشق کارشــان و ســوژه ای که به آن می پردازند. 
مهدیه فکوری که در گزارش پرش از ارتفاع 54متری کوه های 
چم چید لرستان، هر بیننده ای را ترغیب به انجام این پرواز 
هیجان انگیز می کرد از همین قماش اســت. او کارشناسی 
رسانه دارد و 31 ساله و اهل لرستان است. مهدیه درباره اینکه 
 چه شد که خبرنگاری و کار با رسانه را انتخاب کرد، می گوید:
» از بچگی این کار را دوســت داشتم، بســیار کنجکاو بودم 

ودوست داشــتم مســائل مختلف و جدید را تجربه کنم. به 
همین دلیل رســانه خواندم و کار خبرنــگاری را اولین بار 
از اصفهان شــروع کردم. زمانی که آنجــا زندگی می کردیم 
خبرنگار بنیاد حفظ و نشــر آثار و ارزش هــای دفاع مقدس 
اســتان اصفهان و خبرنگار ایران بودم و حــالا از آن روزها 

10سالی می گذرد.« 

  مثل یک پرنده در ارتفاع های چم چید
مهدیه فکوری که علاوه بر کار تصویری، سردبیر سایت باشگاه 
خبرنگاران نیز اســت، پیش از این تجربه کارها و گزارش های 
متفاوت و هیجانی داشته اســت. او برای تهیه گزارش عقاب و 
 بچه خرس بغل کرده و جاهای ســخت زیــاد رفته. می گوید:

»من یک بار دیگر برای تهیه گزارش پــرش انجام داده بودم، 
البته نوع پــرش فرق می کرد)پرش پاندولی یــا آونگی بود( و 
از کوه یافته خرم آباد بود واین بار پرش ســوئینگ از چم چید 
دورود.باتوجه به اینکه قبلا پیش زمینه ای داشتم دوست داشتم 
این بار متفاوت تر وهیجان انگیزتر ظاهر شوم و این هیجان را 
به مخاطب هم انتقال دهم. شــاید مثل خیلی از گزارش های 
دیگر می توانستم گزارش تهیه کنم وخودم نپرم ولی زمانی که 
به فکر تهیه این گزارش افتادم از اول تصمیم به پرش داشتم 
چراکه تجربه قبلی حس رضایت بخشی برایم داشت به همین 
دلیل دلم می خواستم دوباره تجربه اش کنم پس می دانستم اگر 
برای تهیه گزارش بروم حتما می پرم.« و پرید و حسش از این 
پرش را اینچنین بازگو می کند:» وقتی که می پری از هرحسی 
تهی می شوی، سبک می شوی وگویی در حال پرواز هستی.« 

  استرس دوربین و پرواز در آخرین پلاتو 
فکوری حضور در طبیعت و ورزش کردن را برای کار خبری 

که اســترس های خــاص خــودش را دارد لازم و ضروری 
می داند و می گوید:» من ورزش را دوســت دارم وهر زمانی 
که فرصت کنم حتما ورزش می کنم چون روحیه ام را عوض 
می کند.همچنین عاشق طبیعت وحیوانات هستم وهروقت 
طبیعت گردی می کنم روحیه شادتری پیدا می کنم. به طور 
کلی کار خبر استرس زاســت بنابراین بایــد راه هایی برای 
کنترل استرس در آن پیدا کنیم. هرچند شاید این کارهای 
هیجانی به نوعی بازی با جان تلقی شــود و یک درصد خطا 
ممکن است دیگر قابل جبران نباشد اما بحث ایمنی خیلی 
مهم است و من با اعتمادی که به تیم حرفه ای »هوف« داشتم 
با خیال راحت تری سراغ این کار رفتم.« پلاتوی آخر مهدیه 
فکوری که با یکی دو بار ضبط تصویب شد اینچنین بود:»اگر 
می خواهید لحظه های بکر و جذابی را در کنار طبیعت تجربه 
کنید، اگر می خواهید در کنار طبیعت شور و هیجان را تجربه 
کنید و آدرنالین تان به اوج برسه، لرســتان بهترین مقصدِ. 
فکری خبرگزاری صداوســیما، آبشار بیشه گرمه،چم چید، 

دورود«.

  در لرستان، گروه هوف را فراموش نکنید 
اسم گروهی که در گزارش، پرش از کوه های چم چید دورود 
را تدارک دیده بودند، »هوف« )در زبان لری به معنی ترس و 
هیجان ( است. این گروه متشکل از سه جوان خلاق لرستانی 
است که دســت به دســت هم دادند تا صنعت گردشگری و 
هیجان را در لرستان رونق دهند. لرستان سرزمین آبشارها 
وبیشه ها و به نوعی پایتخت طبیعت ایران است و با جاذبه های 
طبیعی و تاریخی فراوان توانســته هرســاله و در هرفصلی 
پذیرای گردشــگران زیادی از داخل وخارج کشــور باشد. 
همچنین لرستان پتانسیل بالایی برای ورزش های هیجانی 

دارد که می تواند یکی از قطب هــای اصلی این ورزش مفرح 
برای دوستداران هیجان در کشــور باشد چون کوه، جنگل، 
دریاچه، رودخانه وتالاب و واکثــر جاذبه های طبیعی راکه 
لازمه اینگونه ورزش هاســت با هــم دارد وصدالبته جوانان 
خلاقی که توانستند با دانش وتجربه این ورزش را به عاشقان 

هیجان هدیه دهند.

  راهنمای سفر به چم چید 
برای رفتن به آبشار بیشه گرمه در چم چید دورود باماشین 
تقریبا دوساعت از مرکز استان راه است. بعد از آن یک ساعت 
پیاده روی دارید تا به بالای آبشــار و محل سوئینگ برسید. 
جایی که در آن اصلا متوجه گذر زمان و پیاده روی طولانی 
نیستید چراکه این مسافت سراسر پوشیده از درخت،جنگل، 
چشمه،آبشــار و رود اســت  و کمتر جایی اســت که همه 
این ظرفیت ها را باهم داشــته باشــد. بعد از آن با امکاناتی 
که گروه هوف برایتــان در نظر گرفته اند بــرای پرش آماده 
می شــوید. کاری که تقریبا از آماده ســازی تا انتهای پرش 
20 دقیقه زمان می برد. بعد از آن شــمایید و یک حس ناب 
که شاید در زندگی شهری فرصت زیادی برای تجربه کردن 
آن نداشته باشــید. فکوری با تجربه چندین ساله اش در کار 
 خبرنگاری در رابطه با این گزارش های انگیزشــی می گوید:

» با تهیه چنین گزارش هایی است که مردم ترغیب می شوند، 
ازجاهای مختلف کشــور بازدید کنند وصدالبته لرستان که 
استانی چهارفصل است می تواند همیشه مقصد خوبی برای 
گردشگران باشــد چون علاوه بر مردمان خونگرم و مهمان 
نواز،آب وهوای خوب،طبیعت بکر و برگزاری ورزش هیجانی 
در طبیعت بی نظیرش هرعاشــق هیجان و گردشــگری را 

می تواند جذب خود کند.«

گزارشگری با 
اعمال شاقه 
گفت وگو با مهدیه فکوری، 

خبرنگاری که در 
گزارش هایش دست به 

کارهای عجیب مثل بازی با 
حیوانات و پرش از ارتفاع 

می زند 

هانیه درویش| چندی پیــش از منطقه ای در 
استان لرســتان گزارشــی دیدیم که حتی با 
دیدنش هم آدرنالین در خونمان تزریق شــد و 
به وجد آمدیم. گزارش مهدیه فکوری خبرنگار 
صداوســیما از تفریح هیجانی کــه این روزها 
سه پسر ورزشــکار و خلاق لرستانی در منطقه 
چم چید دورود راه اندازی کرده اند. گزارشــی 
خاص که در میانه راه حــدس می زنید این کار 
صرفا برای حرفه ای ها و ورزشکاران است اما در 
انتهای گزارش سورپرایز می شوید و گزارشگر 
را می بینید که آخرین پلاتــوی خود را زمانی 
می گوید که آماده پــرش از کوهی به اندازه یک 
ساختمان 18طبقه است. با این گزارشگر جوان و 

پر انرژی گفت وگو کرده ایم. 

سریال بانوی سردار، بازگشت نجفی به زندان و ...
10 مقاله پربازدید ویکی پدیا در روز 4 شهریور:

1. بی بی مریم بختیاری
2. یک مقاله غیراخلاقی

3. اشپیتیم آرفی
4. فیلم سینمایی

 متری شیش و نیم
5. داریوش اسدزاده

6. علی مردان خان
7. نوید محمدزاده

8. تناسخ/ 9. اصغر قندچی/ 10. یک مقاله غیراخلاقی
  5 پست پربازدید در روز جمعه 8 شهریور به روایت سامانه تلگرافی

1. محمدعلی نجفی به زندان بازگشــت )3.03 میلیــون بازدید در 861 
کانال(

2. چهره قدیمی ترین انسان های اولیه رونمایی شد )2.24 میلیون بازدید 
در 269 کانال(

3. شرایط حضور مشــمولان در کربلای معلی )2.03 میلیون بازدید در 
842 کانال(

4. سخنان سردار کمالی درباره طرح خرید خدمت سربازی )1.58 میلیون 
بازدید در 488 کانال(

5. تبلیغ طرح پرداخت تســهیلات یک بانک )1.50 میلیون بازدید در 5 
کانال(

  14 گروه کلمه کــه در چهار روز اخیر، بیشــترین میزان افزایش 
جست وجو در گوگل را داشتند  )کلماتی که با هم مشابهت معنایی 

داشتند در یک گروه قرار گرفتند(:  
1. اعدام قاتل امام جمعه کازرون و فیلم آن

2. فیلم سینمایی جادوگر شهر اُز
3. همسر امانوئل مکرون

4. شاکی عصر جدید کیست؟
5. فیلم سینمایی متری شیش و نیم و دانلود آن

6. مارچوبه چه نوع خوراکی است؟
7. پروفایل محرم/8. سامانه ثنا )ثبت نام محرم(
9. سامانه بورس/ 10. سازمان تامین اجتماعی

11. پانته آ سیروس
12. صرافی ملی، قیمت دلار، قیمت ارز، قیمــت دلار امروز، قیمت طلا 

امروز، قیمت لیر ترکیه و دلار امروز
13. دیوار، دیوار شیراز/14. روزنامه رسمی

     ترند

کدام کترینگ محبوب تر  است؟
امروز در ترند تجاری سری زدیم به کترینگ ها، تهیه غذاها و آشپزخانه هایی 
که این روزها، بار زیادی در تامین غذای بیرون از خانه مردم دارند تا در نهایت 

ببینیم به روایت گوگل، کدام یک از دیگری محبوب تر است. 
1. محبوب ترین برندهای تهیه غذا یا کترینگ عبارتند از: فارســی، قریشی، 

پارسی، ارغوان و تهران پخت. 
2. اگر بخواهیم بیشترین میزان رشد جست وجو در یک سال گذشته را مدنظر 
قرار دهیم این ترکیب کمی به هم خواهد ریخت و به این شکل درخواهد آمد: 

ارغوان، تهران پخت، فارسی و قریشی. 
3. ســایت یا اپلیکیشن اســنپ فود هم در میان عباراتی است که بیشترین 

میزان جست وجو و رشد جست وجو را داشته است. 

     ترند تجاری

     خرده روایت هایی از فرنگ

در شهرها و ایالت های مختلف آمریکا، شرایط زندگی 
برای مســلمانان از وجوه مختلف متفاوت اســت. در 
برخی شهرها، تقریبا همه  مردم دید مناسبی نسبت 
به مسلمانان دارند و شــاید یک فرد مسلمان بعد از 
دهه ها زندگی، تجربه ای از اسلام ســتیزی نداشــته 
باشد. در عوض شــهرهایی دارای افراد با نگرش های 
افراطی، رد نک ها و نژادپرســتان سفیدپوست وجود 
دارند که شــاید یک فرد مسلمان هر چند وقت یکبار 
مورد آزار کلامــی قرار گیرد. در مورد دسترســی به 
غذای حلال نیز تفاوت بســیاری بین ایالت ها وجود 
دارد. مثلًا در آیوا که بودیم، حتی در مرکز این ایالت 
)شهر دموین( تنها دو رستوران حلال کوچک وجود 
داشت که برای دسترســی به آن باید از این سر شهر 
به آن سر شــهر می رفتی. در عوض محیط این شهر و 

کلًا ایالت آیوا برای مسلمانان مناسب بود و تابه حال 
نشنیده ام برای مردان مســلمان و خانم های محجبه 
مشکلی به وجود آمده باشد. اخیراً یک خانم اهل آیوا و 
ساکن کالیفرنیا را دیدم که می گفت مردم آیوا خیلی 
باادب و بانزاکت اند اما در کالیفرنیــا مردم بی ادب و 
بی نزاکت را زیاد می بینیم.  در عوض، کالیفرنیا از نظر 
دسترسی به غذای حلال وضعیت بسیار خوبی دارد. 
گوشت حلال در 10 دقیقه ای محل سکونت موجود 
است. یا مثلًا چند روز پیش برای کاری به مرکز خرید 
کنار شــرکت رفتم و گفتم غذا را همان جا میل کنم. 
ابتدا قصدم بر سفارش یک سالاد یا شاید ماهی بود . 
با این قصد، رستوران ها و غذاخوری ها را برانداز کردم 
که متوجه حضور دو خانم محجبه  اهل ترکیه جلوی 
یک غذاخوری شدم. دقت که کردم دیدم درج کرده 

تمام غذاها حلال اند، با خیال راحت سفارش دادم. این 
سطح از دسترســی به غذای حلال در برخی ایالت ها 
اصلا وجود ندارد. گرچه تلقی عمومی ایرانیان در مورد 
آمریکا واحد و کلی اســت اما از عمومی ترین مسائل 
همچون مشــخصه های رفتاری مردم گرفته تا موارد 
خاص تر مثل دسترســی به مســجد و غذا و گوشت 

حلال، ایالت های این کشور متنوع و متفاوت اند. 
@K1inUSA

تنوع شرایط ایالت ها برای مسلمانان

     از خبرها

آغاز شصت و هشتمين سال فعاليت بانک صادرات ایران

در شرایط فعلی، حمایت از توليد باید در اولویت قرار گيرد

مدیرعامل بانک صادرات 
ایران گفــت: امیدواریم 
شــرایط خوبــي را از 
صورت هــاي مالي بانک 
صادرات ایــران در پایان 
شش ماهه ســال جاري، 
شاهد باشیم و گزارش مطلوبي را از بانک به فعالان و 
اســتفاده کنندگان اقتصــادي، ســهامداران و 

تصمیم گیران اقتصادي کشور ارائه دهیم.
بــه گــزارش روابــط  عمومــي  بانــک صــادرات 
ایران، حجــت الله صیدي در مراســم جشــن آغاز 
شصت و هشتمین  ســال فعالیت این بانک در محل 

برج سپهر، افزود: زحمات کارکنان بانک در سال ٩٧ 
و سه ماهه ابتدایي سال ٩٨ نتایج خوبي به دست داد و 
امیدواریم شرایط خوبي نیز از صورت هاي مالي بانک 
در پایان شش ماهه شــاهد باشیم و گزارش مطلوبي 
را از بانک به فعالان و اســتفاده کنندگان اقتصادي، 
ســهامداران و تصمیم گیران اقتصادي کشــور ارائه 

دهیم.
صیدي در این مراســم که در محل برج سپهر و در 
جمع اعضاي هیات مدیره، معاونان، مدیران و کارکنان 
برگزار شــد، یاد و خاطره و ایثارگري شهداي بانک 
صادرات ایران را گرامي  داشــت و افــزود: اگر امروز 
به این مناسبت جشــن مي گیریم و افتخار مي کنیم 

که در بانک صــادرات ایران خدمــت مي کنیم، به 
برکت خون شهدا است. شــهدایي که ایثار کردند تا 
ایران یکپارچه و اســلامي  بماند تا بتوانیم براي رفع 

دغدغه ها و مشکلات اقتصادي کشور تلاش کنیم.
در این مراســم که پــس از اداي احتــرام اعضاي 
هیات مدیره و مدیران ارشــد بانک به پرچم مقدس 
جمهوري اسلامي  ایران و مقارن با هفته دولت برگزار 
شد، از قطعه موســیقي »نام سبز ســرفرازان« در 
گرامیداشت یاد و خاطره شهداي بانک صادرات ایران 
رونمایي شد. این قطعه با شعري از راهله معماریان، 
تنظیم و خوانندگي نوید لبیب و به سفارش اداره کل 

روابط  عمومي  بانک صادرات ایران تهیه شد.

معاون عملیات بانکی بانک 
ایران زمین در جمع روسا 
و کارکنان شعب و ستاد 
اســتان گیلان گفت: در 
شرایط حســاس کشور، 
و  تولیــد  از  حمایــت 
واحدهای مولد باید در اولویت قرار گیرد و این مهم 
میسر نمی شود مگر با کاهش هزینه های عملیاتی و 
جذب منابع ارزانقیمت و بــه تبع آن کاهش قیمت 
تمام شده پول که زمینه ساز این موضوع خواهد بود.

به گزارش روابط عمومی بانــک ایران زمین، هادی 
قدیمی معاون عملیات بانکی با اشاره به حمایت ها و 
سرمایه گذاری های بانک ایران زمین در بخش های 
مولد اظهار داشت: امروز کشور در شرایط حساسی 
قرار دارد، نــگاه صحیح به موضــوع تولید می تواند 

ضمن بهبود شرایط کشــور، زمینه اشتغال بیشتر را 
فراهم کند و برنامه ریزی های انجام شده برای تولید و 

اشتغال را تحقق بخشد.
قدیمی با بیان این نکته که در کشــور ما بانک ها به 
عنوان تأمین کنندگان مالی مطرح هستند، افزود:ما 
باید زمینه را برای تحقق امر حمایت از تولید فراهم 
کنیم و این مهم میسر نمی شود مگر با جذب منابع 
ارزانقیمت و هدایت صحیح آن در مســیر تولید که 

موجبات پیشرفت کشور را فراهم خواهد کرد. 
در ادامه محمد حســینی کناروئی، مدیر امور شعب 
استان های بانک ایران زمین ضمن بررسی عملکرد 
شعب منطقه گفت: از ابتدای سال گذشته امور شعب 
استان ها کارگروه های تخصصی در تمامی زمینه های 
جاری بانک ایجاد کرده  اســت که هــدف اصلی آن 
تعامل هرچه بیشتر ستاد با مدیریت و تمامی شعب 

زیر مجموعه آن است.
حسینی در ســخنان خود ضمن تشریح شعار بانک 
ایران زمین، مروری بر اهداف و برنامه های امور شعب 
در سال 1398 نمود و عملکرد مدیریت استان را مورد 

بررسی قرار داد. 
در این گردهمایی محمد جواد انوجی، مدیر شــعب 
استان گیلان گزارش کاملی از وضعیت شعب، جذب 
منابع، مصارف و مطالبات و بانکداری مدرن ارائه کرد. 
گردهمایی مدیران ستادی و شــعب استان گیلان 
بانک ایران زمین با حضور مدیرعامل، معاون عملیات 
بانکی، مدیری امور شــعب اســتان ها، مدیر و کلیه 

کارکنان استان گیلان برگزار شد.
در حاشیه این گردهمایی مدیرعامل و هیات همراه از 
شعب غازیان، شریعتی، بازار رشت، منظریه، تختی، 

بیستون و معلم بازدید کردند.

استاندار آذربایجان شرقی اعلام کرد؛

ایجاد اشتغال برای جوانان، اصلی ترین اولویت 
مدیریت استان

استاندار  فلاح:  اسد   - تبریز 
برنامه  سه  تدوین  از  شرقی  آذربایجان 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت برای 
حل مشکل اشتغال در استان خبر داد 
و گفت: تلاش برای ایجاد اشتغال برای 
جوانان، اصلی ترین اولویت مدیریت استان 
است.  دکتر محمدرضا پورمحمدی در مراسم گرامی داشت شهیدان 
با حضور وزیر کشور، اظهار داشت:  باهنر و شهدای دولت  رجایی و 
در مراسم معارفه خود به عنوان استاندار، تصریح کردم که اشتغال و 
محیط زیست دو اولویت بنده در این سمت است و همچنان بر این 
دو اولویت پافشاری می کنم. وی با بیان اینکه برای حل مشکل اشتغال 
در استان سه برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت طراحی شده 
است، افزود: در برنامه کوتاه مدت اشتغال، طرح هایی مانند خوداشتغالی 
و اشتغال روستایی در نظر گرفته شده است که تسهیلات خوبی نیز 
از سوی دولت پرداخت می شود. پورمحمدی افزود: آغاز طرح توسعه 
۲۸۰ واحد صنعتی، ایجاد سه شهرک گردشگری و صنایع دستی، ایجاد 
شهرک تخصصی چرم و کفش و احداث کارخانه فناوری در استان نیز از 
جمله طرح های برنامه میان مدت اشتغال در استان است. وی همچنین 
سه طرح بزرگ صنعتی شامل کارخانه ذوب مس، نفلین سینیت سراب 
و ایجاد قطب سوم خودرو را طرح های اصلی برنامه بلندمدت اشتغال 
عنوان کرد و گفت: با تحقق این سه طرح، حداقل 3۰ هزار فرصت 
شغلی مستقیم و ده ها هزار فرصت شغلی غیرمستقیم ایجاد خواهد شد. 
استاندار آذربایجان شرقی در ادامه تکمیل و احداث راه های مواصلاتی را 
یکی از اساسی ترین زیرساخت های توسعه برشمرد و گفت: پروژه های 
مهم راه سازی در استان شامل بزرگراه  تبریز- اهر، بزرگراه تبریز- سهند 
و خط آهن میانه- بستان آباد در ماه های آینده به بهره برداری می رسند. 
یاد و خاطره شهیدان رجایی  با گرامی داشت  پورمحمدی همچنین 
و باهنر، گفت: این دو شهید بزرگوار، خود را خادم ملت و مقلد امام 
می دانستند که امیدواریم ما نیز بتوانیم راه آنها را ادامه داده و خدمت گزار 
شایسته ای برای مردم باشیم. وی با بیان اینکه وحدت و همدلی کامل در 
بین مسئولان استان وجود دارد، افزود: برای رسیدن به توسعه مطلوب، 
باید برنامه های مدون داشته باشیم و بر این اساس تدوین و تصویب 
برنامه هایی همچون سند تدبیر توسعه دوم و سند آمایش استان را در 
دستور کار قرار دادیم. پورمحمدی همچنین اجرای موفق هر برنامه ای را 
نیازمند اتاق فکر متخصص و کاربلد دانست و گفت: برای پیشبرد اهداف 
توسعه ای استان، مجمع مشورتی استان متشکل از وزرا، استانداران و 
نمایندگان سابق و فعلی و سایر افراد متخصص و مجرب تشکیل شده 

است که در شش کمیته تخصصی فعالیت می کند.

 با حضور نماینده  گنبد درمجلس 20 پروژه گازرسانی 
شهرستان  بهره برداری وکلنگ زنی   شد

طیار   قرجه  حضور  با   - گرگان 
اسلامی  شورای  مجلس  نماینده 
،کریمی معاون استاندار و  فرماندارویژه 
گنبد  و مهندس رحیمی مدیرعامل 
گاز گلستان ،  ۲۰  پروژه گاز رسانی   
بخش  روستایی و صنعتی شهرستان مورد بهره برداری و کلنگ زنی قرار 
گرفت. به گزارش روابط عمومی  در مراسمی که به همین  منظور در محل 
روستای  قولاق پورته  گنبد برگزار شد  عملیات اجرایی  گاز 6 روستا  
بهمراه  خط تغذیه تقویتی  شهرستان  آغاز  و تعداد 13  واحد صنعتی نیز  
مورد بهره برداری قرار گرفت.  در این مراسم، مدیرعامل شرکت گازاستان 
گلستان با تبریک هفته دولت  اظهار داشت : پروژه های مذکور  شامل 6  
روستای  آی تمر ،قربان قلیچ ملا ، داده آلوم  ،قولای بورته ، کلیجه و شهید 
قربانی وهمچنین  پروژه اجرای خط تغذیه تقویتی ضلع غربی گنبد و گاز 
رسانی به جایگاه CNG   و بهمراه  13 واحد صنعتی  شهرستان  می 
باشد . وی افزود: برای گاز رسانی به این ۲۰  پروژه  در مجموع  نزدیک به  
311  میلیارد   ریال  اعتبار  در نظر گرفته شده  که در این راستا  تعداد  
71۰   خانوار شهرستان  نیز از نعمت گاز طبیعی برخوردار  خواهند شد . 

به مناسبت هفته دولت؛

پست و خط برق زهره هندیجان افتتاح شد
گرامیداشت  مناسبت  به   - اهواز 
هفته دولت، فاز اول پست 13۲.33 کیلو 
خروج  و  ورود  و  هندیجان  زهره  ولت 
 – ماهشهر ۴۰۰  ولت  کیلو  خط 13۲ 
هندیجان در این پست، با حضور استاندار 
خوزستان  مدیرعامل شرکت برق منطقه 
ای خوزستان و مسئولین محلی افتتاح شد. مدیرعامل این شرکت در 
آیین افتتاح پست و خط زهره گفت: ظرفیت فاز اول پست زهره 3۰ 
مگا ولت آمپر و ارزش سرمایه گذاری این پروژه 1۵۵ میلیارد ریال بوده 
است. محمود دشت بزرگ با بیان اینکه 6۰۰ میلیارد ریال دیگر در این 
پست نیز سرمایه گذاری صورت می گیرد، اظهار کرد: فاز دوم این پست 
6۰ مگا ولت آمپر و به صورت دائم اجرایی خواهد شد و یک خط به 
طول 6۰ کیلومتر به پست امیدیه نیز متصل می شود تا رینگ پست 
زهره و قابلیت اطمینان و مانور آن افزایش یابد. وی ادامه داد: تا افق 
1۴۰3 در ناحیه جنوب شرق این شرکت که شامل شهرستان های 
هندیجان، ماهشهر و سربندر است 16 پروژه به ارزش سرمایه گذاری 
7 هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اجرایی خواهد شد. مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان با بیان اینکه در چند سال گذشته ۵۴۰ میلیارد 
ریال تنها در برق هندیجان سرمایه گذاری صورت گرفته، تصریح کرد: 
با برقدار شدن پست زهره بارگیری تاسیسات این شهرستان کمتر از 
۵۰ درصد و نرمال شده است. دشت بزرگ با اشاره به فعال بودن 116 
پروژه برقی در سطح خوزستان، تاکید کرد: برای اتمام این پروژه ها که 
عملیات اجرایی آنها شروع شده بیش از 7۰ هزار میلیارد ریال در سه یه 
چهار سال آینده منابع لازم است که امیدواریم با نگاه و عنایت ویژه ای 

به خوزستان تامین شود. 

با حضور معاون سياسي امنيتي استاندار هرمزگان؛

پروژه فاضلاب مناطق شمالي رودان بهره برداري شد
بندرعباس- با حضور معاون سياسي، امنيتي و اجتماعي استاندار 
هرمزگان و قائم مقام مديرعامل آبفاي هرمزگان، پروژه شبكه جمع 
آوري فاضلاب رودان به بهره برداری رسيد. قائم مقام مديرعامل آبفاي 
هرمزگان در اين باره گفت: اين پروژه به طول ۵.6 کیلومتر در محدوده 
مناطق شمالي شامل خيابان دستغيب ، بخشي از پشته معزآباد تا محله 
حاجي آباد شهر رودان و با اعتباري بالغ بر ۴۸ ميليارد ريال به بهره 
برداري رسيد. جواد منصوري افزود: هدف از اجرای این پروژه افزايش 
ضريب پوشش شبكه فاضلاب شهري، كاهش آلودگي هاي محيط و 
منظر شهري، ارتقاي شاخص هاي بهداشتي و زيست محيطي و كاهش 
سطح آلودگي منابع آب سطحي بيان کرد. وي در خصوص جزييات 
اجراي طرح فاضلاب رودان گفت: فاز اول طرح فاضلاب رودان شامل 
تصفيه خانه، خط انتقال به طول 3/7 كيلومتر و شبكه اصلي و فرعي به 
طول 36/۴ كيلومتر در حال  بهره برداري است. منصوري افزود: ظرفيت 
فاز اول تصفيه خانه فاضلاب رودان 7 هزار و ۲۵۸ متر مكعب در شبانه 
روز و روش تصفيه آن لجن فعال با راكتور كاروسل است.  وي اضافه كرد: 
حجم پساب توليدي تصفيه خانه ۸۴ ليتر بر ثانيه و  اعتبار هزينه شده 

اين طرح 3۰۰ ميليارد ريال است. 

 افتتاح 6 پروژه راهداری وحمل ونقل جاده ای 
استان ایلام در هفته دولت

ایلام - مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام از 
افتتاح و کلنگ زنی شش پروژه راهداری و حمل و نقل جاده ای با هزینه 
99 میلیارد ریال در هفته دولت خبر داد.  دلخواه اظهار داشت: در هفته 
دولت با حضور مسولان استانی 6 پروژه عمرانی راهداری حمل و نقل 
جاده ای ایلام با اعتبار  99 میلیارد ریال اعتبار با اشتغالزایی بیش از 1۰۰ 
نفر افتتاح یا کلنگ زنی خواهد شد. وی افزود: روکش آسفالت راههای 
فرعی و روستایی شهرستان ایلام به طول1۵ کیلومتر، روکش آسفالت 
راههای فرعی و روستایی شهرستان آبدانان به طول1۲ کیلومتر، روکش 
آسفالت  محور ایلام - حمیل به طول9 کیلومتر، روکش آسفالت راههای 
فرعی شهرستان ملکشاهی به طول۵ کیلومتر از مهترین طرح های قابل 

بهره برداری این اداره کل در هفته دولت است.

مدیرکل راهداری کرمانشاه مطرح کرد:

بارنامه سيمان و کالاهای  کاهش ۳0 درصدی 
خاص کرمانشاه

کرمانشاه- اکبری- به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری 
وحمل ونقل جادا ای استان کرمانشاه مهندس فریبرز کرمی اظهار 
داشت: جلسه هم اندیشی حمل و نقل کالا و به روزرسانی نرخ تن بر 
کیلومتر انجام گرفت و در آن تصمیماتی اتخاذ شد. مدیرکل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه به عدم تمایل به اخذ بارنامه 
توسط رانندگان و صاحبان کالا در زمینه برخی کالاهای خاص و 
کم ارزش همچون کاه، چوب، شن، ماسه پوکه معدنی، آجر، یونجه، 
چغندرقند، سبدظروف خالی و… اشاره و عنوان کرد: تعرفه حمل 
کالاهای ذکر شده برای انواع ناوگان با کاهش ضریب 3۰ درصدی 
نیاز و درخواست  نسبت به کالای تجاری لحاظ شده و در صورت 
انجمن صنفی به اضافه شدن اقلام کالای دیگر موضوع مورد بررسی و 
به لیست اضافه خواهد شد. وی به رقابت کارخانه های سیمان استان 
کرمانشاه با کارخانجات سیمان استان های همجوار و جلوگیری از 
پوشش بارنامه این محموله و از دست نرفتن بازار رقابت این نوع کالا 
اشاره و تاکید کرد: مقرر شد تعرفه حمل این اقلام برای انواع ناوگان با 
کاهش ضریب 3۰ درصدی نسبت به کالای تجاری اعمال شود. کرمی 
با ارائه گزارشی از عملکرد گشت دروازه ای مشترک اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان و ادارات تابع شهرستان ها اشاره و بیان 
کرد: از اول مرداد الی ۲3 مرداد  تعداد 1۸۴ مورد از ناوگان عمومی 
برون شهری بازدید شده که با توجه به مثبت بودن نتیجه گشت مقرر 
بر استمرار بازرسی ها شد. وی به تخلفات عدیده شرکت های خارج 
استان  اشاره و عنوان کرد: مقرر شد رانندگانی که به منظور دریافت 
برنامه برای محمولات استان به شرکت ها مراجعه کنند و تخلفات 
احتمالی آنان به کمیسیون ماده 11 ارجاع شود. مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه افزود: به منظور راستی آزمایی 
گزارش شرکت هادر مورد مبالغ پرداختی به رانندگان مقرر شد انجمن 
صنفی شرکت ها و موسسات حمل و نقل کالا شهرستان کرمانشاه 
لیست رانندگان مربوطه را به اداره کل حمل و نقل کالا به منظور 
اقدامات بعدی اعلام کنند. کرمی بیان کرد: مقرر شد سقف صدور 
حواله لاستیک حمایتی برای انجمن های صنفی کارگری رانندگان 
حمل و نقل کالا سطح استان با لحاظ کارکرد به 1۲ حلقه افزایش 
پیدا کند. مهندس کرمی اظهار داشت: شرکت ها و موسساتی که 
تخلفشان برای انجمن های صنفی شرکتها و موسسات محرز شده، 
عملکردشان به واحد بازرسی اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای 
ارائه و نتیجه آن برای برخورد جدی به کمیسیون های رسیدگی به 

تخلفات مربوطه ارجاع می شود .

در سومين روز از هفته دولت ؛ 

های  فرآورده  عرضه  جایگاه  چهارمين  و  سی 
نفتی شهرستان رشت افتتاح شد 

حیدری-  علی    - رشت 
اعلام  با  مدیر منطقه گیلان 
مطالب فوق گفت : » جایگاه 
اختصاصی عطایی در زمینی 
به وسعت سه هزار متر مربع 
با سه سکو ، شش تلمبه و ۲۴ 
نازل صبح دیروز چهارم شهریور ماه افتتاح شد . «  این جایگاه عرضه 
کننده فرآورده بنزین معمولی با 1۲ نازل و ظرفیت مخزن 9۰ هزار لیتر 
و بنزین سوپر با 1۲ نازل و ظرفیت مخزن ۴۵ هزار لیتر است .  راه 
اندازی این جایگاه باسرمایه گذاری بالغ برهشت میلیارد تومان توسط 
بخش خصوصی انجام شد و اشتغالزایی 1۰ نفر را نیز به همراه دارد .  
در مراسم افتتاحیه جایگاه عطایی سرپرست استانداری گیلان ، ارسلان 

زارع و جمعی از مسئولین محلی کلانشهر رشت نیز حضور داشتند . 
گفتنی است ناحیه مرکزی رشت شامل بخش های ) مرکزی رشت 
و شفت ، احمدسرگوراب ، خشکبیجار ، سنگر ، کوچصفهان ، لشت نشاء 
و خمام ( که مجموعاً  دارای ۵۸ باب جایگاه بنزین و نفتگاز است و از 
این تعداد 3۸  باب جایگاه مربوط به بنزین و نفتگاز  بوده و تعداد ۲۰ 

باب مابقی  CNG ) سوخت طبیعی ( است

کیوان ابراهیمیاز خبرها
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
   1- شــکوه و عظمت- آخرین پادشــاه 

سلسله اشکانی
 2-  معاملــه و داد و ســتد- مایه بازی و 

سرگرمی- شاخه ای از روان شناسی
 3- مرده- امر به رفتن- نفس سیگاری-  

حرف همراهی
 4- گندم- کاخی در پاریس- رسوم

 5- ضمیر مفعولی- بخشی از سوره های 
قرآن کریم- داخل- اطلاعات در رایانه

 6- مراقب و نگهبان- شــهری در استان 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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پایگاه اطلاع رسانی  KHAMENEI.IR، به مناسبت سالروز 
شــهدای هشــتم شــهریور و دو خاطره   از حضرت آیت الله 
خامنه ای پیرامون حیات و شهادت شهید رجایی منتشر كرد. 
این دو خاطره، به تصاویری مزین شده است که برای نخستین 

 بار انتشار می یابند .
 صریح و روشــن گفت طرف دار حزب الله هستم: ... 
رجایی یک خصوصیت ممتازی داشــت که این برای خود 
من همیشه به عنوان یک سرمشــق بوده -ادّعا نمی کنم که 
این سرمشق، چیزی است که من دائماً به آن عمل کرده ام، 
اما ادعا می کنم که این سرمشــق، چیزی است که من دائماً 
خواسته ام به آن عمل کنم- در یک سخنرانی، خیلی صریح و 
روشن گفت که من طرف دار حزب الله هستم. آن روز اصطلاح 
»حزب الله« مثل امــروز نبود؛ امروز همــه افتخار می کنند 
حزب اللهی اند، ]امّا[ آن روز آن کسانی که هنوز کاملًا از صحنه   
اداره   فکر و سیاست این مملکت کنار نرفته بودند، حزب الله را 
یک فحش می دانستند و یک بدگویی تلقّی می کردند. کلمه  
حزب الله و حزب اللهی می توانست یک حوزه   انسانی و مردمی 
خاصی را مشــخص کند. حزب اللهی یعنی آن آدمی که در 
خدمت اهداف خدایی و انقلاب اســلامی، بی محابا حرکت 
می کند و چیزی که از آن ملاحظــه کند، یا ندارد، یا موجب 
ملاحظه اش نمی شود؛ این حزب اللهی است. اگر جنگ است، 
می شتابد به جنگ؛ اگر صدقات اســت برای اداره  حکومت 
اسلامی و جمهوری اســلامی و پشــت جبهه، هرچه دارد 
می ریزد در طبق اخلاص؛ اگر راهپیمایی زیر آفتاب گرم یا در 
زمستان سرد است، اول صبح می آید بیرون و تا آخر هست؛ 
اگر پاسخ گفتن به ندای مسئولان کشور و همواره تکرار کردن 
شعارهایی است که رهبر بزرگ انقلاب به این مردم داده، او 
جزو یکی از بهترین ها است و جزو کسانی است كه این شعارها 
را تکرار می کنند. واقعاً به معنای واقعی کلمه جزو امّت بزرگ 

پشت سر امام است. این معنای حزب اللهی است.
شــهید رجایی صریح گفت من طرف دار حزب الله هستم. 
بنده همان وقتی که این حرف را از رجایی شــنیدم -که در 
تلویزیون و رادیو داشت سخنرانی می کرد و من هم داشتم 
می شنیدم- با خودم گفتم که این مرد، عقل و دین را با هم 
آمیخت؛ چون یقین است که در یک جامعه ای که سالیان 
درازی با حکومت تبعیض زندگی کــرده، در آنِ واحد، دل 
همه  مردم را نمی شــود به دســت آورد؛ باید انتخاب کرد، 
و رجایی انتخاب کرد. همان چیزی کــه در آن فرمان)۲( 
معروف امیرالمؤمنین )علیه السّلام( به مالک اشتر بود که به 
عامّه   مردم و به توده های مردم رو بیاور و آنها را بطلب، آنها 
هستند که دل شان با خدا آشناتر و مأنوس تر است، بیشتر 
در خدمت اهداف خدایی اند، دنبال خواص مردم و گروه ها و 

قشرهای ویژه نرو. عامه   مردم هرجا هستند، آنجا اهداف الهی 
قابل پیاده شدن و تأمین شدن است و رهبران اسلامی این را 

همیشه به ما توصیه کرده اند.
 دور من را دوستان گرفته بودند که نیفتم:... من بیمار 
بودم و تازه از بیمارستان خارج شده بودم و در منزلی در حدود 
نیاوران اســتراحت می کردم و در جریان اوضاع و احوال هم 
قرار می گرفتم؛ یعنی مرحوم شهید رجایی و شهید باهنر و 
برادران دیگر، مسائل را با من در میان می گذاشتند، ولیکن 
خود من شرکت فعّالی در جریانات نمی توانستم انجام بدهم. 
در این اواخر که تدریجاً حالم بهتر شده بود، گاهی در جلسات 
شرکت می کردم؛ کمااینکه در شــب قبل از حادثه، من در 
جلسه ای در اتاق خود مرحوم رجایی شرکت کردم که در آن 
جلسه راجع به مسائل مهمّ مملکتی صحبت کردیم؛ بنابراین 
از محلّ حادثه دور بودم و بعدازظهر هم بود، من هم بیمار بودم 
و خوابیده بودم. از خواب که بیدار شدم، از برادرهای پاسدار 
که پهلوی من بودند، یک زمزمه هایی شنیدم. گفتم ]قضیّه[ 
چیست؟ گفتند که یک بمب در نخست وزیری منفجر شده. 
من فوق العاده نگران شــدم. گفتم که چه کسی آنجا بوده؟ 
گفتند که رجایی و باهنر هــم بوده اند؛ من فوق العاده نگران 
شــدم. با حال بســیار ضعیف و ناتوانی که داشتم، خودم را 
رساندم پای تلفن، بنا کردم اینجا و آنجا تلفن کردن، امّا خبرها 
همه متناقض و نگران کننده بود. یکی می گفت که حالشان 
خوب است، یکی می گفت زنده بیرون آمده اند، یکی می گفت 
جسدشان پیدا نشــده، یکی می گفت در بیمارستانند و من 
تا اوایل شب که خبر درســتی به من نرسیده بود، در حالت 
فوق العاده بد و نگرانی به سر می بردم، تا بالاخره مطلب برایم 
روشن شد. فکر می کنم با آقای هاشمی یا آقای حاج احمدآقا 
خمینی که صحبت کــردم، آنها به من گفتند که مســئله 

این جوری شده.
احساسات من در آن موقع طبیعی است که چه احساساتی 
بود؛ دو دوست عزیز و قدیمی، دو انقلابی، دو عنصر طراز اوّل 
جمهوری اسلامی را از دست داده بودیم و من شدیداً احساس 
خسارت می کردم، احســاس ضایعه می کردم، احساس غم 
می کردم و از طرفی نسبت به آن کسانی که عاملین این حادثه 
بودند احساس خشــم می کردم و لذا هم بود که فردا صبح 
زود با اینکه خیلی بی حال بودم، پاشدم سوار ماشین شدم، 
آمدم برای تشییع جنازه به مجلس و با اینکه اطبّا همه من را 
منع می کردند که شرکت نکنم و دخالت نکنم، دیدم طاقت 
نمی آورم که در مراسم شــرکت نکنم؛ آمدم آنجا روی ایوان 
جلوی مجلس و یک سخنرانی ای هم با کمال هیجان کردم 
که دُوروبر من را دوستان گرفته بودند که مبادا من بیفتم؛ از 

بس هیجان داشتم.

دو خاطره 
خواندنی

 رهبر انقلاب
 از شهید رجایی

مرتضی کلیلی ��قاب��

    قاب  نوستالژی1
 ورودی چالوس سال ۱۳۵۸

)از کانال عکس های قدیمی(

    قاب  مشاهیر
از راست كریم غیاثي، حسن روشن، پرویز مظلومي. 

نفر ایستاده  عباس وفایی، معروف به وفا.

    قاب  نوستالژی2
عكس یادگاري چند توریست هلندي در جاده اصفهان- یزد در دهه ۳0

   
قاب  نوستالژی3

عكس یادگاري 
كودكان مقابل بربري 

فروشي در دهه ۵0

 
   قاب  نوستالژی4

خیابان سعدي 
شمالي اواسط 

 دهه 40 
)پنجره ای به 

دیروز(

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 پریناز ایزدیار از جشن تولدش عكس گذاشته.

 محمد تقوي در پي برد تراكتور از مسعود شجاعي، 
اشكان دژاگه و احسان حاج صفي  تعریف كرده.

 عكسي از احترام برومند دخترش با لیلي رشیدي 
در مراسم اهداي نشان داوود رشیدي  .

 حسام نواب صفوي در منزل یكي از اقوامش در 
شهر ممفیس ایالت تنسي عكس گرفته .

شماره�پيامك:�09202001707
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